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Переконана, що головна думка, яка панувала у головах українцiв з по-
чатком весни, була такою: «Хай вона принесе мир в Україну». Звiсно, були 
сподiвання i на успiх iнiцiативи новообраного президента США, i на бiльш 
рiшучi дiї європейських партнерiв, i, головне, на спiльнi зусилля Збройних Сил 
України i всiєї української спiльноти... А ще напередоднi Великодня ми осо-
бливо щиро молилися i просили у Всевишнього захисту та миру для нашого 
стражденного народу.

Нашi сподiвання, на жаль, поки що не справдилися. Навiть бiльше: через ворожi 
обстрiли вiдбувається трагедiя за трагедiєю в рiзних мiстах України, гинуть люди, 
руйнуються будинки i палають машини i в нашiй рiднiй Одесi. В цiй ситуацiї нам 
залишається одне: триматися, гуртуватися, допомагати, пiдтримувати, не втрачати 
спiвчуття та надiї i намагатися жити повноцiнним багатогранним життям, поки Го-
сподь i ЗСУ дають нам таку можливiсть.

Саме так i живуть герої чергового номера нашого журналу, кожен з яких заслуговує 
на повагу i шану. Це i лауреати рейтингу «Народне визнання – Одесит року», якi 
представленi тут, i всi iншi персони, про кого ми розповiдаємо. Кожен з них на своєму 
мiсцi, у своїй справi, в мiру своїх можливостей наближає нашу спiльну Перемогу. I хай 
весна, попри всi примхи погоди, триває i дарує нам найоптимiстичнiшi думки!   

З побажанням тепла у серцi i довкола
Головний редактор  Галина ВЛАДИМИРСЬКА
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IНТЕРВ’Ю НОМЕРА   
Роман ШВАРЦМАН – про декомунiзацiю, 
ненависть до росiян та радянський 
антисемiтизм

ПРОФЕСIОНАЛ   
Павло ВIКТОР: 
«Фiзику треба знати,
 щоб не загубитися у життi»

Тетяна МИСЛИВА: 

«Прагну вiдкривати новi горизонти 
в науцi i практицi»

Євген МАЛОЛЄТКА:

 «Для мене прiоритетне завдання – 
зафiксувати воєннi злочини i не дати їх 
забути»

СИЛА ДУХУ
Олександра ПАСКАЛЬ: 

«Мрiю про олiмпiйське золото»

НА ЧАСІ 
Борис БУХМАН: 
«Народжені на перемогу»

ДРУЖНЯ ПIДТРИМКА   
Виставка картин з Одеси у Берлiнi – 
свiдчення солiдарностi з Україною

МУЗЕЙНИЙ ПРОСТIР 
«Небачена сила» українського спротиву

Директор МСМО Семен КАНТОР: 

«Майбутнє треба створювати, а не чекати, 
коли воно настане»

МИТЕЦЬ
Михайло РЕВА:

«Втiлюю в пластичних метафорах 
парадокс мiж життям i смертю»

МАЙСТЕРНЯ  
Добра фея нейрографiки 
Галина СКОРОДУМОВА

АКТУАЛЬНО
Криптовалюта у 2025 роцi: як заробляти 
в умовах зростання ринку та фiнансових 
ризикiв

ВИБIР ФАВОРИТА
Клiнiка сiмейної стоматологiї в Одесi 
«DENT-HOUSE»: лише позитивнi враження

ЗНАЙОМИМО
З ЛАУРЕАТАМИ    
РЕЙТИНГУ

ПОДІЯ

СТОР.14
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Як адаптується банкiвський сектор до цих змiн? Якi 
стратегiї використовують банки для збереження стiйкостi 
та зростання за умов нестабiльностi? Цi та багато iнших тем 
ми обговорили з керiвником Одеської регiональної дирекцiї 
UGB (оновленого Укргазбанку) Олегом ШКРАМКОМ. Олег 
Михайлович очолив Одеську дирекцiю фiнустанови п’ять 
мiсяцiв тому. В iнтерв’ю вiн розповiв, з якими викликами 
зiткнувся за цей час на своїй посадi, подiлився своїм по-
глядом на поточний стан фiнансового ринку та пояснив, якi 
технологiї та рiшення застосовує фiнансова установа для 
змiцнення своїх позицiй на ринку.

– Олеже Михайловичу, для початку розкажiть, будь ласка, 

як ви потрапили в цю професiю? Невже завжди хотiли бути 

банкiром?

– Починав я не в банкiвськiй сферi. Маю 
педагогiчну освiту, деякий час викладав ма-

тематику в школi. Але доволi швидко 
зрозумiв, що прагну працювати з 

економiкою, цифрами, прий-
мати рiшення, якi мають 

вплив. Так i прийшов 
у банкiвську справу – 
через цiкавiсть, че-

рез бажання зростати і отримав ще одну вищу освіту. З того 
часу вже майже два десятилiття я в банкiнгу, пройшов шлях 
вiд спецiалiста до керiвника дирекцiї.

– З чого розпочався ваш шлях у банкiвськiй сферi?

– Почав iз оформлення кредитiв у невеличкому офiсi. Досвiд 
був безцiнний: навчився слухати клiєнтiв, розумiти їхнi потре-
би та очiкування, засвоїв базовi принципи банкiнгу. Потiм були 
новi ролi, новi виклики: управлiння роздрiбною мережею, ро-
бота у мiжнародному банку. I от сьогоднi я в UGB – потужному 
унiверсальному державному банку зi справжнiм потенцiалом у 
всiх сегментах: роздрiбному, МСБ (малий та середнiй бiзнес) та 
корпоративному.

ОЛЕГ
ШКРАМКО:
«РОБОТА В UGB –
СПРАВЖНIЙ ВИКЛИК ДЛЯ МЕНЕ»

БАНКIВСЬКА СИСТЕМА – ОДИН IЗ КЛЮЧОВИХ ЕЛЕМЕНТIВ ЕКОНОМIКИ, 
ЩО ВИЗНАЧАЄ НЕ ТIЛЬКИ ФIНАНСОВЕ ЗДОРОВ’Я КРАЇНИ, А Й МОЖЛИВОСТI 
ДЛЯ БIЗНЕСУ, IНВЕСТИЦIЙ ТА РОЗВИТКУ ТЕХНОЛОГIЙ. В ОСТАННI РОКИ 
УКРАЇНСЬКI БАНКИ ПЕРЕЖИВАЮТЬ ЗНАЧНI ЗМIНИ: ВИКЛИКИ ВОЄННОГО 
ЧАСУ, ЦИФРОВIЗАЦIЯ, НОВI РЕГУЛЯТОРНI ВИМОГИ, ГЛОБАЛЬНI ЕКОНОМIЧНI 
ВИКЛИКИ ТА ОЧIКУВАННЯ КЛIЄНТIВ, ЯКI ЗМIНЮЮТЬСЯ, ФОРМУЮТЬ НОВI 
ТРЕНДИ В ГАЛУЗI.

9

«UGB СЬОГОДНI – ОДИН IЗ «UGB СЬОГОДНI – ОДИН IЗ 
НАЙВАЖЛИВIШИХ ГРАВЦIВ НАЙВАЖЛИВIШИХ ГРАВЦIВ 
НА БАНКIВСЬКОМУ РИНКУ НА БАНКIВСЬКОМУ РИНКУ 

КРАЇНИ. I МИ НЕ ПРОСТО БАНК: КРАЇНИ. I МИ НЕ ПРОСТО БАНК: 
МИ – ДРАЙВЕР ДЕРЖАВНИХ МИ – ДРАЙВЕР ДЕРЖАВНИХ 
ПРОГРАМ, ПАРТНЕР ДЛЯ МАЛОГО ПРОГРАМ, ПАРТНЕР ДЛЯ МАЛОГО 
БIЗНЕСУ, НАДIЙНА ОПОРА ДЛЯ БIЗНЕСУ, НАДIЙНА ОПОРА ДЛЯ 
ВЕЛИКОГО КОРПОРАТИВНОГО ВЕЛИКОГО КОРПОРАТИВНОГО 
СЕКТОРУ». СЕКТОРУ». 

9
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– Чим привабило нове мiсце роботи?

– Для мене ця роль – це можливiсть впливати системно. 
UGB сьогоднi – один iз найважливiших гравцiв на банкiвському 
ринку країни. I ми не просто банк: ми – драйвер державних про-
грам, партнер для малого бiзнесу, надiйна опора для великого 
корпоративного сектору. Тут не буває рутини, кожен день – це 
виклик. I це те, що мене мотивує.

– За реалiзацiю яких завдань вам довелося насамперед 

взятися на новому мiсцi?

– Моє перше завдання – побудова сильної команди, яка 
однаково ефективно працює як iз фiзичними особами, так i 
з бiзнесом будь-якого масштабу. Усi нашi пiдроздiли повиннi 
бути на одному рiвнi – клiєнтоорiєнтованими, професiйними, 
результативними. Паралельно працюємо над глибшою 
дiджиталiзацiєю, пiдвищенням ефективностi процесiв, розвит-
ком корпоративного напряму й посиленням позицiй у малому та 
середньому бiзнесi.

– Скiльки людей у   вас зараз у пiдпорядкуваннi?

– Орiєнтовно – 100 фахiвцiв. Це спiвробiтники фронт-офiсу, 
бек-офiсу, корпоративного блоку, менеджери з МСБ. Команда 
вже доволi сильна, але ми постiйно шукаємо новi таланти.

– Чи є якiсь термiни, якi ви визначили собi на виконання всiх 

поставлених завдань?

– Звiсно. Є чiткi орiєнтири на рiк i на три роки. Але водно-
час я розумiю: зараз середовище змiнюється щотижня. Ми 
адаптуємося, швидко шукаємо новi рiшення, впроваджуємо новi 

сервiси та продукти пiд по-
треби ринку i клiєнта. Го-
ловне – не втрачати фо-
кус на якостi та ефекті для 
клiєнта.

– Розкажiть, якi змiни сталися у 

банкiвськiй сферi України вiд початку повно-

масштабного вторгнення?

– Банкiвська система, на мою думку, дуже добре 
впоралася з викликами вiйни. I тут результат роботи як 
банкiрiв, так i регулятора (НБУ) з дуже професiйною i му-
дрою полiтикою, де кожен професiонал на своєму мiсцi, 
i керiвництва країни, i, звiсно, наших клiєнтiв, якi з пер-
ших днiв вiйни також дуже сумлiнно виконували свої 
зобов’язання. Банкiвський сектор втримався, i сьогоднi – 
це вже не просто фiнансова iнфраструктура. Це фундамент 
пiдтримки економiки, армiї, бiзнесу. I я пишаюсь, що UGB – 
частина цього процесу.

– А якi змiни вiдбулися саме в Укргазбанковi за цей час?

– Я можу говорити про Одеську регiональну дирекцiю. 
Ми навчилися працювати в умовах невизначеностi та 
швидко адаптувалися до реалiй вiйськового стану. В кож-
ному сенсi. Активно кредитуємо бiзнес: МСБ, аграрiїв, 
великi iнфраструктурнi компанiї. Залишаємося лiдерами у 
фiнансуваннi «зеленої» енергетики. Ми не просто виконуємо 
план – ми працюємо на результат для країни. Плюс у банку 
йде процес цифровiзацiї: вдосконалення мобiльного засто-
сунку, впровадження дистанцiйного оформлення продуктiв i 
послуг, автоматизацiя процесiв.

Укргазбанк – один із провідних 
українських банків, заснований 1993 
року в Одесі під назвою Хаджибей-
банк. 1995 року банк перейменува-
ли на Інтергазбанк, а 1997 року він 
отримав свою нинішню назву – Ук-
ргазбанк.  До 2009 року фінустанова 
була приватною, але через фінансову 
кризу 2008 року опинилася на межі 
банкрутства. У 2009 році держава 
націоналізувала банк і отримала кон-
трольний пакет акцій.

З 2016 року UGB (Укргазбанк) ви-
брав стратегію розвитку у напрям-
ку «зеленого» банкінгу, фінансуючи 
проєкти в галузі відновлюваної енер-
гетики, енергоефективності та інших 
екологічно відповідальних ініціатив. 
У травні 2016 року банк підписав 

угоду з Міжнародною фінансовою 
корпорацією (IFC) для спрощення до-
ступу до фінансування компаній, які 
впроваджують відновлювальні та 
енергозберігаючі технології. Зага-
лом банк профінансував понад 1400 
ESG-проєктів. 

UGB (Укргазбанк) є лідером на 
ринку торговельного фінансування. 
У 2024 році банк вчетверте отримав 
нагороду в номінації «Найактивніший 
банк-емітент в Україні» за програ-
мою підтримки торгівлі ЄБРР (TFP). 
За підтримки ЄБРР Укргазбанк 
здійснив 81 угоду з торговельного 
фінансування на суму близько 234 
мільйонів євро у 2023 році.

Станом на 1 березня 2025 року, за 
даними НБУ, основні показники бан-
ку були такими: активи – 217,5 млрд. 
гривень, зобов’язання – 185,5 млрд. 
гривень, власний капітал – 16,9 млрд. 

гривень, фінансові результати – 
714,7 млн. гривень.

Станом на початок квітня 2025 
року мережа банку налічує 211 
відділень, 637 банкоматів та 23 
термінали самообслуговуван-
ня. 2022 року банк приєднався до 
мережі Power Banking, створеної 
за ініціативи Національного банку. 
Такі відділення, а у банку їх понад 
120 (понад 50% всієї мережі банку), 
здатні забезпечувати безперебійну 
роботу в умовах тривалої відсутності 
електроенергії.

Таким чином, UGB (Укргаз-
банк) пройшов шлях від невелико-
го регіонального банку до одного з 
лідерів української банківської си-
стеми, який активно впроваджує 
екологічно відповідальні ініціативи 
та підтримує сталий розвиток 
економіки країни.

НАША СПРАВКА

11
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З 2016 РОКУ UGB (УКРГАЗБАНК) З 2016 РОКУ UGB (УКРГАЗБАНК) 
ВИБРАВ СТРАТЕГІЮ РОЗВИТКУ У ВИБРАВ СТРАТЕГІЮ РОЗВИТКУ У 
НАПРЯМКУ «ЗЕЛЕНОГО» БАНКІНГУ, НАПРЯМКУ «ЗЕЛЕНОГО» БАНКІНГУ, 
ФІНАНСУЮЧИ ПРОЄКТИ В ГАЛУЗІ ФІНАНСУЮЧИ ПРОЄКТИ В ГАЛУЗІ 
ВІДНОВЛЮВАНОЇ ЕНЕРГЕТИКИ, ВІДНОВЛЮВАНОЇ ЕНЕРГЕТИКИ, 
ЕНЕРГОЕФЕКТИВНОСТІ ТА ІНШИХ ЕНЕРГОЕФЕКТИВНОСТІ ТА ІНШИХ 
ЕКОЛОГІЧНО ВІДПОВІДАЛЬНИХ ЕКОЛОГІЧНО ВІДПОВІДАЛЬНИХ 
ІНІЦІАТИВ. У ТРАВНІ 2016 РОКУ ІНІЦІАТИВ. У ТРАВНІ 2016 РОКУ 
БАНК ПІДПИСАВ УГОДУ З БАНК ПІДПИСАВ УГОДУ З 
МІЖНАРОДНОЮ ФІНАНСОВОЮ МІЖНАРОДНОЮ ФІНАНСОВОЮ 
КОРПОРАЦІЄЮ (IFC) ДЛЯ КОРПОРАЦІЄЮ (IFC) ДЛЯ 
СПРОЩЕННЯ ДОСТУПУ ДО СПРОЩЕННЯ ДОСТУПУ ДО 
ФІНАНСУВАННЯ КОМПАНІЙ, ФІНАНСУВАННЯ КОМПАНІЙ, 
ЯКІ ВПРОВАДЖУЮТЬ ЯКІ ВПРОВАДЖУЮТЬ 
ВІДНОВЛЮВАЛЬНІ ТА ВІДНОВЛЮВАЛЬНІ ТА 
ЕНЕРГОЗБЕРІГАЮЧІ ТЕХНОЛОГІЇ. ЕНЕРГОЗБЕРІГАЮЧІ ТЕХНОЛОГІЇ. 
ЗАГАЛОМ БАНК ПРОФІНАНСУВАВ ЗАГАЛОМ БАНК ПРОФІНАНСУВАВ 
ПОНАД 1400 ESG-ПРОЄКТІВ. ПОНАД 1400 ESG-ПРОЄКТІВ. 

– У чому переваги державного UGB перед комерцiйними?

– Надiйнiсть. Передбачуванiсть. Масштаб. I головне – мiсiя. 
Ми працюємо стратегiчно, пiдтримуємо державу, бiзнес, населен-
ня. У нас широкий продуктовий ряд, конкурентнi умови, сильна 
команда. Ми готовi до великого – i вже показуємо це в цифрах.

– Як змiнився кредитний портфель UGB з початку повномас-

штабного вторгнення?

– Структура кредитного портфеля Одеської обласної 
дирекцiї, звiсно, змiнилася. Зменшилась частка споживчих 
кредитiв, зросла частка фiнансування бiзнесу, у тому числi 
за участi мiжнародних партнерiв. Ми наростили обсяги в 
агросекторi, в енергоефективностi, у критичнiй iнфраструктурi. 
Усе це – цiльове, вiдповiдальне кредитування. I ми пишаємось, 
що маємо довiру клiєнтiв.

– Якi послуги користуються популярнiстю у ваших клiєнтiв?

– Якщо коротко – всi. У роздробi – кредитнi картки, де-
позити, цифровi сервiси. У МСБ – фiнансування обiгових 
коштiв, програми пiдтримки енергонезалежностi та дер-
жавна програма «5-7-9». У корпоративi – повний супровiд, 
включно з iнвестицiйними проєктами. Ми намагаємось не 
просто пропонувати продукти – ми вирiшуємо конкретнi за-
вдання клiєнтiв.

– А тепер можна трохи поговорити про особисте? Розкажiть 

про свою сiм’ю. Близькi не проти вашої супер завантаженостi?

– У мене велика родина – маємо з дружиною троє дiтей. Без 
пiдтримки сiм’ї я б не впорався. Звiсно, роботи багато, але я ста-
раюсь бути включеним у сiмейнi справи. Це не про баланс – це 
про енергiю. Саме вдома я заряджаюсь.

– З ким iз дiтей складнiше знаходити спiльну мову?

– Зi старшою – вона вже в тому вiцi, коли формується харак-
тер, i це чудово. Ми багато спiлкуємося, я її пiдтримую. Вважаю, 
що сучасний батько – це не той, хто просто забезпечує. Це той, 
хто присутнiй поруч.

– Не можу не запитати, чи були у вас думки пiти служити, коли 

почалося повномасштабне вторгнення?

– Моя сестра служить. Брат дружини – також. Я ж 
i як керiвник, i як громадянин роблю все, аби Одесь-
ка регiональна дирекцiя  була прибутковою. Ми регуляр-
но допомагаємо ЗСУ – технiкою, коштами, транспортом. 
Працюємо на перемогу.

– Зараз багато хто говорить про втрату мотивацiї 

через вiйну. Як ви з цим справляєтесь?

– Я дивлюсь на резуль-
тат. Коли бачиш, що бiзнес 
розвивається, люди от-
римують зарплати, банк 
кредитує – мотивацiя 
з’являється сама собою. У 
складнi часи треба дiяти. I 
вiрити. Все буде Україна! 
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  СТІЙКІСТЬ, МУЖНІСТЬ, ВІРНІСТЬ ОБОВ’ЯЗКУ, ПРОФЕСІОНАЛІЗМ, СТІЙКІСТЬ, МУЖНІСТЬ, ВІРНІСТЬ ОБОВ’ЯЗКУ, ПРОФЕСІОНАЛІЗМ, 
ЦІЛЕСПРЯМОВАНІСТЬ, МИЛОСЕРДЯ, ПРАГНЕННЯ ДОПОМОГТИ, ВОЛЯ ДО ЦІЛЕСПРЯМОВАНІСТЬ, МИЛОСЕРДЯ, ПРАГНЕННЯ ДОПОМОГТИ, ВОЛЯ ДО 

ПЕРЕМОГИ… ВСІ ЦІ ПРЕКРАСНІ ЯКОСТІ ПРИТАМАННІ НАШИМ ЗЕМЛЯКАМ – ПЕРЕМОГИ… ВСІ ЦІ ПРЕКРАСНІ ЯКОСТІ ПРИТАМАННІ НАШИМ ЗЕМЛЯКАМ – 
ЛАУРЕАТАМ РЕЙТИНГУ ПОПУЛЯРНОСТІ ЛЮДЕЙ ТА ПОДІЙ ПІВДНЯ ЛАУРЕАТАМ РЕЙТИНГУ ПОПУЛЯРНОСТІ ЛЮДЕЙ ТА ПОДІЙ ПІВДНЯ 

УКРАЇНИ «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ РОКУ». ТАКИХ ЛЮДЕЙ У УКРАЇНИ «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ РОКУ». ТАКИХ ЛЮДЕЙ У 
НАС В ОДЕСІ І ОДЕСЬКОМУ РЕГІОНІ ТИСЯЧІ, І САМЕ ЗАВДЯКИ ЇМ НАС В ОДЕСІ І ОДЕСЬКОМУ РЕГІОНІ ТИСЯЧІ, І САМЕ ЗАВДЯКИ ЇМ 

ЖИТТЯ ТРИВАЄ. ЖИТТЯ ТРИВАЄ. 

 Однак, на те й існують рейтинги, щоб називати імена тих, чия незламність, самовідданість 
і високий професіоналізм були особливо помітні і відзначені суспільством. 

  Оргкомітет рейтингу «Народне визнання – Одесит року», започаткованого 24 роки 
тому низкою видань Південноукраїнського Медіа Холдингу, давно став однією з 

найбільш значущих суспільних подій у регіоні. А оголошення лауреатів у перед-
день Нового року є своєрідним підбиттям підсумків подій і діяльності наших 

земляків. 
  Повномасштабна війна кардинально змінила наше життя і мирні 

традиції,  тож хоч не відбувається традиційне святкове нагороджен-
ня лауреатів, їхні імена мають голосно звучати у засобах масової 

інформації. Адже у час важких випробувань прикладів доблесті 
і самовідданості одеситів у різних сферах діяльності стало 

ще більше, і про це важливо розповідати. Отож, знайо-
мимо наших читачів з лауреатами рейтингу «Народ-

не визнання – Одесит року» за підсумками 2024 
року.

РЕЙТИНГ 
«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – 
ОДЕСИТ РОКУ» – 2024: 

ЗНАЙОМИМО
З ЛАУРЕАТАМИ    

15
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«ВДЯЧЧНIСТЬЬ ООДЕСИТТIВВ»

Повiтряне командування «Пiвдень» 
Збройних Сил України

Командувач – генерал-майор ЗСУ 
Дмитро КАРПЕНКО

«ЗАА МУЖНIСТЬ, ПРРРОФЕСIОНААЛIЗЗМ ТА ВВРЯТОВВАНII ЖИТТЯЯ»

ОДЕСЬКЕ РАЙОННЕ УПРАВЛIННЯ ДСНС ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСТI

Начальник – Микола ФЕДЬКАЛОВ, полковник служби цивiльного захисту

««ЗЗА ОСОООБИСТТУУ МУУЖЖНIСТЬ 
ТА ЗННААЧНИИЙЙ ВННЕСООКК 

У ЗАБЕЕЕЗПЕЧЧЕНННЯЯ ЗССУУ»

Андрiй БЕРЕЗОВСЬКИЙ

Заступник командира 
21-ї окремої механiзованої бригади, майор ЗСУ

««ЗЗА ОСОООБИСТТИЙЙ ПРИКЛЛАДД 
ЗВИИТТЯГИ ЖЖЖIНОЧЧООГО ВООЇННСТВВАА»

Лариса ЯКОБЧУК

Заступник командира 126-ї окремої бригади 
територiальної оборони з психологiчної пiдтримки 

персоналу – начальник вiддiлення 30-го корпусу морської 
пiхоти ВМС ЗСУ, полковник ЗСУ

««ЗА ВIДДДВАГУУ ТТА ВВIРННIССТЬ 
ВВIЙСЬКОВВОМУУ ООБООВ’ЯЯЗЗКУ»»

28-ма окрема механiзована бригада 
iменi Лицарiв Зимового Походу

Командир бригади – пiдполковник ЗСУ 
Анатолiй КУЛИКIВСЬКИЙ
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«2255 РОКIВВВ НА ППООЛIТТИЧЧННОММУУ 
ОЛIМММПI ОДДЕЕЩИИНИИ»»

Одеська обласна органiзацiя полiтичної 
партiї «Всеукраїнське об’єднання 

«Батькiвщина»

Керiвник – Олег РАДКОВСЬКИЙ

«ЗА ПОООПУЛЛЯРРИЗЗАЦЦIЮЮ
IМIIДЖУУ ООДЕСИ 

НАА МIЖНННАРОДДННОММУ РIВНI»»

Тамiла АФАНАСЬЄВА

Депутат Одеської облради, директора КУ «Грантовий офiс 
«Одеса 5Т», голова Одеської обласної Ради миру

««ЗЗА АКТИИИВНУУ БЛАГГОДДIЙЙНУУ 
ТА ВВОЛОННТЕРСЬЬККУ ДДIЯЛЛЬЬНIСТТЬ 

У ВОООЄНННИЙЙ ЧАС»

ГРОМАДСЬКА ОРГАНIЗАЦIЯ 
«БЕЗБАР’ЄРНI»

Голова – Олексiй МОРОЗОВ

«ГРРОМААДДСЬККА 
ОРГААНIЗАЦЦIЯЯ РООКУКУ»»

ГРОМАДСЬКА ОРГАНIЗАЦIЯ 
«ДЕСЯТЕ КВIТНЯ»

Президент – Марина КУРОЧКIНА

««ЗА ПОООРЯТУУНООК ЖЖИИТТТIВ 
УКРАЇЇЇНСЬККИИХ ВВОЇННIВВ 

У ПОЛЬЬЬОВИИХ УММОВВАХХ»

Артур ЦАРЮК

Начальник сортувального вiддiлення 61-го вiйськового 
мобiльного госпiталю, капiтан медичної служби

«ЗА ВВВАГОМИИИЙ ОСОББИССТИЙ ВНЕССОК 
В ООРРГАНIЗАААЦIЮЮ ТАТА РОЗБУУДООВВУ

СИСТТЕЕМИ ОХООРОНИ ЗДДОРООВ’ЯЯ ООБЛААССТI»

Оксана РОКУНЕЦЬ-СОРОЧАН

Директорка департаменту охорони здоров’я 
Одеської облдержадмiнiстрацiї
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««ЗА ОСОООБИССТИИЙ ВВНЕЕСООК 
УУ ЗБЕРЕЖЖЖЕННЯ I РООЗВВИТОКК 

КУЛЛЬЬТУРНИИИХ ТРААДДИЦЦIЙ ООДЕССИИ»

Галина ЗIЦЕР

Директорка Одеської обласної фiлармонiї
 iм. Давида Ойстраха

«ОДДЕЕСИТККАА РООКУУ»

Iрина СИДОРУК

Генеральна директорка 
Всеукраїнського фестивалю DIVA, 

авторка навчальних програм i TV-експерт у сферi моди, 
членкиня правлiння 

ГО «Асоцiацiя жiнок України «ДIЯ»

««ЗЗА ВНЕССОК УУ ЗЗМIЦННЕНННЯЯ 
ВIЙССЬКОВООО-ПАТТРIIОТИИЧННООГО ТТА 

ВОЛОООНТЕРСЬЬЬКОГОО РРУХХУ ВВ УУКРААЇЇНI»

Видання «Nesterenko Military»

Засновниця – вiйськова адвокатка 
Вiкторiя НЕСТЕРЕНКО

«КРАЩИЙЙЙ НАВЧАЛЬЬНИЙЙ ЗАКЛААД РООКУ»

ОДЕСЬКИЙ ФАХОВИЙ КОЛЕДЖ МИСТЕЦТВ iм. К.Ф. ДАНЬКЕВИЧА

Директорка – Олена БОРТНIКОВА

«ТВВВОРЧЕ ДДДОСЯГННЕННЯ РООКУУ»»

ОДЕСЬКИЙ АКАДЕМIЧНИЙ ТЕАТР МУЗИЧНОЇ 
КОМЕДIЇ iм. МИХАЙЛА ВОДЯНОГО 

Директорка – Олена РЕДЬКО

РОК-ОПЕРА «IСУС ХРИСТОС – SUPERSTAR» 
Режисер-постановник – Володимир ПОДГОРОДИНСЬКИЙ
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««ЗЗА ВОЛЛЛЮ ДОО ПЕРРЕММООГИ»»

Олександр ЛИТВИНЕНКО

Легкоатлет, 
бронзовий призер XVII лiтнiх 

Паралiмпiйських iгор (2024 р.)

«ППРОЄККТ РОКУ 
У СФЕЕРI ПССИХХОЛЛОГIЇЇ»

Компанiя «СТРАТЕГ» 
Засновник – Олександр СИВАК,

керівник проєкту – Микола СИВАК

За унiкальний авторський проєкт 
з ментального здоров’я «Strateg&Psychology»

«ЗА ВИСОООКI СПОРТИИВННI ДОСЯЯГНЕННЯ»

Олена КРАВАЦЬКА

Фехтувальниця, 
чемпiонка ХХХIII лiтнiх Олiмпiйських iгор

Алiна КОМАЩУК

Фехтувальниця, 
чемпiонка ХХХIII лiтнiх Олiмпiйських iгор
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«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ РОКУ – 2024»

20 #142’2025

ТАКА НОМІНАЦІЯ З’ЯВИЛАСЯ У 
РЕЙТИНГУ «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – 
ОДЕСИТ РОКУ» САМЕ ЗАРАЗ Ц ІЛКОМ 
ЗАКОНОМІРНО, АДЖЕ У 2024 РОЦІ ВО 
«БАТЬКІВЩИНА» ВІДЗНАЧИЛО 25-РІЧЧЯ 
СВОЄЇ ПОЛІТИЧНОЇ ДІЯЛЬНОСТІ.

Партія Юлії Тимошенко заснована у 1999 році і протя-
гом чверті століття є однією з найвпливовіших політичних 
сил України, відіграючи ключову роль у демократичних 
трансформаціях держави, маючи найбільш розгалужену 
партійну структуру.

ВО «Батьківщина» неодноразо-
во ставала лідером парламентсь-
ких та місцевих виборів. У 2002 році 
вона вперше потрапила до Верховної 
Ради і  сформувала потужну опозицію 
до тодішньої влади. Найбільший успіх 
партія здобула у 2007 році, коли отри-

«ЦЯ НАГОРОДА – ВИЗНАННЯ ЕФЕКТИВНОЇ РОБОТИ ВСІЄЇ НАШОЇ 
КОМАНДИ, ЯКА ВЖЕ 25 РОКІВ ЗАЛИШАЄТЬСЯ ОДНІЄЮ З ПРОВІДНИХ 
ПОЛІТИЧНИХ СИЛ УКРАЇНИ, – ЗАЗНАЧИВ ОЛЕГ РАДКОВСЬКИЙ. – 
В УМОВАХ ВІЙНИ НАША ДІЯЛЬНІСТЬ НАБУЛА НОВОГО ЗНАЧЕННЯ: МИ 
ЗОСЕРЕДИЛИСЯ НА ГУМАНІТАРНІЙ ДОПОМОЗІ ВІЙСЬКОВИМ, ВНУТРІШНЬО 
ПЕРЕМІЩЕНИМ ОСОБАМ ТА МЕДИЧНИМ ЗАКЛАДАМ РЕГІОНУ. НАША МЕТА – 
НЕ ЛИШЕ СПРИЯТИ ПЕРЕМОЗІ, А Й ЗАБЕЗПЕЧИТИ УКРАЇНЦЯМ ГІДНЕ ЖИТТЯ 
ТА МАЙБУТНЄ».

мала понад 30% голосів і сформува-
ла коаліцію, завдяки чому Юлія Тимо-
шенко вдруге стала прем’єр-міністром 
України. У 2012 році партія об’єднала 
опозиційні сили та отримала підтримку 
25% виборців. У 2014-му політсила Ти-
мошенко відіграла важливу роль у про-

цесах зміни влади після Революції 
Гідності.

На місцевих виборах 2015 і 2020 
років «Батьківщина» продемонструвала 
стабільно високі результати, здобувши 
тисячі депутатських мандатів у облас-
них, міських та сільських радах.

ЛАУРЕАТ РЕЙТИНГУ –

НОММІНАЦІЯЯЯ – «2255 РООККІВВ 
НА ППООЛІТИИИЧНООММУ ОЛЛІМППІІ»

Одеська обласна 
організація партії 

ВО «БАТЬКІВЩИНА»

ООООООддддеееесссссььььккккаааа ооообббббллллаааассссннннаааа 
оооооррррргггггааааанннніііііззззааааццццціііііяяяя ппппааааррррттттіііііїїїїї 
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Партія Юлії Тимошенко завжди ви-
ступала за соціальну справедливість, 
підтримку малого та середнього бізнесу, 
зниження тарифів та доступну медици-
ну і освіту. Політсила активно підтримує 
євроінтеграцію України та реформи, 
спрямовані на боротьбу з корупцією.

Одеську обласну організацію партії 
ВО «Батьківщина» з 2007 року очолює 
Олег Володимирович Радковський – 
досвідчений політик та управлінець, 
який зробив значний внесок у розвиток 
регіону. Його політична кар’єра розпо-
чалася у 2002 році з обрання депутатом 
Одеської міської ради. У 2006 році він 
став народним депутатом України 5-го 
скликання, а після дострокових виборів 
2007 року був знову обраний до парла-
менту від «Батьківщини».

З грудня 2015 року Олег Радковсь-
кий обіймає посаду першого заступника 
голови Одеської обласної ради. Під його 
керівництвом регіональна організація 
партії здійснює активну діяльність, спря-
мовану на розвиток місцевого самовря-
дування, підтримку підприємництва, 
захист інтересів людей, реалізацію 
соціальних ініціатив у громадах області.

– Ця нагорода – визнання 

ефективної роботи всієї нашої команди, 

яка вже 25 років залишається однією 

з провідних політичних сил України, – 

зазначив Олег Радковський. – В умо-

вах війни наша діяльність набула но-

вого значення: ми зосередилися на 

гуманітарній допомозі військовим, 

внутрішньо переміщеним особам та ме-

дичним закладам регіону. Наша мета – 

не лише сприяти перемозі, а й забезпе-

чити українцям гідне життя та майбутнє. 
Успіх партії є результатом 

злагодженої командної роботи на всіх 
рівнях.

– Наш найцінніший ресурс – це люди, – 
наголосив політик. – Завдяки потужній 

партійній структурі, яка об’єднує актив-

них громадян, волонтерів, підприємців 

та молодь, ми реалізуємо масштабні 

соціальні ініціативи, що сприяють роз-

витку Одеської області та України.

Під керівництвом Олега Радковсько-
го обласний осередок ВО «Батьківщина» 
демонструє стабільні результати на ви-
борах та продовжує відігравати важли-
ву роль у політичному житті регіону. 
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З серпня 2024 року Тамiла Афанасьєва очолила комунальну устано-
ву Одеської мiської ради «Грантовий офiс «5Т Одеса», в якому об’єднала 
можливостi депутата обласної ради та голови Одеської обласної Ради миру. 
Її дiяльнiсть у 2024 роцi, як i з перших годин повномасштабного вторгнення в 
Україну, була дуже продуктивною i рiзноплановою. Разом з активiстами, во-
лонтерами та однодумцями вдалося вирiшити багато життєво важливих пи-
тань для ЗСУ, територiальної оборони, медикiв, переселенцiв та жителiв не 
тiльки Одещини, а й пiвдня України. Як депутат обласної ради свою роботу 
впродовж року вона органiзовувала у прiоритетних напрямах мiсцевого са-
моврядування, гуманiтарного, соцiального та медичного захисту наших гро-
мадян, а також виконання доручень та потреб населення i вiйськових у ме-
жах своїх депутатських повноважень.

ЛАУРЕАТ У НОМIНАЦIЇ «ЗА ПОПУЛЯРИЗАЦIЮ IМIДЖУ 
ОДЕСИ НА МIЖНАРОДНОМУ РIВНI» –

 ддепппуутааатт ООдддесськкоїїї ооблллрраадии, 
ддииреекктоооррккаа «ГГрраннтттоввогго ооффiiссуу ««ОООдеессса 5ТТТ»,, 
гооолловвваа ОООддесссььккооїї ооблаассснооїї РРРаддиии ммииирру

якi допомагають Українi. Продовжи-
ли активну спiвпрацю та отримали до-
помогу вiд Odessa Peace Fund, United 
Hatzalah of Israel, Tulcea Humanitarian 
Logistics Hub, Rodeph Sholom School, 
MEDSHARE, IsraAid та iнших.

Тамiла Афанасьєва завжди 
придiляє велику увагу пiдтримцi дiтей. 
Влiтку минулого року її зусиллями було 

органiзовано безкоштовне оздоров-
лення для 1700 дiтей загиблих воїнiв в 
дитячих лiтнiх таборах Грецiї на морсь-
кому узбережжi, i це стало особливим 
внеском в їхнє ментальне самопочут-
тя. Це було можливим завдяки спiльнiй 
мiжнароднiй спiвпрацi Посольства 
України в Грецiї, Греко-Української па-
лати, Одеської облдержадмiнiстрацiї, 
Одеської облради та Одеської обласної 
Ради миру.

Також, завдяки спiльнiй роботi в 
постiйнiй комiсiї облради, почалась 
активна спiвпраця зi швейцарськими 
освiтянськими та проєктними струк-
турами, якi створили єдиний проєкт 
«Rebuilt of Ukraine». Був пiдписаний ме-
морандум про спiвпрацю, зараз триває 
плiдна робота щодо проєктiв очищення 
води та у сферi агросектору.

Як депутат Одеської облради та 
керiвник Одеської обласної Ради миру 

Одним з таких прiоритетних 
напрямiв стала мiжнародна дiяльнiсть.

Протягом усього 2024 року як де-
путат Одеської облради та голова ГО 
«Одеська обласна Рада миру» вона про-
довжила налагоджувати вкрай важли-
ву дiлову та гуманiтарну спiвпрацю 
з мiжнародними компанiями, 
благодiйними фондами та донорами, 

У сесійному залі облрадиЗ командою грантового офісу

Підписання меморандуму з британською 
компанією MPT PAY LIMITED
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спорту. А передувала цьому вiдкрита 
в Мiжнародному культурному центрi 
«УНIОН» напередоднi Олiмпiади ви-
ставка дитячих робiт «Краса спор-
ту через красу мистецтва» за участю 
вихованцiв Дитячо-юнацької шко-
ли олiмпiйського резерву «Чорномо-
рець», яка була iнiцiйована Тамiлою 
Володимирiвною.

Як депутат Одеської обласної 
ради Тамiла Афанасьєва виступи-
ла на GLOBAL BUSINESS WEEK 2024, 
що проходив у Парижi, на тему: 
«Популяризацiя України у свiтi пiд час 
вiйни через змiцнення дипломатичних 
зв’язкiв.

А як директорка «Грантового офiсу 
«5Т Одеса» вона представляла рiдне 
мiсто й Україну на виставках та фо-
румах у Японiї i кiлькох європейських 
країнах. Результатом цих поїздок ста-
ло пiдписання цiлої низки домовлено-
стей про спiвпрацю. Головне: пiд час 
своїх виступiв, зокрема й у мi сцевих 
ЗМI, Тамiла Афанасьєва завжди 
привертала увагу громадськостi до 
трагiчних обставин агресiї рф про-
ти України i закликала до допомоги 
у встановленнi переможного миру в 
нашiй країнi. 

Тамiла Афанасьєва разом з Одесь-
ким нацiональним академiчним теа-
тром опери та балету за пiдтримки По-
сольства Японiї в Українi реалiзували 
масштабний проєкт, завдяки яко-
му Одеська опера отримала новий 
технологiчний вiдеопроєктор – чи не 
найкращий нинi в Європi.

Влiтку 2024 року Т. В. Афанасьєва 
взяла участь у вiдкриттi Нацiонального 
українського павiльйону «VOLYA 
SPACE» на лiтнiх Олiмпiйських iграх 
у Парижi, де завдяки спiвпрацi 
з Мiнiстерством спорту України 
були представленi дитячi малюн-
ки, присвяченi олiмпiйським видам 

Інтерв’ю на виставці у Йокогамі, Японія

Диплом лауреата рейтингу 
Тамілі Афанасьєвій вручила 
Галина Владимирська на 
відкритті виставки дитячого 
малюнка
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У НОМIНАЦIЇ 
«ОДЕСИТКА РОКУ» 
ЗВАННЯ ЛАУРЕАТКИ 

ОТРИМАЛА

 ГГеееннеееррааааллььннннаа ддииирреееекктттооррркккаа 
ВВВссееееуукккрррааїннсссььккккоогггоо 

фффеесссттииивваааллюююю DDDDIVVAAA,, пппссиииххххоолллооггг,, 
аааввтттооорркккааа нннаввччччаалллььннииихх 
пппрроооггрррааммм i TVV---еекккксспппееррррттт 
уу сссффффееррррi мммоооддии тттааа ссттиилллюююю, 
чччллеееенннккиииинняяя прраавввллiннннннняя 
ГГГОООО ««АААссоооццццiааццiiяя жжжжiiннноооокк 
УУУУккрррааїїїнни «««ДДIIЯЯ»»

Саме завдяки особливим 
якостям, якими надiлена Iрина 
Сидорук, –  органiзаторському 
таланту та неймовiрнiй енергiї, 
а ще – її вiрi у переможне мир-
не майбутнє України, любовi 
до Одеси та одеситiв, пова-
ги до жiнки як особистостi, у 
травнi 2024 року, попри всi за-
грози i труднощi воєнного часу, 
вiдбувся Всеукраїнський фе-
стиваль DIVA. Вiн став мас-

штабною подiєю в сферi просвiтництва, медицини, 
психологiї, культури та бiзнесу. На думку органiзаторiв, 
партнерiв фестивалю, його учасникiв та вiдвiдувачiв, 
це було магiчне єднання українцiв, якi виборюють пра-
во на iснування в цiй жорстокiй вiйнi, якi дбають про 
фiзичне та ментальне здоров’я нацiї, продовжують 
українськi традицiї, цiнують iнтелект, творчiсть i ми-
стецтво.

Про красу та жiночнiсть, розвиток у кар’єрi, мудрiсть та 
впевненiсть у собi, духовнiсть та стiйкiсть до викликiв часу 
i життя загалом – ось про що була ця подiя. Чи час нинi для 
таких фестивалiв? Саме так! – вважає генеральна дирек-
торка Ukrainian Women Festival DIVA Iрина Сидорук та пар-
тнери.

– Кожен напрям фестивалю був вкрай складним та 

об’ємним, – розповiдає Iрина. – А чим бiльший обсяг, тим 

бiльше переживань про те, як рiзнi напрями гармонiзувати 

мiж собою та забезпечити максимальний результат. Фе-

стиваль зiбрав однодумцiв, людей, якi прагнуть до своєї 

мети i хочуть досягти успiху, якi хочуть бачити у своєму життi 

естетику i красу. Уже пiсля завершення, коли почула i про-

читала сотнi вдячних вiдгукiв, я переконалася: ми зробили 

важливу справу, об’єднавшись заради iнтелектуального i 

культурного розвитку, пiдтримки здоров’я жiнок, збережен-

ня традицiй. Ми маємо жити повноцiнно, щоб продовжува-

ти протистояти вороговi на всiх рiвнях, у всiх сферах i дово-

дити, що ми – непереможнi! Дякуючи доблесним Збройним 

Силам України ми живi i не зломленi, ми продовжуємо роз-

виватися, надихатися i надихати, пiдтримувати i допомагати 

одне одному.

Попри колосальнi ризики, пов’язанi з погодою, три-
вогами, усе заплановане вiдбулося: 90 виступiв спiкерiв, 
понад 50 партнерiв, концерти, дегустацiї, ВIП-зустрiчi у 
10 залах Мiжнародного культурного центру «УНIОН». Команда 
вiдпрацювала на 200%!

Лекцiї, мастер-класи, презентацiї, тренiнги, трансформацiйнi 
iгри, концерти – тут було з чого вибирати i з-помiж кого: усi 
запрошенi органiзаторами спiкери – професiонали, авторитетнi 
знавцi своєї справи, люди, якi досягли успiху у життi i готовi ще-
дро дiлитися його рецептами.

Головною метою фестивалю DIVA була психологiчна 
пiдтримка i реабiлiтацiя українських жiнок пiд час вiйни. I в цьо-
му напрямку були задiянi понад 30 психологiв, арт-терапевтiв, 
НЛП-практикiв, розстановникiв, коучiв i мотиваторiв, якi розкри-
вали теми самооцiнки, вiдносин, виховання дiтей, жiночностi, 
самопiзнання i духовного розвитку.
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У фестивалi взяли участь з лекцiями i ВIП-зустрiчами 
майже 20 провiдних лiкарiв Одеси – гiнекологи, невроло-
ги, онкологи, репродуктологи, хiрурги. А ще п‘ять клiнiк i ме-
дичних центрiв доєднались як партнери. Ця обставина дає 
можливiсть говорити про просвiтницько-оздоровче спряму-
вання фестивалю.

Захопили своїми виступами лiтератори, мистецтвознавцi 
i, звичайно, митцi. Окрема сторiнка фестивалю – виступи та-
лановитих артистiв, навiть зiрок! У концертах були задiянi 
вiдомi солiсти, спiвочi, iнструментальнi й танцювальнi ко-
лективи. Це – легендарний фольклорний колектив «Весел-
ка», який привнiс у подiю неповторний український коло-
рит; оперна дiва Марiя Максакова, яка, попри останнi днi 
пiдготовки до прем’єри опери «Тоска» у Днiпровському опер-
ному, приїхала до Одеси i дала благодiйний концерт; це улю-
бленець одеситiв, найталановитiший артист клоунади i па-
радоксальний поет Борис Барський; це заслужена артистка 
України Таня Пiскарьова; це дует ANNA MARIA i ще чимало 
артистiв-одеситiв...

А ще було багато мистецтва – живопису i скульптури в кар-
тинних галереях центру Union, i приголомшлива iнсталяцiя лого-
типу фестивалю DIVA, зiткана з тисяч яскравих барвистих ниток 
(автор – Михайло Голинський), великий розiграш подарункiв вiд 
партнерiв.

Фестиваль також мав iншу важливу мiсiю: пiд час його про-
 ведення вiдбувалися благодiйнi аукцiони, збори i розiграшi на 
пiдтримку воїнiв ЗСУ.

...Вiдразу пiсля завершення подiї Iрина Сидорук почала от-
римувати новi заявки вiд спiкерiв та партнерiв на наступний 
фестиваль. Тодi вона казала:  «Не можу обiцяти, давайте поди-
вимося, як буде далi з вiйною та з усiма нами». А сьогоднi вже 
вiдомо: DIVA знову вiдбудеться! I знову – у Мiжнародному куль-
турному центрi UNION 17-18 травня! 
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ЖУРНАЛ 

ТА ЙОГО ГОЛОВНА РЕДАКТОРКА

ВIДЗЗЗНАЧЕНI УУ НОМIНАЦIЇ 
«ЗА ВННЕЕСОК У ЗМIЦЦЦНЕННЯ ВВIЙССЬКОВВО-ПААТРIООТИЧННООГО 

ТА ВОЛОНННТЕРСЬКООГОО РУХУ В УКРАЇННI»

«NESTERENKO MILITARY» – 
ПЕРШИЙ В УКРАЇНI ВIЙСЬКОВИЙ 
ЖУРНАЛ, ЗАСНОВАНИЙ 
У 2024 РОЦI ОДЕСЬКОЮ 
ВIЙСЬКОВОЮ АДВОКАТКОЮ 
ВIКТОРIЄЮ НЕСТЕРЕНКО.

Окрiм адвокатської практики, Вiкторiя багато часу 
придiляє волонтерськiй дiяльностi: вона неодноразово 
вiдвiдувала прифронтову зону, доставляючи гуманiтарну до-
помогу мiсцевим жителям i допомагаючи нашим захисникам. 

Крiм того, ця енергiйна тендiтна панi є власницею галереї, де 
проводяться благодiйнi виставки вiдомих українських митцiв 
i збори на потреби вiйськових.

– Наше видання присвячене тим, хто захищає нашу 

країну, – дiлиться Вiкторiя. – Ми з командою їздимо до на-

ших вiйськових, спiлкуємося, щоб документувати героїчнi 

моменти та вчинки. Вiйна триває, i ми маємо бiльше зна-

ти про людей, якi нас захищають, повиннi дослухатися до 

їхнiх думок, знати їхнi нагальна потреби. Таким чином буде-

мо пiдтримувати наших захисникiв i, сподiваюся, мотивувати 

iнших ставати на захист країни. Я щиро вiрю, що наша робота 

на iнформацiйному фронтi наближає перемогу, допомагаю-

чи суспiльству побачити правду боротьби українського наро-

ду за свою свободу та гiднiсть.

До роботи над виданням Вiкторiя залучила велику 
професiйну команду. Це i журналiсти, i помiчники-адвокати, i 
лiтературний редактор. Що ж спонукало їх долучитися до цiєї 
часто небезпечної справи?

– З першого дня повномасштабної вiйни я дуже часто 

перебуваю на передовiй, висвiтлюючи подiї, що змiнюють 

хiд iсторiї, – розповiдає Олена Соломонова, журналiстка та 
редактор фронту журналу. – Та все ж у серцi залишається 

вiдчуття, що цього замало. Тому iдея Вiкторiї створити жур-

нал про вiйськових стала для мене справжнiм натхнен-

ням. Ми розповiмо iсторiї наших захисникiв, покажемо 

їхнi обличчя, i нехай про їхнiй героїзм дiзнається не лише 

Україна, а й увесь свiт.

– Кожен наш репортаж – це спроба донести до всiєї 

країни правду про те, що вiдбувається на передовiй, – додає 
помiчник вiйськового адвоката та журналiст Андрiй Крав-
чук. – «Nesterenko Military» прагне показати не лише жахiття 

вiйни, а й незламний дух людей, якi борються за своє життя 

та майбутнє нашої країни. Я вiрю, що наша колективна ро-

бота допоможе зробити важливий внесок у майбутню пере-

могу.

Його доповнює ще один помiчник вiйськового адвоката 
та журналiст журналу «Nesterenko Military» Дмитро Рожко:

– Ми є очима  i вухами суспiльства, i наша мета – 

розповiдати iсторiї, якi мають бути почутими. Це важка робо-

та, але вона необхiдна. Вiйна не повинна бути забута, її не 

можна iгнорувати. Кожна наша розповiдь, кожне iнтерв’ю 

має стати частинкою великого полотна, яке ми малюємо для 

майбутнiх поколiнь. I я вiрю, що колись цi iсторiї стануть осно-

вою для побудови кращого, свiтлого майбутнього для нашої 

України. Слава Українi! Героям Слава! 

Директорка ІА «Одеса-медіа» Марина Жигалюк вручає 
диплом лауреата Вікторії Нестеренко 
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«Strateg&Psychology» – один з нових перспектив-
них напрямiв дiяльностi багатопрофiльної компанiї 
«Стратег». Засновник бренду STRATEG i власник вели-
кого пiдприємства Олександр Сивак доручив очоли-
ти нову справу своєму синовi Миколі не з родинних 
почуттiв, а, насамперед, через те, що ця тема його дуже 
цiкавить. До того ж, Сивак-молодший уже має успiшний i 
рiзноманiтний досвiд управлiнця. То що ж стало поштов-
хом до того, щоб зайнятися новим проєктом?

– Презентуючи цей проєкт, ми зазвичай кажемо так: 

«Strateg&Psychology» – ваш шлях до внутрiшнiх змiн, – 
розповiдає Микола. – Я, засновник i керiвник проєкту, 

цей шлях, насамперед, пройшов сам. Тож iдея народила-

ся з мого бажання пiзнавати самого себе, долати певнi 

психологiчнi бар’єри i проблеми, якi є, я переконаний, у 

кожної людини. Ще кiлька рокiв тому ми навiть не чули ви-

разу «ментальне здоров’я». Нинi ж усвiдомлюємо, що по-

рушення ментального здоров’я позначається на фiзичному 

станi людини. Треба вчитися правильно переносити стресовi 

ситуацiї, контролювати свiй стан. А особливої актуальностi 

турбота про ментальне здоров’я набула зараз, пiд час вiйни. 

Ось iз розумiння таких суто особистих i загальнолюдських, 

суспiльних закономiрностей поступово виникла iдея створен-

ня продуктiв, якi ми розробляємо. «Strateg&Psychology» – пер-

ший в Українi проєкт, що поєднує силу психологiї та арттерапiї.

«Strateg&Psychology» спрямований на допомогу людям 

ЗА УНIКАЛЬНИЙ АВТОРСЬКИЙ ПРОЄКТ 
З МЕНТАЛЬНОГО ЗДОРОВ’Я «STRATEG&PSYCHOLOGY»

ЗЗДОБУЛА ЗВВВАННЯ ЛААУРЕАТА УУ НООМIННАЦIЇ 
«ПРОЄКТ РРОКУ У ССФЕЕРI ПСИХОЛЛОГГIЇ»

у подоланнi внутрiшнiх бар’єрiв та пошуку гармонiї в життi. 
Новiтнi методики дозволяють кожному вiдкрити новi шля-
хи до самопiзнання, особистiсного зростання та емоцiйного 
зцiлення. Особливу увагу в проєктi придiлено сугестивно-
проєктивнiй арттерапiї, що допомагає знизити рiвень стресу, 
сприяє розвитку креативностi та формує вiдчуття контролю 
над життям навiть у складнi моменти.

– Оскiльки компанiя «Стратег» займається розробкою 

рiзноманiтних настiльних iгор з використанням карток, а та-

кож виготовляє картини за номерами, пазли i таке iнше, то 

менi спало на думку: а чому б не зробити картини, якимось 

чином пов’язанi з психологiєю, з медитацiями, – пояснює 
Микола. – Почали запускати картини з медитацiями, а потiм 

виникло ще багато нових iдей. Ми розробили унiкальний 

метод, який допомагає кожному впоратися з труднощами, 

знайти внутрiшнiй баланс i подолати свої страхи. В основi – 

сугестивно-проєктивна арттерапiя, розроблена у спiвпрацi з 

провiдними українськими психологами.

Було розроблено рiзнi сюжети для малювання, кожен з 
яких допомагає зосередитися на певних аспектах життя: вiд 
саморозвитку i матерiальних цiлей до здоров’я та стосункiв. 
Такий пiдхiд дозволяє iндивiдуалiзувати роботу з кожним 
учасником i зробити процес трансформацiї максимально 
ефективним. Також було випущено три види мандали, кожна 
з яких має свою мету, – «Грошi», «Сiм’я», «Здоров’я» (мандала – 
це символ округлої форми, надiлений певним сенсом; орна-
менти кожного малюнку розташованi симетрично). Малюван-
ня мандал – це глибокий процес концентрацiї на важливих 
аспектах вашого життя.

Коли люди розмальовують мандали чи дерева, то зi ста-
ну стресу вони переключають фокус своєї уваги на цей про-
цес i заспокоюються. Плюс до кожної з картин йдуть аудiо 
медитацiї: мелодiї плюс тексти, афiрмацiї, розробленi автора-
ми проєкту. Це i є сугестивно-проєктивна арттерапiя. Коли ви 
купуєте картину, до неї додається три медитацiї українською 
мовою i три – англiйською.

– До речi, нашi картини з супроводом уже оцiнили не лише 

вiтчизнянi психологи, а й зарубiжнi, – зауважує Микола. – Ми 

презентували наш продукт на кiлькох конференцiях за кор-

доном i в країнi. А зараз у нас у розробцi ще й метафоричнi 

картки «Прозора iстина» для роботи з пiдсвiдомiстю, ми їх уже 

презентували для спецiалiстiв. Будемо розвиватися в усiх  цих 

напрямах. Психологiя захоплює, тут можна i треба вчитися все 

життя. I менi це дуже цiкаво. Це база, яку треба мати кожнiй 

людинi. Наша дiяльнiсть має не лише комерцiйну складову, у 

нас є iншi напрями для заробiтку, а тут, насамперед, важливо 

допомагати людям.

Докладний матерiал про проєкт «Strateg&Psychology» 
та його керiвника читайте у журналi «Фаворит удачi» 
№ 141. 

Засновник компанiї «Стратег» Олександр Сивак i керiвник 
проєкту «Strateg&Psychology» Микола Сивак
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ЗВАННЯ ЛАУРЕАТА 
РЕЙТИНГУ ОДЕСЬКИЙ 
АКАДЕМIЧНИЙ ТЕАТР 
МУЗИЧНОЇ КОМЕДIЇ 
iм. МИХАЙЛА ВОДЯНОГО 
(ДИРЕКТОР – ОЛЕНА 
РЕДЬКО) ОТРИМАВ ЗА 
ПОСТАНОВКУ ШЕДЕВРА 
СВIТОВОЇ МУЗИКИ – 
РОК-ОПЕРИ ЕНДРЮ 
ЛЛОЙДА ВЕББЕРА ТА ТIМА 
РАЙСА «IСУС ХРИСТОС – 
SUPERSTAR» (РЕЖИСЕР-
ПОСТАНОВНИК – 
ВОЛОДИМИР 
ПОДГОРОДИНСЬКИЙ).
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ПЕРЕМОЖЕЦЬ У НОМIНАЦIЇ 
   «ТВОРЧЕ ДОСЯГНЕННЯ РОКУ» –

Поставлена на сценах 17 країн свiту, рок-опера тривалий 
час була знайома одеситам лише за привезеними моряка-
ми платiвками, коли меломани ганялися за її записами. Тодi, 
в сiмдесятi, навiть уявити собi було неможливо, що «Jesus 
Christ Superstar» цiлком легально буде йти на сценi нашої 
Музкомедiї. З дня першої постановки на Бродвеї минуло по-
над 50 рокiв – вiк кiлькох поколiнь.

– Ми вдячнi авторам та правовласникам матерiалу, 

британськiй компанiї The Realty Useful Group за надану 

можливiсть виконати цей твiр, – розповiдає директорка театру 
Олена Редько. – Власне, ми першими в Українi зробили це з 

дотриманням усiх законних пiдстав. Була колись постановка в 

харкiвському театрi, але вони це зробили, не маючи авторсь-

ких прав. Ми з Володимиром Iвановичем до iдеї цiєї постанов-

ки перiодично поверталися не раз, адже працюємо разом уже 

понад 20 рокiв. Однак усе не було можливостi поставити цей 

твiр, а тут якось усе склалося. I саме цi часи вимагали такого 

матерiалу, i два повних склади виконавцiв зараз є, а це не кож-

ний театр зможе забезпечити при такому складному матерiалi.
– Я про це мрiяв, можу навiть сказати, що в принципi при-

йшов в одеський театр, щоб це поставити, – говорить режи-
сер-постановник вистави Володимир Подгородинський. – 
Мрiя втiлилися, i тепер було б непогано що-небудь з Веббе-

ра ще поставити... Незважаючи на абсолютно вiльне тракту-

вання авторами Великої книги – Нового завiту, ми постарали-

ся сказати про те, що становить основну тривогу наших днiв: 

без любовi та спiвчуття особистiсть неминуче деградує, люди-

на перестає бути людиною. Чому хор i оркестр на сценi? Бо 

насправдi головними дiйовими особами тут є хор, оркестр i 

балет. Усi учасники дiйства на сценi нiби уособлюють натовп, 

який перебуває у конфлiктi зi Всевишнiм. Спочатку мiж ними 

благiсть, а потiм – навпаки. Зрада, зневiра – це все i про нас.

– У автора немає такого фiналу, як у нас, – зауважує Оле-

на Григорiвна. – Там усе закiнчується смертю Юди, i в принципi 

вся оповiдь iде вiд його особи. А ми все-таки трохи змiстили 

акцент на Христа, адже у нас зараз такий час, що ми мали 

дати людям свiтло в кiнцi тунелю.

– Саме так, – продовжує режисер-постановник. – I якщо 

у автора була просто музика в кiнцi, то ми це проспiвали. Хор 

спiває надривно, сильно, пристрасно. I в момент вознесiння 

Христа вiдбувається вiдродження. Вiн повертається до нас 

i навертає натовп до покаяння. Вiра повертається до нас, 

iстинна християнська вiра... Хор i оркестр усе зробили пре-

красно! Солiсти теж чудово справилися зi своїми ролями. Я 

навiть не думав, що Вадиму Перевознiкову (головний дири-

гент театру – Авт.) вда сться з нашими артистами досягти та-

кого рiвня. Вистава складна, i перед кожною йдуть репетицiї, 

щоб тримати все у тонусi. 

Редактор журналу «Фаворит» Галина Владимирська вручає диплом лауреата 
Олені Редько і Володимиру Подгородинському
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Виконавець ролі Ісуса Ярослав Селедцов, режисер-постановник 
Володимир Подгородинський і диригент Вадим Перевозников
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ДДДирреееккттооорркааа ООдддеесськкоої облллааснноої ффiiлаарррммооонiї 
іімм. ДДДааввииидда ООйсссттраааххаа 

СТАЛА ЛАУРЕАТКОЮ РЕЙТИНГУ У НОМIНАЦIЇ 
«ЗА ОСОБИСТИЙ ВНЕСОК У ЗБЕРЕЖЕННЯ I РОЗВИТОК 

КУЛЬТУРНИХ ТРАДИЦIЙ ОДЕСИ»

ГАЛИНА БОРИСIВНА ЗIЦЕР 
НЕЗМIННО КЕРУЄ ОДЕСЬКОЮ 
ОБЛАСНОЮ ФIЛАРМОНIЄЮ 
IМЕНI ДАВИДА ОЙСТРАХА З 2008 
РОКУ. ЯК ВIДОМИЙ ОРГАНIЗАТОР 
КОНЦЕРТНОГО, ФЕСТИВАЛЬНОГО I 
ГАСТРОЛЬНОГО ПРОЦЕСУ В УКРАЇНI 
ВОНА НЕОДНОРАЗОВО ЗАСЛУЖЕНО 
ВIДЗНАЧАЛАСЯ ЯК НА ДЕРЖАВНОМУ, 
ТАК I НА РЕГIОНАЛЬНОМУ РIВНЯХ. 
ЇЙ ПРИСВОЄНО ПОЧЕСНI ЗВАННЯ 
«ЗАСЛУЖЕНИЙ ПРАЦIВНИК КУЛЬТУРИ 
УКРАЇНИ» ТА «ЗАСЛУЖЕНИЙ 
ДIЯЧ ЕСТРАДНОГО МИСТЕЦТВА 
УКРАЇНИ». ГАЛИНА ЗIЦЕР – НЕ 
ЛИШЕ ПЕРЕМОЖНИЦЯ РЕЙТИНГУ 
ПОПУЛЯРНОСТI ЛЮДЕЙ I ПОДIЙ 
ПIВДНЯ УКРАЇНИ «НАРОДНЕ 
ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ», 
А Й НЕОДНОРАЗОВА ЛАУРЕАТКА 
РЕЙТИНГIВ «100 ВПЛИВОВИХ 
ОДЕСИТIВ» I «100 УСПIШНИХ ЖIНОК 
ОДЕЩИНИ».

Нещодавно Галина Борисiвна вiдзначила свiй власний 
ювiлей. I це стало гарною нагодою згадати шлях її станов-
лення як директорки уславленої установи i поговорити про 
традицiї та сьогодення Одеської фiлармонiї. Велике iнтерв’ю 
з Г.Б. Зiцер вийшло у номерi 140 журналу «Фаворит удачi».

У ньому Галина Борисiвна не лише розповiла про ми-
стецький колектив i перспективи артистичної дiяльностi, а 
й, зокрема, сказала: «Я прийшла у цей дiм, який став менi 

рiдним, 3 травня 1983 року на посаду головного iнженера, 

адже вже була добре знайома з цiєю iсторичною будiвлею. 

Свого часу, отримавши вищу освiту в Одеському будiвельному 

iнститутi, працювала в Одеських реставрацiйних майстернях 

iнженером, потiм стала головним архiтектором. Тодi уперше 

i познайомилася з будiвлею фiлармонiї, яку ми теж реставру-

вали i доля якої менi була небайдужа. Тому запрошення пра-

цювати тут прийняла без сумнiвiв. Тим бiльше, що i атмос-

фера концертного закладу була менi дуже близькою, адже я 

паралельно iз середньою школою закiнчила Одеську музичну 

школу № 2, а потiм ще й музичне училище. I лише пiсля цього 

вирiшила здобути професiю iнженера-будiвельника. Я знайш-

ли тут мiсце для реалiзацiї своїх знань i навичок в обох цих 

сферах, знайшла своє покликання. Цей будинок я дуже лю-

блю, i скiльки доля менi вiдвела тут працювати, буду йому слу-

жити. Ми маємо докласти всiх зусиль, щоб будiвля збереглася 

такою, якою її створили нашi попередники, i передати наступ-

ним поколiнням». 
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За час керування Галина Борисiвна зробила бага-
то для вiдновлення будiвлi, зокрема – парадного входу. А 
кiлька рокiв тому Одеська фiлармонiя стала одним з об’єктiв 
президентської програми «Велика реставрацiя». Але повно-
масштабна ворожа агресiя поклала край цим роботам, а 
натомiсть змусила директорку i весь колектив переживати за 
долю фiлармонiйної будiвлi пiд час кожного обстрiлу Одеси. 
На жаль, їхнi найгiршi побоювання справдилися.

Ракетний удар 31 сiчня по середмiстю Одеси завдав 
величезної шкоди понад 20 будiвлям, якi мають iсторично-
архiтектурну цiннiсть i перебувають у зонi охорони об’єктiв 
ЮНЕСКО. Зокрема, дуже значних ушкоджень зазнала окраса 
Одеси – Одеська обласна фiлармонiя iменi Давида Ойстраха.

Ми зустрiлися з Галиною Зiцер вiдразу пiсля цих трагiчних 
подiй, щоб поговорити про обсяги руйнувань i дiзнатися про 
заходи по їхнiй лiквiдацiї.

– Руйнування дуже значнi, я б сказа-
ла – катастрофiчнi, – розповiдає Галина 
Борисiвна (незвично її бачити таку пе-

чальну, без звичної привiтної усмiшки –
Авт.) – Найстрашнiше – знищенi два 
унiкальнi вiтражi на сценi, кожний пло-
щею 25 кв. м. Цього я боялася найбiльше, 
коли на Одесу, особливо на порт, летiли 
ракети. I, на нашу бiду, це сталося! Щоб 
вiдновити вiтражнi вiкна, їх довелося 
повнiстю демонтувати. Обласний депар-
тамент культури дав нам можливiсть ко-
ристуватися примiщеннями колишньо-
го казино, якi є частиною всiєї будiвлi, 
там є великi зали, де можна покласти цi 
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два вiтражi i спокiйно їх вiдновлювати. 
Як тiльки нам дозволили, дiвчата з 
реставрацiйного центру почали збирати 
скельця з вiтражiв, ретельно їх вклада-
ти в окремi коробки. Потім вiконнi отво-
ри будiвельники закрили плитами OSB, 
а ми повiсимо зверху два банери iз зо-
браженням вiтражiв. Ми вже це роби-
ли – вiшали такi банери, щоб захисти-
ти зал вiд холоду. На жаль, вони вже не 
придатнi до використання, але за цим 
зразком ми нинi замовили новi.

Коли це зробиться, можна було б 
включити опалення, однак є iнша бiда, 
яка не дає поновити роботу великої 
зали у холоднечу: практично знищенi 
центральнi вхiднi дверi, якi ведуть з па-
радних сходiв до примiщення. Вони дуже 
важкi, i якої ж сили мала бути вибухова 
хвиля, щоб їх вирвати! Тепер потрiбне 
якесь спецiальне будiвельне обладнан-
ня, щоб їх пiдняти i якось рухати, пробува-
ти повернути на мiсце. Також двоє бiчних 
дверей на цьому входi взагалi вирва-

ло... Поки всi цi дверi не вiдновленi... 
Також повнiстю знищено вхiд i дверi до 
касового вестибюлю. Ушкодженi вiкна 
бiля касового i службового входiв, i це 
щастя, що наш охоронник перебував 
не бiля вiкон! Вибитi вiкна, потрощене 
вiконне скло в адмiнiстративнiй будiвлi, 
де щодня перебуваю я i всi спiвробiтники 
адмiнiстрацiї фiлармонiї. Знадобилося 
кiлька днiв, щоб нашi вiкна закрили пли-
тами OSB i ми змогли, хоч i в холодi, але 
працювати...
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– А що з фасадом, з дахом? Вони i 

так були не в найкращому станi...

– Пошкоджено дуже багато 
елементiв на фасадi. Частково поси-
палася черепиця на куполi. А вона 
унiкальна, її треба зберегти. Зараз 
погода не дозволяє туди дiстатися, 
дуже слизько, але як тiльки мож-
на буде, робiтники її зберуть i потiм 
вiдновлять цю частину покриття. Коли 
у 1983 роцi я проводила реставрацiю 
цього куполу, то замовляла цю че-
репицю у Вiльнюсi, на пiдприємствi, 
пiдпорядкованому Академiї наук, бо 
бiльше нiде не могли зробити таку ж 
автентичну. Це було для них експери-
ментальне замовлення, але навiть там 
не змогли зробити рiзнобарвну чере-
пицю за зразком, який я привезла, 
зробити просто червону. Сам дах не за-
чепило, дякувати Богу, хоча там є свої 
поточнi проблеми. А найстрашнiше, що 
у лоджiї пiшли великi трiщини. В одно-
му мiсцi, де вiдпала декоративна шту-
катурка, видно, що сталося змiщення 
камiння. Дуже погана ситуацiя! Це 
по-перше. А по-друге, видно, що ко-
лона справа (якщо ви стоїте облич-
чям до «Брiстоля») ледве тримається. 
Пiшли трiщини на куполi, де викладенi 
знаки Зодiака. Скiльки разiв бомби-
ли порт, стiльки у нас з’являлися новi 
трiщини – хай невеликi, волосянi, та 
це не було катастрофою, а сьогоднi це 
катастрофiчнi наслiдки.

Втiм, цi ушкодження будуть усувати-
ся не зараз, а коли буде проводитися за-
планована реставрацiя будiвлi. Єдине: 
тепер її вартiсть значно зросте. Буде 
зроблено додатковий проєкт, в якому 
врахують цi новi ушкодження, до проєкту 
протиаварiйних робiт, який був затвер-
джений ще до початку робiт у фiлармонiї 
i реалiзацiя якого вже триває. 

– Хто робив висновки щодо завданої 

шкоди?

– У нас було чотири комiсiї – мiськi, 
обласнi i навiть вiйськова – на пред-
мет, чи не лишилося якихось вибухо-
небезпечних елементiв. Поки протя-
гом кiлькох днiв усе дослiджували i 
аналiзували, ми не мали права нiчого 
робити, навiть прибирати смiття. Чи-
мало «експертiв-доброзичливцiв» нас 
посилено хейтили у соцмережах: мов-
ляв, фiлармонiя нiчого не робить, щоб 
рятувати будiвлю. А нам не дозволя-
лося навiть пiдiйти! Керiвник департа-
менту культури областi Олена Олiйник, 
її пiдлеглi постiйно з нами, бувають 

тут щодня, допомагають. I началь-
ник мiського управлiння культури Iван 
Лiптуга був з комiсiєю. На другий день 
у нас побував заступник мiнiстра куль-
тури, дав свої певнi поради. Правда, 
перших керiвникiв областi i мiста ми не 
побачили, хоча в «Брiстолi» вони побу-
вали... Ну, зрештою, головне, щоб спра-
ва робилися... Менi, власне, не треба 
допомагати – лише не заважайте!

– Шкода була завдана i тим, що скло, 

пилюка, бруд потрапили на крiсла, на 

пiдлогу. Як справляєте з цим?

– Справдi, весь зал, вестибюль, усi 
сходи були всiянi склом, навiть ходи-
ти там було небезпечно, i треба було 
спочатку зайнятися їх прибиранням. 
Я запросила клiнiнгову компанiю для 
очищення крiсел. Тисяча крiсел потре-
бували великої роботи – їх очищали 
вiд пилу та стекол, обробляли очищу-
вачами, дерев’янi конструкцiї мили та 
натирали, тож це коштувало 50 тисяч 
гривень, i це фiрма зробила за найниж-
чими розцiнками, зважаючи на об’єкт. 
Ми якнайшвидше привели зал i вести-
бюль до стану, коли можна було знову 
повноцiнно працювати.

А тим часом ми почали давати кон-

церти в нижньому примiщеннi, там 
нiчого не постраждало. Перший кон-
церт пiсля обстрiлу вiдбувся вже 6 лю-
того, i тепер вони ідуть майже щодня. 
Всi умови для глядачiв i артистiв є. Я 
хочу довести цим гадам, що ми попри 
все будемо працювати!!! Навiть мови 
не може бути: працювали i будемо пра-
цювати! 

– Знаю, що дуже багато людей пере-

ймаються долею фiлармонiї, пишуть про 

це у соцмережах, закликають допома-

гати...

– Так! Дуже приємно, що люди 
постiйно дзвонять, запитують, чим допо-
могти. Коли сталася ця бiда, менi дзво-
нили з усього свiту – з Європи, Iзраїлю, 
Об’єднаних Емiратiв, особливо багато – 
iз США. Тому ми вiдкрили благодiйний 
рахунок, на який можна робити свої 
посильнi внески. Реквiзити – на нашiй 
сторiнцi у «Фейсбуцi» та на Телеграм-
каналi «Одеська обласна фiлармонiя».

Моєю найбiльшою мрiєю було за-
вершити реставрацiю i вiдкрити парад-
ний вхiд з чудовими сходами, якими 
могли б пiдiйматися нашi глядачi. Ворог 
вiдсунув здiйснення цiєї мрiї, але вiн не 
зможе її вбити! 
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РОМАН
ШВАРЦМАН �

ПРО 
ДЕКОМУНIЗАЦIЮ, 
НЕНАВИСТЬ ДО РОСIЯН 
ТА РАДЯНСЬКИЙ АНТИСЕМIТИЗМ
НОВИНА ПРО ЙОГО ВИСТУП У БУНДЕСТАЗI КIЛЬКА 
МIСЯЦIВ ТОМУ ОБЛЕТIЛА ВСI НОВИННI АГЕНЦIЇ. 
У СВОЇЙ ПРОМОВI РОМАН ШВАРЦМАН, ЯКИЙ ПЕРЕЖИВ 
ГОЛОКОСТ, ПОРIВНЯВ ПУТIНА З ГIТЛЕРОМ I ЗАКЛИКАВ 
СВIТОВУ СПIЛЬНОТУ БIЛЬШЕ ДОПОМАГАТИ УКРАЇНI, 
ЩОБ ПОКЛАСТИ КРАЙ ЦIЙ ВIЙНI.

IНТЕРВ’Ю НОМЕРА   
Анна Карцовник

Фото: Тимофiй Мельников, інтернет
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РОМАН МАРКОВИЧ 
Є ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЇ РЕГIОНАЛЬНОЇ АСОЦIАЦIЇ
ЄВРЕЇВ – КОЛИШНIХ В’ЯЗНIВ ГЕТТО ТА НАЦИСТСЬКИХ КОНЦТАБОРIВ 
ТА ВIЦЕ-ПРЕЗИДЕНТОМ ВСЕУКРАЇНСЬКОЇ АСОЦIАЦIЇ, А ТАКОЖ ЗАСТУПНИКОМ ТА ВIЦЕ-ПРЕЗИДЕНТОМ ВСЕУКРАЇНСЬКОЇ АСОЦIАЦIЇ, А ТАКОЖ ЗАСТУПНИКОМ 
ГОЛОВИ РАДИ ОДЕСЬКОГО ТОВАРИСТВА ЄВРЕЙСЬКОЇ КУЛЬТУРИ.ГОЛОВИ РАДИ ОДЕСЬКОГО ТОВАРИСТВА ЄВРЕЙСЬКОЇ КУЛЬТУРИ.

Ми зустрiлися з Романом ШВАРЦМАНОМ i дiзналися, 
чому вiн не виїхав iз країни пiсля повномасштабного втор-
гнення, як допомiг розблокувати 3 мiльярди євро допомоги 
Українi та чому ми нiколи не зможемо пробачити росiянам.

– Романе Марковичу, чому ви вирiшили залишитися в 

Українi, адже вас би явно з радiстю прийняли в Iзраїлi, Нiмеччинi 

чи iнших країнах?

– Коли почалася повномасштабна вiйна, я поїхав до Iзраїлю 
через хворобу, менi зробили там операцiю i справдi пропону-
вали залишитись, обiцяли гарнi умови – квартиру та все, що 
потрiбно. Але мене тягне до Одеси, тут моє життя, справа, якою 
я займаюся понад 30 рокiв, – це збереження пам’ятi про Голо-
кост. Я не можу полишити це все.

Потiм, через рiк, я їздив на лiкування вже до Нiмеччини, i 
там була та сама iсторiя – пропонували залишитись, але я 
вiдмовився. Я завжди в таких випадках говорю: «Могильна пли-
та в мене має бути лише в Одесi».

Ми ведемо зараз роботи щодо встановлення меморiального 
комплексу жертвам Голокосту на Люстдорфськiй дорозi, на по-
чатку травня в Українському театрi iменi Василя Василька вста-
новимо пам’ятну дошку праведнику народiв свiту, народному 
артисту України Генрiху Осташевському. Потiм, 14 травня, прово-
дитимемо у Прохорiвському скверi вже традицiйний мiтинг, при-
свячений праведникам народiв свiту. Є плани щодо встановлен-

ня двох пам’ятникiв цього року в Березiвському та Котовському 
районах на мiсцях масового поховання євреїв.

Як це все можна кинути i сидiти на соцiальнiй допомозi в 
Нiмеччинi чи Iзраїлi?! Це не вiдповiдає нашiй натурi. Нам треба 
працювати 24/7.

– У якомусь зі своїх iнтерв’ю ви сказали, що нiмцiв змогли 

пробачити, а росiян українцi вибачити не зможуть. Чому ви так 

вважаєте?

– Ця фраза була трохи вирвана з контексту. Я говорив, що з 
часу Другої свiтової вiйни минуло 80 рокiв. Нинi у Нiмеччинi вже 
живе третє-четверте повоєнне поколiння нiмцiв. Коли нас за-
прошували на рiзнi заходи до Берлiна та iнших мiст, перед нами 
виступали мiнiстри, депутати Бундестагу, чиновники, i, незалеж-
но вiд їхнього соцiального становища, вони завжди перед нами 
буквально ставали навколiшки i вибачалися за те, що робили 
їхнi батьки та дiди. Вибачити в буквальному сенсi те, що було з 
євреями у часи Другої свiтової вiйни, неможливо нiколи, але по-
ступово з часом це стирається – враховуючи те, як поводяться 
нiмцi зараз: вони намагаються спокутувати провину за те, що 
було, зокрема й допомагаючи нашiй країнi.

З росiянами все iнакше. Вони називали себе нашими брата-
ми. А коли брат вбиває брата, ґвалтує дружину брата, розчленовує 
дитину – це вже не вписується в жоднi рамки. Це вже вiдверте 
знищення нашої нацiї. I це не лише моє вiдчуття ненавистi до 

РОМАН МАРКОВИЧ РОМАН МАРКОВИЧ
Є ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЇ РЕГIОНАЛЬНОЇ АСОЦIАЦIЇЄ ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЇ РЕГIОНАЛЬНОЇ АСОЦIАЦIЇ
ЄВРЕЇВ – КОЛИШНIХ В’ЯЗНIВ ГЕТТО ТА НАЦИСТСЬКИХ КОНЦТАБОРIВЄВРЕЇВ – КОЛИШНIХ В’ЯЗНIВ ГЕТТО ТА НАЦИСТСЬКИХ КОНЦТАБОРIВ
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росiян. Коли нашi в’язнi збираються на заходах, ми обговорюємо 
це питання, тому що у кожного в Росiї є або знайомi, або друзi чи 
родичi. I ненависть у нас така, що, як ми говоримо, вона пiде з 
нами в iнший свiт. I якщо через 80 рокiв iз Нiмеччиною у нас сто-
сунки налагодженi, бо вони й репарацiї виплачували, i допомага-
ють зараз у вiйнi, то росiяни нiколи не будуть нормально ставити-
ся до України. А ненависть до них буде присутня не лише в нашому 
поколiннi, а й у наших дiтях, у наших онуках.

– Ви не вiрите, що вони через поколiння теж усвiдомлять, якi 

жахи творили їхнi попередники, i зможуть розкаятися?

– Нi. Я трохи знаю психологiю росiйських людей, менi ча-
сто доводилося їздити до Москви, тому що штаб-квартира 
Мiжнародного союзу колишнiх в’язнiв гетто знаходиться 
там. Часто буваючи там, я зрозумiв, що росiяни мають якусь 
патологiчну ненависть до українцiв. Навiть коли ми зустрiчалися, 
вони завжди говорили про українцiв, нiби ми дурнiшi, гiрше за 
них вихованi, не такi iнтелектуальнi.

Тому я впевнений, що дiти солдатiв, якi зараз воюють, також 
ненавидiтимуть українцiв. Адже подивiться на те, з ким вони 
дружать: Хамас, Iран, Пiвнiчна Корея – терористичнi країни та 
органiзацiї, бо вони самi терористи. I якщо зараз понад 80% 
людей пiдтримує путiна в цiй вiйнi, то вони всi терористи. Тому 
сподiватись i чекати вiд них, що щось змiниться у наступних 
поколiннях, не доводиться.

– Ми всi зараз переживаємо за майбутнє українських дiтей, 

яких вiйна позбавляє нормального дитинства, думаємо про те, 

як усе пережите позначиться на них у майбутньому. Ви як люди-

на, яка пережила жахи гетто в дитинствi, що можете сказати з 

цього приводу?

– Людина влаштована так, що коли настане мир, наша 
психологiя, нашi думки налаштуються на мирний лад. Ми повиннi 
будемо налагоджувати життя, вiдбудовувати країну, дiти – вчи-
тися, добиватися кар’єрних висот, i все те, що було, пiде далеко, 
забудеться, ми не повиннi турбуватися щодо цього.

Пiсля Другої свiтової вiйни нi солдатам, нi нам – тим, хто пе-
режив гетто, хто щохвилини мiг бути застрелений, убитий, мiг 
отримати прикладом по головi, психологiв не давали. Але все 
одно минув рiк i ми почали вчитися, потiм будувати собi кар’єру, 
ми продовжили жити... Я думаю, що поступово наша психiка 
перебудується i буквально через мiсяць ми забудемо, що кожен 
день мали бiгати до пiдвалу, щогодини мали слухати повiтряну 
тривогу i не могли нормально будувати своє життя.

Тому зараз головне, щоб ця вiйна закiнчилася. Я сподiваюся, 
що президент США Дональд Трамп вживе-таки заходiв i зупи-
нить її. Незабаром делегацiя України їде до Штатiв для зустрiчi 
з президентом, конгресменами та iншими особами. Менi також 
запропонували поїхати, i я погодився. Говоритимемо, перекону-
ватимемо, щоб якнайшвидше це все закiнчилося.

– Як ви вважаєте, чи достатньо в нашiй країнi робиться для 

збереження пам’ятi про важливi подiї? I я зараз не про запровад-

ження нових свят.

– Ви знаєте, Україна зараз перебуває нiби на роздорiжжi, у 
процесi вiдходу вiд Радянського Союзу. I хоча радянської влади 
немає вже майже 35 рокiв, перехiд вiд тієї культури дуже болiсно 
проходить. Наприклад, декомунiзацiя, яка в нас зараз iде, про-
ходить категорично неправильно, бо всiх стрижуть пiд один 
гребiнець. Знищують пам’ять про вiдомих письменникiв, вчених 
лише тому, що вони говорили росiйською мовою. Це перегин. 
I я думаю, що, оскiльки молодь у нас освiчена, дуже ерудова-
на, то коли пiдуть тi, хто зараз займається знищенням пам’яток 
культури, багато що повернеться. I люди, якi багато зробили для 
мiста, для культури України, посядуть своє гiдне мiсце в iсторiї та 
культурi нашого мiста i всiєї країни.

– До речi, про iсторiю. Як ви переживали антисемiтизм, який 

був за часiв радянської влади?

– Було дуже важко, я почував себе дуже некомфортно, дуже. 
Я за паспортом Рувiн, але радянськi чиновники навiть не могли 
вимовити це iм’я, тому називали мене Романом, так воно й при-
жилося. Потiм, коли я був iнженерно-технiчним працiвником, 
менi прямо сказали: оскiльки ти єврей, то, якщо хочеш просу-
нутися кар’єрними сходами, – вступай у партiю. Я вступив, про-
сувався кар’єрними сходами, i коли вони побачили, що в мене є 
задатки керiвника, то викликали до райкому партiї i кажуть: «Ти 
маєш змiнити своє прiзвище, i тодi ми тебе призначимо дирек-
тором заводу». У всьому вiдчувався дискомфорт, не було свобо-
ди. Бувало, йдеш кудись заповнювати анкету i там п’ята графа – 
«нацiональнiсть», то руки тремтiли, коли писав слово «єврей».

Слава Богу, зараз цього нема. Мене постiйно пiд 
час закордонних поїздок за-
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«НIХТО В НЕЗАЛЕЖНIЙ УКРАЇНI «НIХТО В НЕЗАЛЕЖНIЙ УКРАЇНI 
МЕНЕ НЕ УТИСКУЄ ЗА ТЕ, ЩО Я ЄВРЕЙ, МЕНЕ НЕ УТИСКУЄ ЗА ТЕ, ЩО Я ЄВРЕЙ, 

НЕ ЗАВАЖАЄ РУХАТИСЯ, РОЗВИВАТИСЯ, ТОЖ, НЕЗВАЖАЮЧИ НI НА ЩО, МИ НЕ ЗАВАЖАЄ РУХАТИСЯ, РОЗВИВАТИСЯ, ТОЖ, НЕЗВАЖАЮЧИ НI НА ЩО, МИ 
ЖИВЕМО В ЧУДОВИЙ ЧАС, У КРАЇНI, ДЕ СТАВЛЕННЯ ДО ВСIХ НАЦIОНАЛЬНОСТЕЙ ЖИВЕМО В ЧУДОВИЙ ЧАС, У КРАЇНI, ДЕ СТАВЛЕННЯ ДО ВСIХ НАЦIОНАЛЬНОСТЕЙ 

ПРОСТО ЧУДОВЕ. КОЛИ ВIЙНА ЗАКIНЧИТЬСЯ, МИ СТАНЕМО НАЙКРАЩОЮ ПРОСТО ЧУДОВЕ. КОЛИ ВIЙНА ЗАКIНЧИТЬСЯ, МИ СТАНЕМО НАЙКРАЩОЮ 
ДЕРЖАВОЮ ЄВРОПИ, ТОМУ ДЕХТО ТАМ I НЕ ХОЧЕ НАС ПУСКАТИ, БО БОЯТЬСЯ».ДЕРЖАВОЮ ЄВРОПИ, ТОМУ ДЕХТО ТАМ I НЕ ХОЧЕ НАС ПУСКАТИ, БО БОЯТЬСЯ».

IНТЕРВ’Ю НОМЕРА   
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питують, як в Українi з антисемiтизмом, i я завжди говорю, що в 
Одесi його немає взагалi. Ми маємо єврейськi школи, єврейськi 
унiверситети, єврейськi дитячi садки, тобто ми повнiстю живе-
мо тим життям, яким живе корiнне населення, для нас немає 
рiзницi – ми нацiональна меншiсть чи корiнне населення. За-
раз в Українi я ходжу з гордо пiднятою головою.

Я за роки незалежностi нагороджений трьома орденами «За 
заслуги» I, II та III ступеня, що прирiвнюється до Героя України. У 
мене дуже багато нагород за 34 роки нашої незалежностi, а за 
50 рокiв у Радянському Союзi менi дали лише медаль за трудо-
ву вiдзнаку.

Нiхто в незалежнiй Українi мене не утискує за те, що я 
єврей, не заважає рухатися, розвиватися, тож, незважаючи нi 
на що, ми живемо в чудовий час, у країнi, де ставлення до всiх 
нацiональностей просто чудове. Коли вiйна закiнчиться, ми ста-
немо найкращою державою Європи, тому дехто там i не хоче нас 
пускати, бо бояться. Наша армiя вже показала, наскiльки вона 
сильна, люди у нас працьовитi i країна у нас прекрасна.

– Розкажiть, як ви допомогли розблокувати 3 мiльярди євро 

допомоги Українi вiд Нiмеччини.

– Перед моїм виступом у Бундестазi ми мали окрему нара-
ду. На нiй був президент Нiмеччини Франк-Вальтер Штайнмаєр, 

федеральний канцлер Олаф Шольц, президент Бундестагу Юлiя 
Клекнер та ще кiлька депутатiв. Я розмовляв iз ними i просив 
розблокувати цю допомогу. Вони сказали, що постараються на 
засiданнi Бундестагу пiсля церемонiї вшанування пам’ятi жертв 
Голокосту «продавити» це питання.

I вже ввечерi, на вечерi, яку для нас влаштували, один де-
путат пiдняв тост i сказав, що мiй виступ дав можливiсть роз-
блокувати 3 мiльярди євро. Там є двi партiї, якi завжди проти, – 
АДГ та ще одна проросiйська. Вони навiть виходили iз зали, 
коли виступав наш президент. А коли я виступав – нi. I, мабуть, 
мiй виступ у Бундестазi допомiг. Це дуже добре, нам цi грошi 
дуже потрiбнi.

– I останнє запитання. Що ви робите, щоб зберiгати таку 

яснiсть розуму та активнiсть?

– Я працюю цiлими днями. Дуже не люблю вихiднi. Не можу 
сидiти без дiла, навiть дружинi вдома говорю – дай менi щось 
робити, картоплю почистити. Багато читаю, щодня двi годи-
ни займаюся фiзкультурою. Я постiйно на зв’язку з кимось, ми 
телефонуємо, вирiшуємо питання щодо нашої органiзацiї, iнодi 
голова вiд справ iде обертом: то в мерiю треба на зустрiч з яки-
хось питань, то ще кудись... Весь час треба бути при дiлi, н е 
сидiти на диванi перед телевiзором, i тодi все буде чудово! 

«Я ЗА РОКИ НЕЗАЛЕЖНОСТI «Я ЗА РОКИ НЕЗАЛЕЖНОСТI 
НАГОРОДЖЕНИЙ ТРЬОМА ОРДЕНАМИ НАГОРОДЖЕНИЙ ТРЬОМА ОРДЕНАМИ 
«ЗА ЗАСЛУГИ» I, II ТА III СТУПЕНЯ, ЩО «ЗА ЗАСЛУГИ» I, II ТА III СТУПЕНЯ, ЩО 
ПРИРIВНЮЄТЬСЯ ДО ГЕРОЯ УКРАЇНИ. У ПРИРIВНЮЄТЬСЯ ДО ГЕРОЯ УКРАЇНИ. У 
МЕНЕ ДУЖЕ БАГАТО НАГОРОД ЗА 34 РОКИ МЕНЕ ДУЖЕ БАГАТО НАГОРОД ЗА 34 РОКИ 
НАШОЇ НЕЗАЛЕЖНОСТI, А ЗА 50 РОКIВ У НАШОЇ НЕЗАЛЕЖНОСТI, А ЗА 50 РОКIВ У 
РАДЯНСЬКОМУ СОЮЗI МЕНI ДАЛИ ЛИШЕ РАДЯНСЬКОМУ СОЮЗI МЕНI ДАЛИ ЛИШЕ 
МЕДАЛЬ ЗА ТРУДОВУ ВIДЗНАКУ».МЕДАЛЬ ЗА ТРУДОВУ ВIДЗНАКУ».
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ЗА НИМИ – МАЙБУТНЄ!
Алiна Таранова

 Фото: Iнна Iщук, Володимир 
Екимбашян, Анатолiй Спiца
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В ОДЕСI ПРЕЗЕНТУВАЛИ НОВУ КНИЖКУ ПАВЛА ВIКТОРА – ВИКЛАДАЧА ФIЗИКИ 
РIШЕЛЬЄВСЬКОГО ЛIЦЕЮ, КАНДИДАТА ФIЗИКО-МАТЕМАТИЧНИХ НАУК, 
НАРОДНОГО ВЧИТЕЛЯ УКРАЇНИ, ПЕРЕМОЖЦЯ КОНКУРСУ GLOBAL TEACHER 
PRIZE UKRAINE 2021 В НОМIНАЦIЇ «ВИБIР УКРАЇНЦIВ» ЗА КУРС ВIДЕОУРОКIВ 
ШКIЛЬНОЇ ФIЗИКИ, ЛАУРЕАТА РЕЙТИНГУ «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ – ОДЕСИТ 
РОКУ». ОСОБЛИВУ ЗУСТРIЧ З ВIДОМИМ ПОПУЛЯРИЗАТОРОМ НАУКИ 
ПIДГОТУВАЛИ КНИГАРНЯ «Є» НА КУЗНЕЧНIЙ РАЗОМ IЗ ВИДАВНИЦТВОМ 
BOOKCHEF.
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Марiя ГудимаМарiя Гудима
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Нова книжка – п’ята iз серiї i має назву «Фiзика. Свiтло, 
теорiя вiдносностi, кванти, атоми та ядра».

– Для когось з нових читачiв буде вiдкриттям, що моя серiя 

з п’яти книжок базується на курсi вiдеоурокiв, якi я проводив 

у Рiшельєвському лiцеї, – розповiв пiд час презентацiї Павло 
Вiктор. – Робота над п’ятою книгою тривала понад чотири роки. 

Я дуже хвилювався, чи вийде вона взагалi, адже пiсля почат-

ку широкомасштабної вiйни взяв серйозну паузу з написанням 

книг. У 2022 роцi вийшла моя четверта книжка, а потiм усе за-

тихло. У Харковi в типографiю влучила ракета, тож промайну-

ла думка: «Напевно, надрукуватися вже буде неможливо...». Але 

все сталось iнакше.

Моя п’ята «Фiзика» завершує курс i мiстить фундаментальнi 

роздiли, що поєднують шкiльну фiзику iз сучасною. Це оптика, у тому 

числi квантова. Це теорiя вiдносностi, атомна, ядерна фiзика – 

певна сходинка для тих, хто вивчатиме фiзику в унiверситетi й хоче 

краще пiдготуватися до вступу. Мабуть, не випадково ця книжка 

за обсягом найбiльша з-помiж тих, якi виходили друком.

Книжки з фiзики Павла Вiктора стали дуже популярними, 
їх активно обговорюють у соцiальних мережах. Зараз вони 
доступнi як на сайтi видавництва BookChef, так i в Мережi.

Пiд час презентацiї Павло Вiктор навiв чимало прикладiв, 
коли незнання законiв фiзики призводить до помилок при 
написаннi художнiх книжок та виробництвi кiнофiльмiв i до 
курйозiв у повсякденному життi. Всi цi розмови про пласку Зем-
лю, про те, що мiкрохвильова пiч шкiдлива, як i мобiльнi телефо-
ни, ведуть люди, якi з фiзикою не дуже дружать. А обiзнана iз за-
конами фiзики людина має iмунiтет проти шахраїв та критично 
сприймає мистецтво, зауважує фiзик.

– Скажiмо, неодноразово в художнiх фiльмах ми бачимо про-

цес телепортацiї, а я не уявляю, що таке можливо, принаймнi, 

моїх знань для цього не вистачає, – посмiхається Павло 
Андрiйович. – Зараз у зв’язку з квантовими комп’ютерами ка-

жуть, що можна iнформацiю передавати нескiнченно швидко, 

зi швидкiстю, яка перевищує швидкiсть свiтла. До цього треба 

стримано ставитися, це приблизно так: якщо в тебе є два чобо-

ти, кожний в коробцi i мiж ними вiдстань мiльйон кiлометрiв, то 

якщо ти вiдкрив коробку i бачиш лiвий чобiт, то ти миттєво можеш 

сказати, що в iншiй коробцi лежить правий.

Ще стандартна ситуацiя з кiнематографом: «Зорянi вiйни», 

космiчний корабель вибухає з таким звуком, що ховайся. 

Який звук може бути у Космосi? Звук – це хвилi, якi посилю-

ються у пружному середовищi, у повiтрi, у водi. А яке повiтря у 

Космосi? Якщо щось вибухає у Космосi, то всi частинки газу, якi 

видiляються, летять по прямих, i нiяких хвиль не утворюється, бо 

цим хвилям нема де поширюватися. А ми чуємо гучнi звуки.

Щодо подорожей у часi, на вiдображеннi яких також грiшить 
кiнематограф, учитель не такий категоричний:

– Подорож можлива, але тiльки в один бiк. Ми не можемо 

мандрувати назад у часi. Тiльки вперед. Тому що мандри у часi на-

зад суперечать принципу причинностi. У дворi нашого лiцею ро-

сте каштан. Якщо я зараз разом iз вами пiду туди, я його побачу. 

Я можу пiти назад у часi, цей каштан спиляти, але ж це означає, 

що його не буде у 2025 роцi. А ми його бачимо. От вам i порушен-

ня принципу причинностi. Для того, аби зорiєнтуватися у цьому 

свiтi, люди придумали такi поняття, як час i простiр. Тобто, вони не 

iснують насправдi, їх придумали, аби пояснити все, що нас оточує, 

це спосiб описати природу. Може, якiсь iншi розумнi iстоти при-

думають iншi способи опису нашого Всесвiту. Ви думаєте, iснує 

довжина? Iснує швидкiсть? Нi. Це величини, вигаданi людьми, це 

способи, за допомогою яких розум намагається описати природу 

у фiзичних величинах. Чому це цiнно? Тому, що ми можемо на цi 

величини розраховувати i передбачити, який буде результат, на-

приклад, за який час упаде предмет, який я впустив. Передбачи-

ти, а потiм перевiрити це експериментально. Всi фiзичнi величини 

мають право на iснування, якщо є спосiб їхнього вимiрювання. До 

речi, теоретична механiка може не користуватися другим законом 

Ньютона, функцiя Лагранжа це дозволяє. 

Книжка Павла Андрiйовича, зокрема, присвячена й теорiї 
вiдносностi, але тут не все так просто. За сучасною програмою 
теорiю вiдносностi вивчають у десятому класi, до того, як по-
чинають вивчати електромагнiтнi явища. Але в такому випад-
ку, переконаний Павло Вiктор, неможливо зрозумiти теорiю 
вiдносностi достатньо глибоко i розповiдати про це в десятому 
класi передчасно. Тому у стандартних школах вивчають теорiю 
вiдносностi у десятому, а в Рiшельєвському лiцеї – в одинадця-
тому класi, пiсля того, як вивчили електромагнiтнi хвилi. 

Розповiдаючи про найактуальнiшi напрями фiзики, Пав-
ло Андрiйович згадав квантовi комп’ютери, в яких працюють 
замiсть звичайних електронних схем кубiти (квантовi бiти). 
До речi, Органiзацiя Об’єднаних Нацiй оголосила 2025 рiк 
Мiжнародним роком квантової науки та технологiй.

– Кубiт – це фiзична система, – зазначає педагог. – I треба зро-

бити його стiйким. Один з варiантiв виготовлення таких кубiтiв: взя-

ти атом, прибрати з нього електрон, i ось цей iон, який залишився 

у нас, треба зупинити. За допомогою електричного поля його май-

же зупиняють. Вченi сьогоднi переймаються також питанням по-

ходження темної матерiї. В астрономiї нещодавно вiдкрили метод 

знаходження планет довкола зiрок, якi ми не можемо бачити, бо 

вони дуже маленькi i знаходяться надто далеко. Зiрка притягується 

до планети, планета притягується до зiрки. Всi звикли до того, що 

планети рухаються навколо зiрки, i думають, що зiрка нерухома. А 

насправдi центр мас цiєї зiрки нерухомий, але зiрка також крутить-

ся навколо планети. Якщо дивитися в телескоп на цю зiрку, то вона 

нiби танцює. Ось за рухом зiрки можна виявити присутнiсть так зва-

них екзопланет. Це ще одна з галузей сучасної фiзики.

Зараз наука настiльки розвинена, зауважує педагог, що 
фiзики, якi спецiалiзуються на виготовленнi кубiтiв, фiзики, якi 
сидять на великому адронному колайдерi та фiзики, якi вира-
ховують екзопланети, майже не розумiють одне одного. Але та 
фiзика, про яку йде мова в книжках Павла Вiктора, є рiдною, 
земною, класичною (лише трохи в п’ятому томi висвiтлюється 
квантова механiка). Засвоївши її, можна пояснити повсякденнi 
явища: скажiмо, чому з’являється iнiй на вiкнах, чому пляшка iз 
водою в морозильнiй камерi може луснути тощо.

– Колись я прочитав, – каже Павло Андрiйович, – що 

англiйську треба знати, щоб не загубитися в аеропорту. До цьо-

го додам: фiзику треба знати, щоб не загубитися у життi. Якщо ти 

знаєш фiзику, тебе, грубо кажучи, не обдурять.

...Пiсля презентацiї, як пiсля доброго уроку, розходитися нiхто 
не поспiшав. А престиж професiї фiзика в Українi обов’язково 
виросте, i важливу роль у цьому процесi зiграє дiяльнiсть Павла 
Вiктора, педагога, який уже став брендом Одеси. 
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ТЕТЯНА МИСЛИВА – 
ЛIКАРКА ВИЩОЇ КАТЕГОРIЇ З 

АКУШЕРСТВА ТА ГIНЕКОЛОГIЇ, 
СПЕЦIАЛIСТКА З УЛЬТРАЗВУКОВОЇ 
ДIАГНОСТИКИ, МАГIСТР З 

УПРАВЛIННЯ ОХОРОНОЮ 
ЗДОРОВ’Я, НАУКОВИЙ ЕКСПЕРТ I 
НАСТАВНИЦЯ, АВТОР НАУКОВИХ 

РОБIТ ТА РОЗРОБОК. ПОНАД 
10 РОКIВ ВОНА ОЧОЛЮВАЛА 
ПОЛОГОВЕ I ГIНЕКОЛОГIЧНЕ 

ВIДДIЛЕННЯ ЦЕНТРАЛЬНОЇ РАЙОННОЇ 
ЛIКАРНI МIСТА РОЗДIЛЬНА. ЗАВДЯКИ 

ЇЇ ВИСОКОПРОФЕСIЙНIЙ НЕВТОМНIЙ 
ПРАЦI ТА СТРАТЕГIЧНОМУ ПIДХОДУ, 
РОЗДIЛЬНЯНСЬКИЙ ПОЛОГОВИЙ 

БУДИНОК ВИЙШОВ НА НОВИЙ РIВЕНЬ, 
СТАВШИ ОДНИМ IЗ НАЙКРАЩИХ 
В ОДЕСЬКIЙ ОБЛАСТI, ТОЖ СЮДИ 

ПОЧАЛИ ЗВЕРТАТИСЯ ПАЦIЄНТКИ З IНШИХ 
КУТОЧКIВ РЕГIОНУ. 

Тетяна МИСЛИВА стала справжнiм лiдером у реформуваннi 
медичних послуг на мiсцевому рiвнi. Вона активно залучала 

iнвестицiї для модернiзацiї обладнання, розвивала новiтнi ме-
тоди дiагностики та лiкування, активно сприяла полiпшенню 

якостi медичних послуг та покращенню доступу до них, а також 
придiляла багато уваги навчанню молодих лiкарiв, пiдвищуючи 

рiвень квалiфiкацiї медперсоналу.

ЛIКАРКА-НАУКОВИЦЯ
Тетяна

МИСЛИВА:
«ПРАГНУ 

ВIДКРИВАТИ 
НОВI ГОРИЗОНТИ 

В НАУЦI 
I ПРАКТИЦI»
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Водночас як лiкар високого фахо-
вого рiвня вона допомогла багатьом 
жiнкам усунути вади здоров’я, якi пе-
решкоджали вагiтностi, надавала су-
часну високопрофесiйну допомогу пiд 
час пологiв, а у складних випадках ря-
тувала життя жiнок i малюкiв.

ШЛЯХ ДО 
ПРОФЕСIОНАЛIЗМУ

Тетяна Мислива здобула освiту в 
Одеському медичному унiверситетi, а 
також пройшла додаткову пiдготовку в 
Київському та Тернопiльському медич-
них унiверситетах. Її професiйний шлях 
включає численнi спецiалiзацiї, зокре-
ма, гiнеколог-ендокринолог, спецiалiстка 
з дитячої гiнекологiї, кольпоскопiстка та 
гомеопатка.

– У мене були чудовi наставни-

ки, якi справили великий вплив на моє 

становлення як лiкарки й науковицi, 

– розповiдає Тетяна Геннадiївна. – Це 

такi авторитетнi постатi, як професори 

Вiкторiя Нагорна, Наталiя Мельник, Те-

тяна Татарчук, Свiтлана Галич, Iгор Iльїн, 

кандидат медичних наук Костянтин По-

ходун, хiрург Борис Ложичевський. Їхня 

наука, пiдкрiплена етикою та людянiстю, 

стала для мене не лише професiйним, а й 

етичним орiєнтиром.

Водночас, завдяки численним стажу-
ванням та роботi за кордоном, Тетяна от-
римала мiжнародний досвiд, який став 
основою для подальших успiхiв.

НАУКА I ПРАКТИКА: 
РОЗРОБКА IННОВАЦIЙ

Уже на ранньому етапi своєї кар’єри 
Тетяна Мислива усвiдомила важливiсть 
впровадження iнновацiй у медичну 
практику. Як керiвниця гiнекологiчного 
вiддiлення, вона реалiзувала низку важ-
ливих iнiцiатив, зокрема впровадження 
нових методiв дiагностики ендометрiозу, 
що дозволило зменшити кiлькiсть 
хiрургiчних втручань i пiдвищити точнiсть 
дiагнозу на 25%.

– Моєю головною науковою метою 

була розробка неiнвазивних методiв 

дiагностики ендометрiозу, – зазначає 
лiкарка-науковиця. – Адже ця неду-

га, часто саме через незадовiльну вчас-

ну дiагностику, призводить до хронiчного 

болю i безплiддя, тому мої дослiдження 

з молекулярної бiологiї та бiомаркерiв 

дозволили зменшити необхiднiсть у 

лапароскопiї та iнших iнвазивних методах. 

Завдяки використанню ультразвукової 

допплерометрiї та еластографiї вдало-

ся значно покращити раннє виявлення 

патологiчних змiн у тканинах, що дає змо-

гу вчасно розпочати лiкування.

Одним iз найбiльших досягнень Те-
тяни Мисливої є науково-iнновацiйний 
проєкт EndoTest, який передбачає ство-
рення неiнвазивного тесту для ран-
нього виявлення ендометрiозу. Цей 
проєкт спрямований на iнтеграцiю мо-
лекулярних бiомаркерiв, ультразвуко-
вих технологiй i штучного iнтелекту для 
пiдвищення точностi дiагностики, що 
може значно покращити якiсть життя 
мiльйонiв жiнок.

ПIДГОТОВКА 
НОВИХ КАДРIВ 
ТА МIЖНАРОДНА 
СПIВПРАЦЯ

Колеги Тетяни Мисливої особливо 
пiдкреслюють її прагнення передавати 
свої знання та досвiд своїм молодшим 
колегам i загалом активно займати-
ся  пiдвищенням квалiфiкацiї медично-
го персоналу. Вона розробила авторськi 
курси, якi дають молодим лiкарям знан-
ня, що дозволяють значно пiдвищити 
точнiсть дiагностики i своєчасно виявля-
ти гiнекологiчнi патологiї, зокрема рак 
шийки матки.

Як науковець Т.Г. Мислива активно 
бере участь у мiжнародних конференцiях 
i форумах. Її дослiдження представленi 
на таких великих заходах, як ESHRE i 
ASRM, а також на мiжнародних май-
стер класах i конференцiях у Туреччинi, 
де Тетяна виступала з доповiдями з 
тем гiнекологiчної ендокринологiї та 
пренатальної дiагностики.

ФIЛОСОФIЯ РОБОТИ: 
НА ПЕРШОМУ МIСЦI – 
ПАЦIЄНТ

Тетяна Мислива постiйно пiдкреслює, 
що наука повинна приносити реальну ко-
ристь пацiєнту. Вона працює над тим, 
щоб її дослiдження не лише розширюва-
ли межi медичних знань, а й, насамперед, 
допомагали жiнкам отримати своєчасну 
i точну дiагностику. Її професійний пiдхiд 
заснований на доказовiй медицинi, 
персоналiзованому лiкуваннi i мiждисци-
плiнарному пiдходi, що дозволяє викори-
стовувати новiтнi технологiї для вирiшення 
складних клiнiчних завдань.

На традицiйне запитання про пла-
ни на майбутнє Тетяна Геннадiївна 
вiдповiдає:

– Буду прагнути ще бiльше вдоско-

налити методи дiагностики та лiкування 

ендометрiозу. Тому активно працюю над 

вивченням мiкробiомних маркерiв, розро-

бляю персоналiзованi пiдходи до лiкування 

та новi методи раннього скринiнгу, вклю-

чаючи застосування мобiльних додаткiв на 

основi штучного iнтелекту. 

ТЕТЯНА МИСЛИВА – 
ЦЕ ПРИКЛАД ЛIКАРЯ, 
ЯКИЙ НЕ ЛИШЕ РЯТУЄ 
ЗДОРОВ’Я I ЖИТТЯ 
ЖIНОК У ПОВСЯКДЕННIЙ 
ПРАКТИЧНIЙ ДIЯЛЬНОСТI, 
А Й ЗМIНЮЄ МАЙБУТНЄ 
МЕДИЦИНИ, ВIДКРИВАЄ 
НОВI ГОРИЗОНТИ В НАУЦI 
I ПРАКТИЦI. ЇЇ РОБОТА Є 
ДУЖЕ ВАЖЛИВОЮ ДЛЯ 
УКРАЇНСЬКОЇ ТА СВIТОВОЇ 
МЕДИЦИНИ.
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МАЛОЛЄТКА:

«ДЛЯ МЕНЕ ПРIОРИТЕТНЕ ЗАВДАННЯ – 
ЗАФIКСУВАТИ ВОЄННI ЗЛОЧИНИ 

I НЕ ДАТИ ЇХ ЗАБУТИ»
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ГЕРОЙ НАШОЇ РОЗМОВИ – ГЕРОЙ НАШОЇ РОЗМОВИ – 
ЄВГЕН МАЛОЛЄТКА, УКРАЇ НСЬКИЙ ЄВГЕН МАЛОЛЄТКА, УКРАЇ НСЬКИЙ 
ФОТОКОРЕСПОНДЕНТ, ЯКИЙ, ВIДОМИЙ, ФОТОКОРЕСПОНДЕНТ, ЯКИЙ, ВIДОМИЙ, 
ЗОКРЕМА, ФОТОРЕПОРТАЖЕМ ПРО ЗОКРЕМА, ФОТОРЕПОРТАЖЕМ ПРО 
БЛОКАДУ МАРIУПОЛЯ ПIД ЧАС БЛОКАДУ МАРIУПОЛЯ ПIД ЧАС 
ВТОРГНЕННЯ РОСIЇ  В УКРАЇ НУ В БЕРЕЗНI ВТОРГНЕННЯ РОСIЇ  В УКРАЇ НУ В БЕРЕЗНI 
2022 РОКУ ТА Є УЧАСНИКОМ КОМАНДИ 2022 РОКУ ТА Є УЧАСНИКОМ КОМАНДИ 
ФIЛЬМУ «20 ДНIВ У МАРIУПОЛI», ЩО ФIЛЬМУ «20 ДНIВ У МАРIУПОЛI», ЩО 
ОТРИМАВ ПРЕМIЮ «ОСКАР». ТАКОЖ ВIН ОТРИМАВ ПРЕМIЮ «ОСКАР». ТАКОЖ ВIН 
Є ЛАУРЕАТОМ НАЦIОНАЛЬНОЇ ПРЕМIЇ Є ЛАУРЕАТОМ НАЦIОНАЛЬНОЇ ПРЕМIЇ 
УКРАЇНИ IМ. ТАРАСА ШЕВЧЕНКА (2024 УКРАЇНИ IМ. ТАРАСА ШЕВЧЕНКА (2024 р.р.), ), 
ПУЛIТЦЕРIВСЬКОЇ ПРЕМIЇ (2023 ПУЛIТЦЕРIВСЬКОЇ ПРЕМIЇ (2023 р.) У .) У 
НАЙПРЕСТИЖНIШIЙ НОМIНАЦIЇ «ЗА НАЙПРЕСТИЖНIШIЙ НОМIНАЦIЇ «ЗА 
СЛУЖIННЯ СУСПIЛЬСТВУ» I БАГАТЬОХ СЛУЖIННЯ СУСПIЛЬСТВУ» I БАГАТЬОХ 
IНШИХ НАГОРОД ТА ВIДЗНАК. НА IНШИХ НАГОРОД ТА ВIДЗНАК. НА 
ДАНИЙ МОМЕНТ ВIН ПРАЦЮЄ ШЕФ ДАНИЙ МОМЕНТ ВIН ПРАЦЮЄ ШЕФ 
ФОТОГРАФОМ ASSOCIATED PRESS.ФОТОГРАФОМ ASSOCIATED PRESS.

– Юрiю, що, на твою думку, най бiльше цiкавить 
аудиторiю у фотографiї  про вiй ну зараз?

– Що перш за все цiкавить? Не знаю, я не дуже на це зва-
жаю. Коли я знiмаю, то в першу чергу шукаю в собi, що цiкаво 
менi i що безпосередньо хочу показати, бо вже маю досвiд, ба-
чивши рiзнi публiкацiї , розумiю потенцiй но, що хоче редактор, а 
що безпосередньо цiкавить мене як фотографа, як журналiста. 
Просто спираюся на цi досвiди i шукаю вiдповiдi в собi, що було 
б цiкаво зробити так, щоб це побачили вiзуально. Я запитую сам 
себе, чому це важливо для мене.

– Що для тебе важливо у фотографiї  в теперiшньому 
контекстi твоєї роботи на вiй нi?

– У першу чергу – це вiй ськовi злочини проти цивiльних. Є 
вiй ськовий  аспект i є гуманiтарний  аспект. Я намагаюсь бiльше 
балансувати мiж вiй ськовими i цивiльними, iнколи вони поєднанi, 
iнколи нi, але в бiльшостi випадкiв дуже важливо показати i збе-
регти вiй ськовi злочини, якi вiдбуваються тут у нас, в Украї нi, щоб 
вони були максимально задокументованi. Всi цi атаки, всi цi вбив-
ства цивiльних i так далi – максимально, це для мене – прiоритетне 
завдання. У нас багато чого, чим ми маємо зай матись по свої й  
роботi, але основне – це доказова база вiй ськових злочинiв i їх 
фiксацiя для того, щоб людям не дати забути, що постiй но у нас 
вiдбувається. Ти намагаєшся задокументувати тi моменти, якi дуже 
мiнливi, якi швидко зникають, якi хочеться викреслити iз пам’ятi, 
але на фотографiї  вони залишаться i не дадуть тобi забути, що там 
сталося безпосередньо в першi секунди i хвилини пiсля атаки, коли 
все горить та йде лiквiдацiя наслiдкiв.

– На що най бiльше реагує аудиторiя, виходячи iз твого 
досвiду?

– По-рiзному. На початку вiй ни, у перший  рiк вторгнення, 
звiсно, було дуже багато роботи, ти як бiлка в колесi бiгав. Але на 
що звертають увагу? Коли матерiал стає таким, що компрометує. 
Будемо казати так: вiн не влаштував росiй ську сторону, адже ми 
показали розбомблений  Марiупольський  пологовий  будинок, i 
це викликало резонанс. Не стiльки з боку мiжнародної  спiльноти, 
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а бiльше на це обурилася Росiя i цим вона виштовхнула цей  
матерiал на бiльш широку аудиторiю, бо вони почали заперечува-
ти це. Вони здебiльшого працюють для власної  аудиторiї , розказу-
ють для неї , що це все фей к, що це неправда, що, типу, прозахiднi 
журналiсти транслюють фей ки, що росiй ськi вiй ськовi нiчого не 
руй нують i все нiби звiльняють. Стандартний  ї хнiй наратив.

– Як ти вирiшуєш питання етичностi та iсторичної  
важливостi документальної  фотографiї, що висвiтлює горе 
людей , як ти з цим справляєшся? Якщо ти, до прикладу, 
публiкуєш фотографiю загиблої  людини, а й ого родич може 
це побачити?

– Iсторiя розсудить... Думаю, залежно вiд того, де i як. Я ж не 
зай маюсь науковою фотографiєю чи медичною фотографiєю, де 
менi потрiбно показати якiсь живi рани. Моя фотографiя доку-
ментальна, i вона має бути естетичною в тому числi. Ми знiмаємо 
рiзне, i грубi моменти теж, у лоб, але доволi часто я не можу ї х 
використовувати. В мене в архiвi багато залишається. От, напри-
клад, був у морзi на розтинi, думаєш, можеш викласти таке?

– Фiльм, над яким ви працювали – «20 днiв у Марiуполi» 
– отримав «Оскар», нагороду Американської  академiї  
кiномистецтва. Що, на твою думку, це дало Украї нi?

– Думаю, що це привернуло бiльше уваги до самої  проблеми. 
Це такий  факт, який  залишиться в iсторiї , плюс – це май данчик 
для того, щоб сказати слово i нагадати про вiй ну. Думаю, що це 
в принципi дає поштовх iншим. Те, що вiй ськова картина з вiй ни 
потрапила на «Оскар», – це вже перемога не тiльки для Украї ни, 
а взагалi для кiно. Бо не часто потрапляють на «Оскар» вiй ськовi 
картини. Воно все попало в правильний  час у правильне мiсце, 
Мстислав (Мстислав Чернов, режисер фiльму – Авт.) дуже вчас-
но i правильно все зробив. «Оскар» – це бiльше не про полiтику, 
це бiльше про бiзнес. Тому що, подивись, якi картини там вигра-
ють – тi, якi нацiленi на успiх, бо це бiзнес модель.

– Як вважаєш, що потрiбно робити нам i мiжнароднiй  
спiльнотi саме в контекстi фотожурналiстики та в 
iнформацiй ному просторi для вирiшення проблеми вiй ни 
росiї  проти Украї ни?

– Ми багато чого робимо в рамках того, що ми можемо 
зробити. Є обмеження, якi стосуються безпекових моментiв, 
i це впливає на нашу роботу. Звiсно, кожного разу хочеться 
бiльшого, та є допустимi точки виї зду, в тому сенсi, що було на по-
чатку i що є зараз. I це нiвелює ту роботу, яку зазвичай  ми роби-
ли ранiше. П’ять кiлометрiв ти ранiше спокiй но ї здив вiд «нуля», а 
зараз це вже передова. Тому, я б сказав, – просто продовжува-
ти працювати. Ми ї здимо, може, зараз не так часто, як ранiше, 
але це все здебiльшого через те, що iнформацiй на повiстка 
в свiтi змiнилася. Є втома вiд новин з Украї ни, немає розвит-
ку подiй , нi для кого вже просто не новина, що ми втрачаємо 
невеличкi мiста на Донбасi, i немає якихось зсувiв на лiнiї  фрон-
ту. Iнтерес до Украї ни падає, це факт. Тому треба продовжува-
ти працювати, є багато iсторiй , якi будуть постiй но актуальнi, ї х 
треба робити, просто глибше копати. Iсторiї , є, скажiмо, тиловi 
i бiльш фронтовi. Брати бiльш вужче, бо iнколи ми робимо ши-
рокими мазками все навколо, а iнколи ми маємо фокусува-
тись i зробити чи то про конкретну людину, чи про конкретний  
який сь пiдроздiл, про маленьке мiсто, наприклад, або про якусь 
конкретну проблему, як то ампутацiя i тому подiбне. I у нас купа 
iсторiй , i тем дуже багато, якi не розкритi. Треба брати i копати. 
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CИЛА ДУХУ
Марина Жигалюк

«МРIЮ 
ПРО ОЛIМПIЙСЬКЕ 
ЗОЛОТО!»

ПАСКАЛЬ
ОЛЕКСАНДРА

IСТОРIЯ 8-РIЧНОЇ 
ГIМНАСТКИ 
З ЧОРНОМОРСЬКА, 
ЯКА ЧЕРЕЗ 
РОСIЙСЬКУ РАКЕТУ 
ВТРАТИЛА НОГУ
46 #142’2025
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8-РIЧНА ОЛЕКСАНДРА 
ПАСКАЛЬ З ОДЕЩИНИ СТАЛА 
СИМВОЛОМ НЕЗЛАМНОСТI, 
СИЛИ ВОЛI ТА ПРАГНЕННЯ 
ДО ПЕРЕМОГИ. ЇЇ IСТОРIЯ 
ОБЛЕТIЛА ВЕСЬ СВIТ. ПIСЛЯ 
ТЯЖКОГО ПОРАНЕННЯ, 
СПРИЧИНЕНОГО РАКЕТНИМ 
ОБСТРIЛОМ, ОЛЕКСАНДРI 
АМПУТУВАЛИ НIЖКУ. ПРОТЕ 
ЦЕ НЕ ЗЛАМАЛО ЇЇ ДУХ. 
СЬОГОДНI ВОНА ВИКОНУЄ 
ВСI СПОРТИВНI ЕЛЕМЕНТИ 
НА ПРОТЕЗI НА РIВНI З 
IНШИМИ ГIМНАСТКАМИ 
СВОЄЇ КОМАНДИ. ПОПРИ 
ПЕРЕЖИТУ ТРАГЕДIЮ, САША 
НЕ ЛИШЕ НЕ ПОЛИШИЛА 
ХУДОЖНЮ ГIМНАСТИКУ, А Й 
ПРОДОВЖУЄ БРАТИ УЧАСТЬ 
У ЗМАГАННЯХ. ВОНА ТАКОЖ 
АКТИВНО ДОЛУЧАЄТЬСЯ ДО 
БЛАГОДIЙНИХ ЗАХОДIВ НА 
ПIДТРИМКУ ЗСУ, НАДИХАЮЧИ 
ЛЮДЕЙ НIКОЛИ НЕ 
ЗДАВАТИСЯ.

16 травня 2022 року життя маленької Сашi 
назавжди роздiлилося на «до» i «пiсля» – його 
змiнила росiйська ракета.

Родина Паскаль приїхала на базу 
вiдпочинку в курортну Затоку на Одещинi, 
щоб провести час iз рiдними та бодай тро-
хи вiдволiктися вiд постiйних сирен, тривог i 
обстрiлiв. Але все сталося миттєво. Сповiщення 
про тривогу – i майже одразу в будiвлю, де пе-
ребували Саша та її мама, влучила ракета.

Марiя Паскаль згадує, як вибухова хви-
ля засипала доньку уламками. 

Вона сама теж зазнала 
поранень, але 
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ребували Саша та її мама, влучила ракета.
Марiя Паскаль згадує, як вибухова хви-

ля засипала доньку уламками. 
Вона сама теж зазнала 

поранень, але

УЖЕ ЧЕРЕЗ 
ДВА МIСЯЦI ВОНА 

ЗНОВУ НАВЧИЛАСЯ 
ХОДИТИ.

«Я ТРЕНУЮСЯ НА РIВНI З «Я ТРЕНУЮСЯ НА РIВНI З 
ДIВЧАТАМИ, I МЕНЕ НIХТО НЕ ЖАЛIЄ. ДIВЧАТАМИ, I МЕНЕ НIХТО НЕ ЖАЛIЄ. 
НИНI ТРЕНУВАННЯ ПРОХОДЯТЬ П’ЯТЬ РАЗIВ НА НИНI ТРЕНУВАННЯ ПРОХОДЯТЬ П’ЯТЬ РАЗIВ НА 
ТИЖДЕНЬ I ТРИВАЮТЬ ПО ТРИ ГОДИНИ. Я ПРАЦЮЮ НАРIВНI ТИЖДЕНЬ I ТРИВАЮТЬ ПО ТРИ ГОДИНИ. Я ПРАЦЮЮ НАРIВНI 
З IНШИМИ ДIВЧАТАМИ З ГРУПИ. IНОДI ВАЖКО. БУВАЄ, ЩО ДУЖЕ З IНШИМИ ДIВЧАТАМИ З ГРУПИ. IНОДI ВАЖКО. БУВАЄ, ЩО ДУЖЕ 
СИЛЬНО БОЛИТЬ КУКСА, КОЛИ ОДЯГАЮ ПРОТЕЗ, АЛЕ Я ТЕРПЛЮ ТА ЙДУ СИЛЬНО БОЛИТЬ КУКСА, КОЛИ ОДЯГАЮ ПРОТЕЗ, АЛЕ Я ТЕРПЛЮ ТА ЙДУ 
НА КИЛИМ».НА КИЛИМ».
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пiдтримала i сказала, що я можу знову тренуватися. Спочатку 

було складно – я навiть боялася зробити колесо. Довелося по-

ступово згадувати все спочатку та звикати до протеза. Але з ча-

сом стало легше. Це багато в чому заслуга тренерки, яка допо-

магала менi, але не робила попуску.

Я тренуюся на рiвнi з дiвчатами, i мене нiхто не жалiє. Нинi 

тренування проходять п’ять разiв на тиждень i тривають по три 

години. Я працюю нарiвнi з iншими дiвчатами з групи. Iнодi важ-

ко. Буває, що дуже сильно болить кукса, коли одягаю протез, але 

я терплю та йду на килим. Як каже наша Iнга Валерiївна: «У спортi 

потрiбен характер, без нього не буде успiху».
Менше нiж за рiк пiсля трагедiї Саша вже почала брати 

участь у змаганнях. У своїх перших стартах пiсля травми вона 
виборола золото, виконавши сольний номер на чемпiонатi з 
гiмнастики у рiдному Чорноморську.

– Я зовсiм не хвилювалася, бо до цього багато тренувалася, 

– розповiдає дiвчинка. – Все пройшло дуже добре, я посiла пер-

ше мiсце. Це ще бiльше мотивувало мене працювати далi.

Iсторiя Сашi стала прикладом для багатьох. Її сила духу та 
прагнення повернутися до улюбленого спорту надихнули людей 
не лише в Українi, а й за її межами. Сьогоднi юна гiмнастка – ба-
жана гостя на багатьох заходах, турнiрах i благодiйних подiях. Її 
виступи привертають увагу до важливих тем, а її iсторiя мотивує 
тисячi людей. Вона зустрiчалася зi спортсменами, полiтиками, ар-
тистами та простими українцями, якi захоплюються її витримкою.

Згодом Олександра стала лауреаткою благодiйної акцiї 
«Дiти-герої» та отримала нагороду «Мужнiсть пiд час вiйни». Вона 
зустрiлася з першою ледi України Оленою Зеленською, iншими 
дiтьми-героями, а також iз загальним улюбленцем українцiв – 
собакою Патроном. Юна гiмнастка взяла участь у Вiденському 
балi в Києвi, де вразила всiх своєю грацiєю. Пiдготовка була на-
пруженою, адже часу залишалося небагато.

– Але врештi-решт у нас усе вийшло: ми гарно станцювали, 

i я отримала море позитивних емоцiй. Це було неймовiрно! – 
подiлилася враженнями юна гiмнастка.

А ще вона виступила на телешоу «Україна неймовiрних лю-
дей», виконавши зворушливий номер пiд пiсню «Океана Ельзи». 
Суддi та глядачi були враженi її силою духу та витонченiстю.

не таких тяжких. Натомiсть основний удар прийшовся на дитину: 
Сашу придавило бетонними конструкцiями. Врятувати її вдалося 
лише завдяки сусiдам, якi кинулися на допомогу.

– Це справжнє диво, що ми вижили, – згадує той страш-
ний день Марiя. – Вибух був настiльки потужним, що я не одра-

зу зрозумiла, що сталося. Коли оговталася, побачила, що Саша 

опинилася пiд бетонною плитою. Я почала кликати на допомо-

гу. Сусiди кинулися рятувати – вони знайшли палицi, пiдперли 

конструкцiю, i разом нам вдалося витягти доньку з пастки, яка 

могла стати смертельною.

У неї був вiдкритий перелом руки, зламанi чотири ребра, 
сильнi забої голови, вiдiрваний мiзинець. Але найстрашнiше – 
плита розтрощила її нiжку. В лiкарнi Сашу негайно забрали в 
реанiмацiю. Вона провела 15 днiв у комi. На жаль, попри всi зу-
силля лiкарiв, врятувати нiжку не вдалося – її довелося ампуту-
вати. Так почався наш довгий шлях до вiдновлення...

Пiсля лiкування в Українi на Сашу чекали реабiлiтацiя за кор-
доном i встановлення бiонiчного протеза. Уже через два мiсяцi 
вона знову навчилася ходити. Це був непростий шлях – i фiзично, 
i морально. Доводилося долати фантомнi болi, звикати до нової 
реальностi, приймати себе заново.

Але спортивний характер i незламне бажання повернутися 
на гiмнастичний килим стали найсильнiшою мотивацiєю. Щой-
но Саша впевнено вiдчула себе на протезi, вона вирiшила по-
вернутися до тренувань iз художньої гiмнастики – спорту, який 
обожнює ще з чотирьох рокiв.

Тренерка Iнга Ковальчук пiдтримувала дiвчинку, але попу-
ску не робила – Саша мала працювати на рiвнi з усiма, щоб не 
вiдчувати себе iнакшою. I такий пiдхiд справдi допомiг.

– Коли ми повернулися, я одразу пiшла до своєї тренерки 

Iнги Валерiївни Ковальчук, – згадує Олександра. – Вона мене 

CИЛА ДУХУ
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– Я не знаю, чи усвiдомлюєш ти, наскiльки надихаєш усiх нас, 

– сказала пiд час шоу спiвачка Надя Дорофєєва.
Далi був престижний турнiр Rizatdinova Cup, де Олександра 

стала особливою гостею. Його засновниця, олiмпiйська призер-
ка Ганна Рiзатдiнова написала в соцмережi:

«Нам усiм потрiбнi приклади для наслiдування. Олексан-

дра Паскаль – приклад для мене. Неймовiрно вольова, сильна, 

цiлеспрямована та щира дiвчинка. Саша – справжнє уособлен-

ня незламностi України. Дуже дякую за виступ на нашому турнiрi. 

Для мене це честь».

У лютому, до третiх роковин повномасштабної вiйни, Саша 
виступила з благодiйним перформансом у Лондонi пiд пiсню 
Святослава Вакарчука. Захiд вiдбувся в одному з найвiдомiших 
театрiв мiста за участю хору Верьовки, Джамали та самого Ва-
карчука. Його метою був збiр коштiв на реабiлiтацiю та протезу-
вання українських вiйськових.

Пiд час вiзиту до британської столицi юна гiмнастка вiдвiдала 

Посольство України у Великiй Британiї, де зустрiлася з послом 
Валерiєм Залужним. Ця зустрiч стала для неї особливою, а 
спiльнi свiтлини миттєво розлетiлися соцмережами.

Але це був не перший її вiзит до Лондона. У жовтнi 2024 року 
Олександра Паскаль увiйшла в iсторiю футболу, вивiвши коман-
ди «Шахтар» та «Арсенал» на поле пiд час матчу Лiги чемпiонiв. 
Вона прилетiла до столицi Великої Британiї разом з українською 
командою на запрошення «Шахтаря».

Марiя Паскаль iз гордiстю розповiдає, що сьогоднi роз-
клад Сашi розписаний буквально по хвилинах: школа, ху-
дожня гiмнастика, басейн, благодiйнi заходи... Та й сама 
дiвчинка займається благодiйнiстю, допомагаючи українським 
вiйськовим.

– За два з половиною роки пiсля страшного поранення Саша 

жодного разу не показала слабкiсть, бо розумiє – вона стала 

взiрцем для багатьох, – каже її мама.
Попри всi випробування, маленька гiмнастка не полишає 

своїх мрiй. Вона прагне взяти участь у великих мiжнародних 
змаганнях та, зрештою, виступити на Паралiмпiйських iграх. 
Саша не просто вiрить у свої мрiї – вона щодня наполегливо 
працює, щоб зробити їх реальнiстю.

– Мрiю про мир. Дуже хочу, щоб дiтки були здоровi й нiколи 

не бачили вiйни, – говорить Саша. – Щоб такi дiти з iнвалiднiстю, 

як я, не падали духом, а йшли тiльки вперед. Ще мрiю про собаку, 

але не можу її завести, бо в мене алергiя. I дуже хочу поїхати на 

Паралiмпiйськi iгри та представити там Україну. Якщо 

буду добре тренуватися, то так i буде!

За матерiалами 
«Української правд и»

«МРIЮ ПРО МИР. ДУЖЕ ХОЧУ, «МРIЮ ПРО МИР. ДУЖЕ ХОЧУ, 
ЩОБ ДIТКИ БУЛИ ЗДОРОВI Й НIКОЛИ ЩОБ ДIТКИ БУЛИ ЗДОРОВI Й НIКОЛИ 

НЕ БАЧИЛИ ВIЙНИ, ЩОБ ТАКI ДIТИ НЕ БАЧИЛИ ВIЙНИ, ЩОБ ТАКI ДIТИ 
З IНВАЛIДНIСТЮ, ЯК Я, НЕ ПАДАЛИ З IНВАЛIДНIСТЮ, ЯК Я, НЕ ПАДАЛИ 
ДУХОМ, А ЙШЛИ ТIЛЬКИ ВПЕРЕД».ДУХОМ, А ЙШЛИ ТIЛЬКИ ВПЕРЕД».
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НА ЧАСIНА ЧАСI
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський

«НАРОДЖЕНI
НА ПЕРЕМОГУ»

БУХМАН:
БОРИС

У ГАЛЕРЕЇ ARTODESSA ЛIТНЬОГО 
ТЕАТРУ МIСЬКОГО САДУ ВIДБУЛАСЯ 
ВЖЕ ТРЕТЯ ФОТОВИСТАВКА БОРИСА 
БУХМАНА, ПРИСВЯЧЕНА РIЧНИЦI 
ПОЧАТКУ ПОВНОМАСШТАБНОЇ 
ВIЙНИ В УКРАЇНI. НОВА ЕКСПОЗИЦIЯ 
НАЗИВАЄТЬСЯ «НАРОДЖЕНI НА 
ПЕРЕМОГУ»; ПЕРШI ДВI МАЛИ 
НАЗВИ «ШЛЯХАМИ ДО ПЕРЕМОГИ» 
I «731 ДЕНЬ ТА 8 РОКIВ ВIЙНИ». 
ГЕОГРАФIЯ ЗНIМКIВ ОХОПЛЮЄ 
ПIВДЕНЬ ТА СХIД КРАЇНИ – ВIД 
ОДЕСИ ДО ДОНЕЧЧИНИ. А 
НАЙБIЛЬШЕ ВРАЖАЮТЬ ПОРТРЕТИ – 
СВIТЛI, НАТХНЕННI ОБЛИЧЧЯ.
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Під час відкриття виставки відбулася церемонія гасіння нових 
марок і конверта
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– Хочу подякувати Борису Наумо-

вичу, чи то як ми його називаємо, дядi 

Борi, просто Борису, – сказав пiд час 
вiдкриття заступник одеського мiського 
голови Павло Вугельман, – за те, що 

своєю творчiстю вiн назавжди залишає 

в нашiй з вами пам’ятi цi свiтлини як 

символ мужностi наших героїв, наших 

захисникiв. Це i Збройнi Сили України, 

i сили ДСНС, i полiцейськi, i прикордон-

ники, i капелани, якi, кожний на своєму 

фронтi, захищають нашу державу... Ми 

впевненi, що вiйна закiнчиться, а вашi, 

Борисе, свiтлини, залишаться як символ 

нашої незламностi.

– Таке враження, що те саме 24 люто-

го у нас досi триває, – зазначив сам ав-
тор. – Хочу, щоб ви пам’ятали цих простих 

людей. До нас на виставку завiтали люди, 

якi є у мене на портретах. Тут є фотографiї, 

зробленi в першi днi вiйни, одна з них була 

на бiлбордах по всiй Одесi. Коли я їздив з 

iноземними кореспондентами, вони не 

могли зрозумiти, чому я робив це безкош-

товно... А ця експозицiя вiдбулася завдя-

ки нашим громадським органiзацiям, на-

шим волонтерам.

На виставцi були також представленi 
два блоки марок, пiдготовленi «Укрпош-
тою» на основi свiтлин Бориса Бухма-
на, а також гiльзи, розмальованi ху-
дожниками, аматорами, студентами 
Худграфу та учнями художньої школи 
iменi К.К. Костандi. Усi грошi вiд продажу 
марок та гiльз пiшли на закупiвлю дронiв 
для «Сталевого кордону». 
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КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Галина Владимирська

Фото: Олег Аратовський, Олег Владимирський, Сергiй Гуменюк

У СТИЛI ГОҐВАРТСА

Галина ВладимирськаГал
Фото: Олег Аратовський, Олег Владимирський, Сергiй ГуменюкФото: Олег Аратовський, Олег Владимирс

р

У СТИЛI ГОҐВАРТСА

кФото: Олег А овський, Олег Владимирський, Сергiй ГуменюкФото: Олег Аратовський, Олег Владими

С И ОҐ А СА

Чарiвна «Бiблiонiч»
 В ОДЕСЬКIЙ НАЦIОНАЛЬНIЙ

НАУКОВIЙ БIБЛIОТЕЦI
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         УВЕЧЕРI 14 ЛЮТОГО, ЛЕДВЕ ПРОЧИНИВШИ 
ВХIДНI ДВЕРI ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ НАУКОВОЇ 
БIБЛIОТЕКИ, ГОСТI ПОТРАПЛЯЛИ У АТМОСФЕРУ 
ЧАРОДIЙСТВА. У ВЕСТИБЮЛI ЗВУЧАЛА ТАЄМНИЧА 
МУЗИКА З КIНОФIЛЬМIВ ПРО ГАРРI ПОТТЕРА, НА 
СТОЛАХ ЯСНIЛИ ЧЕРВОНI ВОГНИКИ-СЕРЦЯ, ВАБИЛА 
ВОГНИКАМИ I ВЕЛИКА ФОТОЗОНА У ВИГЛЯДI 
СЕРЦЯ, А ЗУСТРIЧАЛИ ВАС ПЕРСОНАЖI ПОТТЕРIАНИ – 
ЮНI АКТОРИ МИСТЕЦЬКОЇ ТЕАТРАЛЬНОЇ ШКОЛИ 
м. ОДЕСИ I СПIВРОБIТНИКИ САМОЇ БIБЛIОТЕКИ...
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А далi крок за кроком можна було потрапити у чарiвний 
простiр рiзних примiщень книгозбiрнi, кожне з яких було напо-
внене змiстом двох свят, якi припадають на одну дату, – Дня за-
коханих i Мiжнародного дня дарування книжок.  

Тема цьогорiчної «Бiблiоночi», яка вже стала традицiєю в 
Одеськiй нацiональнiй науковiй бiблiотецi, була озвучена так: 
«Пригоди Гаррi Поттера в книжкових лабiринтах». Звiдси – i 
вiдповiдна атмосфера, у створеннi якої колектив ОННБ виявив 
просто фантастичну креативнiсть. Отож, з 17.00 до 21.00 сюр-
призи чекали на гостей буквально на кожному кроцi, починаю-
чи з фотозон «Алея кохання», «Час пригод у бiблiотецi», «Магiчнi 
селфi-сходинки», «Магiя кохання». Уявляєте: ти фотографуєшся з 

Гаррi Поттером чи Гермiоною, а поряд чарiвна шляпа розповiдає 
тобi, куди треба йти далi, – отакий «навiгатор» було створено тут!

Чари мистецтва у концертнiй програмi на сценi великої 
читацької зали дарували Ансамбль солiстiв «Ренесанс» (художнiй 
керiвник – Аглая Полiхронiдi) Одеської обласної фiлармонiї 
iм. Давида Ойстраха, квартет Four/Quartets (керiвник – Юлiя 
Костандова) Одеського фахового коледжу мистецтв iм. К. Дань-
кевича та саксофонiст, лауреат джазових конкурсiв Георгiй 
Стремядiн. А ще тут вiдбувся показ мод Fashion Show KAPSAMUN 
вiд Royal Family Models (колекцiя Марини Овчаренко).

Органiзаторiв також дiєво пiдтримав Нацiональний 
унiверситет «Одеська юридична академiя». Студенти факульте-
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КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ

Чарівним дійством «Бібліоночі» керували очільниця ОННБ Ірина Бірюкова і заступниця гендиректора Ольга Бєльницька-Мамонтова

Сеанс віршотерапії поета і правника Павла Войтовича

Ірина Бірюкова з керівництвом факультету кібербезпеки та 
інформаційних технологій НУ «ОЮА» Олегом Диким і Єлизаветою 
Івахненко та  директоркою наукової бібліотеки академії Таїсією Іванійчук

Заступниця декана Єлизавета Івахненко 
і студенти факультету дарують книжки ОННБ
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ту кiбербезпеки та iнформацiйних технологiй пiд керiвництвом 
своїх викладачiв продемонстрували шоу дронiв-купiдонiв, 
лiтературний квест з присмаком права «У пошуках 5-го еле-
менту», вручали даруночки, виготовленi на 3D-принтерi, а ще 
подарували бiблiотецi чимало книжок. Тим часом у залi-музеї 
рiдкiсних видань свої поезiї читав правник i поет, доцент кафе-
дри мiжнародного права та мiжнародних вiдносин Павло Вой-
тович, а потiм студенти юракадемiї провели лiтературне судове 
засiдання «Кохання в законi – закони кохання».

Поринути у магiю трав i українських автентичних вишивок 
запропонувала вiдомий фiтотерапевт i колекцiонерка Софiя На-
горняк: Софiя Михайлiвна дивувала чаями з афродiзiаком, поду-
шечками для сновидiнь, варенням з присмаком кохання, насто-
янками для здоров’я.

Потрапити у «Феєрiю ароматiв» дала змогу Перша майстер-
ня парфумерiї в Українi. Тут можна було «скуштувати» бага-
то ароматiв, з якими знайомили справжнi професiонали своєї 
справи, i навiть спробувати створити свiй власний аромат!

Створити органайзер «Поштова Сова» навчала Марина Ста-
рощук (Видавництво Старого Лева), Одеська обласна бiблiотека 
для юнацтва запропонувала «Бiблiоманiю: ворожiння на кохан-
ня», а художниця Елiна Жукова – портрети нашвидкуруч.

А скiльки цiкавого для доросли та дiтей пiдготували самi 
спiвробiтники ОННБ! Майстеркласи з виготовлення закладок 
для книг та декоративних композицiй з природних матерiалiв 
i, вiд палiтурної майстернi, – «Пiдлiкуй улюблену книж-
ку»; благодiйний ярмарок «Лавка Оллiвандера»; ворожiння 
вiд професорки Трелонi; перегляд фiльму «Гаррi Поттер i 

фiлософський камiнь» мовою оригiналу; засiдання читаць-
кого клубу «Pro-читай» з лiтературознавицею Iриною Нечита-
люк «Про любов у словi: як кохали українськi письменники»; 
виставка-iнсталяцiя «Книжкова Love Story»; благодiйна акцiя 
«Потiш Гермiону – подаруй бiблiотецi книжку»; лiтературнi 
вiкторини, квiзи, квести!

Важливо, що нiхто не страждав вiд голоду i спраги: працю-
вала бiблiокав ярня «Три мiтли» у партнерствi з ПАТ «Єннi Фудз».

Нагадаємо, що це був Мiжнародний день дарування книжок, 
отож традицiйно керiвництво i спiвробiтники ОННБ, пiдтримуючи 
благодiйну патрiотичну акцiю «Бiблiотека – українському воїну», 
завжди вiдвiдували вiйськовослужбовцiв, якi перебувають на 
лiкуваннi та реабiлiтацiї, i привозили книжки й смаколики. Нинi 
це було неможливо через введення карантину на грип, але по-
дарунки передали нашим захисникам.

На сайтi ОННБ викладено повний фоторепортаж i вiдео з 
подiї. 

фоторепортаж i вiдео з 

555555555555555

Fashion Show KAPSAMUN 
від Royal Family Models

Квартет Four/Quartets

Ансамбль солістів «Ренесанс»

Композитор 
і аранжувальник 
ансамблю 
Андрій Малініч

Грає Георгій 
Стремядін

«Феєрією 
ароматів» 
чарувала 
Перша 
майстерня 
парфумерії 
в Україні

Софія 
Нагорняк 
вабила 
продукцією 
своєї марки 
і колекційними 
 вишиванками
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ЩОСЬ НЕЙМОВIРНЕ 
ВIДБУВАЛОСЯ ЦЬОГО 
КВIТНЕВОГО ДНЯ У ВЕЛИКIЙ 
ЗАЛI ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ 
МУЗИЧНОЇ АКАДЕМIЇ IМЕНI 
А.В. НЕЖДАНОВОЇ. ЦЕРЕМОНIЯ 
НАГОРОДЖЕННЯ ТА КОНЦЕРТ 
ЛАУРЕАТIВ ТРЕТЬОГО 
МIЖНАРОДНОГО КОНКУРСУ 
«BEL CANTO», ПРИСВЯЧЕНОГО 
ПАМ’ЯТI ВИДАТНИХ СПIВАКIВ, 
НАРОДНИХ АРТИСТIВ УКРАЇНИ 
МИКОЛИ ОГРЕНИЧА ТА IВАНА 
ПОНОМАРЕНКА, ПЕРЕВЕРШИЛИ 
ВСI СПОДIВАННЯ. ЦЕ БУЛО 
ТОРЖЕСТВО ПРЕКРАСНОГО 
СПIВУ, ПРИЧОМУ СПIВАЛИ ЯК 
ЛАУРЕАТИ, ТАК I ЧЛЕНИ ЖУРI ТА 
НАВIТЬ ГОСТI.
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Засновниця конкурсу, голова журі Віра Ревенко

«BEL CANTO»

ЧУТТЄВI МОЛОДI 
ГОЛОСИ

ТВОРЧЕ ЗМАГАННЯТВОРЧЕ ЗМАГАННЯ
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський
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– Поки житиму я, iснуватиме й кон-

курс, – запевнила народна артистка 
України, професор ОНМА Вiра Ревен-
ко, з чиєї легкої i гарної руки вже втретє 
(а за часiв повномасштабної вiйни – 
вдруге) проходить це творче змагання 
студентiв, де задано планку дуже висо-
ко. – Це свято великих професiоналiв 

Миколи Огренича й Iвана Пономаренка, 

славетнi iмена котрих звучали не тiльки 

в Українi, а й у всьому свiтi. Цi надiленi 

унiкальними голосами спiваки були 

настiльки вiдданi своїй країнi, що нiякi 

мiркування не могли примусити їх за-

лишити батькiвщину. Обидва вони – ви-

пускники нашої консерваторiї, учнi кла-

су Ольги Благовидової. Цi люди завжди 

в моєму серцi, я щаслива тим, що вони 

були в моєму життi, вдячна їм за це. Ве-

личезна честь – стати лауреатом тако-

го конкурсу. Яка прекрасна й таланови-

та наша молодь, як їй потрiбне щасливе 

життя в Українi без вiйни!

Оцiнювали молодi таланти солiст 
Нацiональної опери України, народний 
артист України Сергiй Ковнiр, солiсти 
Одеської опери, заслуженi артисти 
України Олена Стародубцева, Вiталiй 
Бiлий, Дмитро Павлюк, заслужена дiячка 
мистецтв України, режисер Лариса Лева-
нова (м. Київ), народна артистка України, 
провiдний диригент Нацiональної опе-
ри iменi Тараса Шевченка Алла Кульба-
ба, диригент вищої категорiї Одеського 
нацiонального академiчного театру опе-
ри та балету Володимир Врублевський, 
а головою компетентного журi була сама 
Вiра Ревенко.

Зачарувала арiєю Вiолетти з опе-
ри Джузеппе Вердi «Травiата» володарка 
Першої премiї Анастасiя Довбiус, яка має 
лiрико-колоратурне сопрано, вихованка 
Нацiональної музичної академiї України 
iм. П.I. Чайковського, наймолодша 
солiстка Хорової капели iм. Л.М. Ревуць-
кого. Арiю дона Альфонсо з опери Гаетано 
Донiцеттi «Фаворитка» блискуче виконав 
ще один переможець Роман Арабаджi. 
Цей надзвичайно перспективний моло-
дий бас уже добре вiдомий не лише ме-
ломанам нашого мiста, а й завсiдникам 
Київської фiлармонiї. Роман – учень 
професора ОНМА iм. А.В. Нежданової, 
народного артиста України Василя На-
вротського i уособлює всi найкращi риси 
наставника: вiд сильного, красивого го-
лосу аж до яскравої сценiчної зовнiшностi 
та iнтелiгентного стилю виконання.

Другу премiю роздiлили Вiкторiя Ви-
гановська, яка вразила мелодiйною 
арiєю Галi з опери Костянтина Данькеви-
ча «Назар Стодоля», та Олександр Чишiй, 
який надзвичайно артистично заспiвав 
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 Майстер клас з оперного співу від Віталія Білого

 Своїм співом чарує Дмитро Павлюк

 Усіх причетних до конкурсу вітав перший заступник голови Одеської облради Олег 
Радковський (зліва). Він також вручив Подяки оргкомітету членам журі і диригентам. 
На знімку з Подякою – Сергій Ковнір  
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арiю Графа з опери Воль-
фганга Амадея Моцар-
та «Весiлля Фiгаро». Тре-
тя премiя дiсталася Дар’ї 
Сердюк (на концертi 
вона виконала арiю Лiу 
з опери Джакомо Пуччiнi 
«Турандот»), Лю Чжиго (у 
його виконаннi напро-
чуд лiрично прозвуча-
ла арiя Неморiно з опе-
ри Гаетано Донiцеттi 
«Любовний напiй») та 
Антону Попаденку (вiн 
заспiвав арiю Фiлiппа з 
опери Джузеппе Вердi 
«Дон Карлос»). Зван-
ня дипломантiв конкур-
су здобули Анастасiя 
Кiщук, Ольга Березова i 
Дар’я Погорiла.

Усi виступи 
вiдбувалися у супроводі 
симфонiчного оркестру 
ОНМА iм. А.В Нежданової 
пiд орудою Алли Куль-
баби, Володимира Вру-
блевського та Олексан-
дра Перепелицi.

Приємно, що спон-
сорська пiдтримка до-
зволила нагородити та-
лановитих спiвакiв не 
тiльки дипломами, а й 
грошовими преміями, 
адже їхнi золотi голо-
си, музична чуттєвiсть 
та артистизм того вартi. 
Сподiватимемось на 
ласкавiсть долi до цих 
хлопцiв та дiвчат у по-
дальшому, дорослому 
творчому життi. 

Володарка 1-ї премії Анастасія Довбіус Вікторія Вигановська

Олександр Чишій

Антон ПопаленкоЛю Чжиго

Дар’я Сердюк

Переможний спів 
Романа Арабаджі

одiватимемось на 
ласкавiсть долi до цих 
хлопцiв та дiвчат у по-
дальшому, дорослому 
творчому життi. Антон ПопаленкоЛю Чжиго

ТВОРЧЕ ЗМАГАННЯ
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В ЛЮТОМУ 2025 РОКУ В ДЕРЖАВНОМУ АГЕНТСТВI 
УКРАЇНИ З ПИТАНЬ МИСТЕЦТВ ТА МИСТЕЦЬКОЇ 
ОСВIТИ (ДЕРЖМИСТЕЦТВ) ВIДБУЛОСЬ 
ЗАСIДАННЯ КОМIТЕТУ З ПРИСУДЖЕННЯ ПРЕМIЇ 
IМЕНI М.В. ЛИСЕНКА, ПIД ЧАС ЯКОГО I БУЛО 
ВИЗНАЧЕНО ПЕРЕМОЖЦIВ. У НОМIНАЦIЇ «ЗА 
ВИДАТНI ДОСЯГНЕННЯ У ПРОФЕСIЙНОМУ 
ВИКОНАВСЬКОМУ МИСТЕЦТВI» ПЕРЕМОГУ 
ОДЕРЖАВ ОДЕСИТ ОЛЕКСАНДР ПЕРЕПЕЛИЦЯ 
(ДИРИГЕНТ, ФОРТЕПIАНО) ЗА КОНЦЕРТНI 
ПРОГРАМИ, ВИКОНАНI ПРОТЯГОМ ОСТАННIХ 
П’ЯТИ РОКIВ.

Премiя iменi М.В. Лисенка присуджується щороку у трьох номiнацiях за 
видатнi досягнення у сферi музичного мистецтва та мистецтвознавства. Пiсля 
тривалих обговорень члени Комiтету, шляхом вiдкритого голосування, визна-
чили цьогорiчних переможцiв лише у двох номiнацiях.

Переможець у номінаціі «За видатні досягнення у професійному вико-
навському мистецтві» Олександр Перепелиця – випускник Одеської середньої 
спецiальної музичної  школи iм. проф. П.С. Столярського (нинi – Одеський дер-
жавний музичний лiцей iменi професора П.С. Столярського). Далi навчався у 
Вищiй школi мистецтв м. Бремен (Нiмеччина) i в Одеськiй нацiональнiй музичнiй 
академiї iм. А.В. Нежданової, де також закiнчив аспiрантуру. Нинi постiйно 
диригує симфонiчними оркестрами Одеської фiлармонiї та музичної академiї. 
О.О. Перепелиця – засновник, художнiй керiвник i солiст Ансамблю сучасної 
музики SENZA SFORZANDO, який  є першим виконавцем багатьох творiв сучас-
них українських i зарубiжних композиторiв. В останнi роки SENZA SFORZANDO – 
неодмiнний учасник Мiжнародного фестивалю сучасного мистецтва «Два днi i двi 
ночi нової музики», а також бере участь у мистецьких фестивалях за кордоном.

Лауреаткою у номiнацiї «За видатнi досягнення в музикознавствi» ста-
ла науковець-мистецтвознавець, доктор мистецтвознавства, професор у 
Львiвськiй нацiональнiй музичнiй академiї iм. М. В. Лисенка Ольга Шумiлiна. 
Вона отримає премiю за видання «Андрiй Рачинський/Максим Березовський. 
Двохорнi концерти» та науковi статтi, присвяченi дослiдженню української му-
зики доби класицизму.

У номiнацiї «За видатнi досягнення у професiйнiй композиторськiй 
творчостi» цьогорiч не було обрано лауреата, оскiльки нiхто з претендентiв не 
набрав необхiдної кiлькостi голосiв вiд членiв комiтету. 
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СПРАВЖНIЙ УСПIХ ОДЕСЬКОГО МУЗЕЮ 
ЗАХIДНОГО I СХIДНОГО МИСТЕЦТВА, 
ЗАДЛЯ ЯКОГО КОЛЕКТИВ ПРАЦЮВАВ 
МАЙЖЕ ДВА РОКИ! МОВА ЙДЕ ПРО 
ВИСТАВКУ «З ОДЕСИ ДО БЕРЛIНА. 
ЄВРОПЕЙСЬКИЙ ЖИВОПИС XVI–
XIX СТОЛIТЬ», ЩО БУЛА ВIДКРИТА 
23 СIЧНЯ 2025 РОКУ В ОДНОМУ З 
НАЙВIДОМIШИХ МУЗЕЇВ НIМЕЦЬКОЇ 
СТОЛИЦI – КАРТИННIЙ ГАЛЕРЕЇ. 
ЕКСПОЗИЦIЯ СКЛАДАЄТЬСЯ З 60 КАРТИН 
З КОЛЕКЦIЇ ОДЕСЬКОГО МУЗЕЮ, А 
ТАКОЖ РОБІТ З БЕРЛIНСЬКИХ ФОНДIВ.

Мета спецiальної виставки – представити широкiй аудиторiї 
твори Одеського музею захiдного та схiдного мистецтва та про-
демонструвати зв’язки України iз Захiдною Європою, а також 
надiслати сигнал солiдарностi з Україною та сприяти пiдвищенню 
обiзнаностi громадськостi щодо вiйни.

Проєкт реалiзується пiд патронатом президен-
та Федеративної Республiки Нiмеччина Франка-Вальтера 
Штайнмаєра та за пiдтримки уповноваженої Федерального уря-
ду ФРН з питань культури та засобiв масової iнформацiї Клаудiї 
Рот. Окрiм них у церемонiї вiдкриття взяли участь мiнiстр культу-
ри та стратегiчних комунiкацiй України Микола Точицький, пре-
зидент Фонду прусської культурної спадщини Герман Парцiнгер 

ДРУЖНЯ ПIДТРИМКАДРУЖНЯ ПIДТРИМКА

З ОДЕСИ 
У БЕРЛIНI �

ВИСТАВКА 
КАРТИН

СВIДЧЕННЯ СОЛIДАРНОСТI З УКРАЇНОЮ
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та Надзвичайний i Повноважний Посол 
України в Нiмеччинi Олексiй Макеєв.

Франк-Вальтер Штайнмаєр у 
своєму виступi наголосив, що вистав-
ка демонструє: кривава загарбницька 
вiйна росiї є також вiйною проти культу-
ри України та української iдентичностi. Вiн 
вiдзначив важливiсть експонатiв з музею 
в Одесi, що були врятованi вiд росiйської 
агресiї i привезенi до Берлiна. Вiн закли-
кав продовжувати пiдтримку України в 
боротьбi за збереження її культури та вис-
ловив надiю на швидке повернення кар-
тин до нашої незалежної країни.

Штайнмаєр зауважив, що особли-
во його вразила пара натюрмортiв: 
Корнелiса де Хема, голландського май стра 
XVII столiття, з одеської колекцiї та схожий  
натюрморт iз колекцiї  Картинної  галереї , 
намальований  батьком Корнелiса Яном 
Давiдзуном де Хемом.

– Такi пари картин, як ця, дають нове 

уявлення про iсторiю мистецтва i демон-

струють нам, як багато зв’язкiв iснує мiж 

колекцiями в Одесi та Берлiнi, наскiльки 

вони схожi мiж собою за художниками, 

жанрами та сюжетами, – сказав глава 
держави.

У свою чергу мiнiстр культури України 
Микола Точинський зазначив:

– Спiльнi культурнi заходи допо-

магають нiмецькiй аудиторiї краще 

пiзнати українську культуру, побачити її 

вразливiсть в умовах росiйської агресiї 

i зрозумiти, чому її так важливо захи-

щати. Росiяни можуть знищити музей i 

будiвлю, але вони не можуть стерти куль-

турну пам’ять. Варварський наступ на 

українську культуру – це напад на Європу.

Патронат виставки з боку федераль-
ного президента, його пiдтримка спiльних 
зусиль зберегти українську культурну 
iдентичнiсть є, за словами Точицького, 
пiдтвердженням справжньої солiдарностi 
з українцями та одним з елементiв того, 
«як нацiя може допомогти не тiльки 
озброєнням i боєприпасами». Мiнiстр та-
кож пiдкреслив, що надана Нiмеччиною 
ППО допомагає захищати життя та об’єкти 
культури.

Директор Одеського музею захiдного i 
схiдного мистецтва Iгор Поронiк розповiв, 
що пiсля повномасштабного вторгнен-
ня росiї в Україну 24 лютого 2022 року 
музейнi спiвробiтники евакуювали у без-
печне мiсце найцiннiшi полотна. У вереснi 
2023-го до столицi Нiмеччини доставили 
74 мистецькi роботи, а у лютому 2024-го 
деякi з полотен стали частиною вистав-
ки Картинної галереї у Берлiнi. Тепер 
вiдвiдувачi матимуть можливiсть ознай-
омитися ще з 60 картинами з одесько-

«СПIЛЬНI «СПIЛЬНI 
КУЛЬТУРНI ЗАХОДИ КУЛЬТУРНI ЗАХОДИ 
ДОПОМАГАЮТЬ ДОПОМАГАЮТЬ 
НIМЕЦЬКIЙ НIМЕЦЬКIЙ 
АУДИТОРIЇ КРАЩЕ АУДИТОРIЇ КРАЩЕ 
ПIЗНАТИ УКРАЇНСЬКУ ПIЗНАТИ УКРАЇНСЬКУ 
КУЛЬТУРУ, КУЛЬТУРУ, 
ПОБАЧИТИ ЇЇ ПОБАЧИТИ ЇЇ 
ВРАЗЛИВIСТЬ ВРАЗЛИВIСТЬ 
В УМОВАХ В УМОВАХ 
РОСIЙСЬКОЇ АГРЕСIЇ РОСIЙСЬКОЇ АГРЕСIЇ 
I ЗРОЗУМIТИ, ЧОМУ I ЗРОЗУМIТИ, ЧОМУ 
ЇЇ ТАК ВАЖЛИВО ЇЇ ТАК ВАЖЛИВО 
ЗАХИЩАТИ».ЗАХИЩАТИ».

го музею. Серед них – роботи представ-
ника флорентiйської школи Франческо 
Граначчi, майстра офорта i видатно-
го художника з епохи золотого столiття 
нiдерландського живопису Руланта Саве-
рея, а також нiмецького пейзажиста Ан-
дреаса Ахенбаха.

Виставка буде вiдкрита для 
вiдвiдувачiв Картинної галереї по 22 
червня 2025 року. Починаючи з осенi, 
експозицiя буде перемiщена в Курп-
фальцський музей у Гей дельберзi.

За матерiалами в Iнтернетi
Фото: Gemaldegaler ie, Staatliche Museen zu 

Berlin/David von Becker
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ФАВОРИТ НОМЕРАМУЗЕЙНИЙ ПРОСТIРМУЗЕЙНИЙ ПРОСТIР
Марiя ГудимаМарiя Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський

«НЕБАЧЕНА СИЛА» 
УКРАЇНСЬКОГО СПРОТИВУ

МИСТЕЦЬКО-IНФОРМАЦIЙНА ВИСТАВКА 
«НЕБАЧЕНА СИЛА» БУЛА ПРЕДСТАВЛЕНА 
В ОДЕСЬКОМУ НАЦIОНАЛЬНОМУ 
ХУДОЖНЬОМУ МУЗЕЇ (ВУЛ. СОФIЇВ-
СЬКА, 5А). ПРОЄКТ РОЗПОВIДАЄ 
ПРО СИЛУ НЕНАСИЛЬНИЦЬКОГО 
СПРОТИВУ УКРАЇНЦIВ НА ТИМЧАСОВО 
ОКУПОВАНИХ ТЕРИТОРIЯХ: РУХИ, 
МЕТОДИ БОРОТЬБИ, РЕАЛЬНI IСТОРIЇ 
ПРОТИСТОЯННЯ РОСIЙСЬКОМУ 
АГРЕСОРУ.

– Жовта фарба вважається загарбниками пiдозрiлою, – 
каже кураторка проєкту Ольга Муха. – Вона показує, що нiхто їх 

тут не чекав, це українська земля. Коли на стiнах написанi вiршi 

українських поетiв, намальованi жовто-блакитний прапорець 

або жовта стрiчка, окупантам стає зрозумiло: навiть цивiльне 

населення, попри те, що мовчить, їх тут не хоче. Коли говорять 

про ненасильницький спротив, припускаються помилки: плута-

ють iз пацифiзмом. Ти можеш не мати мiлiтарних навичок, але 

виявляєш власну волю. Фантазiї такого протесту можуть бути 

дуже розмаїтi, ба, навiть дошкульнi, гумористичнi. Власне, цей 

гумористичний пiдхiд є чимось унiкальним саме для української 

iсторiї. Останнє десятилiття я працювала у сферi прав людини, 

була на багатьох локацiях, вiд Мексики до Фiлiппiн. Виявилося, 

що є багато спiльного, але Україна й вiдрiзняється, зокрема те-

мою жiночого спротиву. Жiнка на вiйнi сприймається в першу 

чергу як жертва в силу багатьох причин. Але на виставцi ми ба-

чимо, як жiнка стає загрозою. Жiнок 30-40 рокiв окупанти не 

сприймають серйозно, це для них слiпа пляма, якiсь матусi з 

дiтьми. Це виявилося жiночою суперсилою.

На виставцi представленi картоннi карикатурнi фiгури 
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Акiма Галiмова та вiдео Ukrainer iз проєкту «Деокупацiя», робо-
ти мисткинь Марiї Кулiковської, Алевтини Кахiдзе, Лiї Достлєвої, 
Юлiї По, Емiне Зiятдiн, Юлiї Данилевської, Дiани Берг, Вiри Проц-
ких, Яни Голубятнiкової та Альони Маляренко. 

«росiйських визволителiв» Сергiя Захарова, що стояли на вулицях 
Донецька 2014 року, вiруснi меми Максима Паленка, вiдеоiсторiї 
про пораненi об’єкти культури в Тростянцi й Охтирцi, зафiльмованi 
Музейним кризовим центром у рамках проєкту «Поранена куль-
тура», лабiринт свiдомостi «Всередину зовнiшностi» з плаката-
ми кримського художника Антiка Данова про шизофренiчнiсть 
реальностi окупацiї, яка може варiюватися залежно вiд того, з 
ким розмовляєш i в якому мiсцi, документальний фiльм «Спротив» 
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У МУЗЕЮ СУЧАСНОГО МИСТЕЦТВА 
ОДЕСИ ЗНОВУ НОВОСIЛЛЯ: 
ВIДНИНI ВIН ПРИЙМАТИМЕ 
ВIДВIДУВАЧIВ У ДВОПОВЕРХОВIЙ 
БУДIВЛI НА ВУЛИЦI ЄВРОПЕЙСЬКIЙ, 
31/33. ЦЕ ВЖЕ П’ЯТИЙ ПЕРЕЇЗД. 
НА НОВУ ЛОКАЦІЮ, ТА ЩЕ Й 
НА МОЛОДИЙ МIСЯЦЬ, ЖИТТЯ 
ПОЧНЕТЬСЯ З ЧИСТОГО АРКУША. А 
ПОКИ ПОДОРОЖ ПОЧИНАЄТЬСЯ З 
НЕОНОВОГО НАПИСУ 
NO FUTURE NOW, ЦЕ ЗНАКОВА 
РОБОТА ДМИТРА ДУЛЬФАНА – 
ХУДОЖНИКА, ВИСТАВКОЮ ЯКОГО 
(НА ЖАЛЬ, ПОСМЕРТНОЮ) 
ВIДКРИВАЄТЬСЯ ЦЬОГО РАЗУ МСМО.

МУЗЕЙНИЙ ПРОСТIР
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

У МУЗЕЮЮЮ ЮЮ ССССУС ЧАСНОГОГОГОГОГО МИИИИИСТЕЦТВТВТВТВТВА АААА
ОДЕСИ ЗНННННОВУ НОВОВОВОВОВОСIЛЛЛЛЛЛЯ: 
ВIДНИНI ВIН ПРИЙМАТИМЕ 
ВIДВIДУВАЧIВ У ДВОПОООООВЕРХОВIЙ 
БУДIВЛI НА ВУЛИЦI ЄВРОРРРР ПЕЙСССССЬКIЙ

МУМУЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЗЕЕЙЙНЙЙНЙНЙЙЙНЙЙНЙНЙЙ ИЙИЙ ППРОРОСТСТIРIРМУМУЗЗЗЗЕЗЗЗЗЗЕЗЗЗ ЙНЙНИЙИЙ ППРОРОСТСТIРIРМУУУУУМУУУУУУУУЗЗЗЕЗЗЗЗЕЗЗЗЗЗЗ ЙНЙНИЙИЙ П ПРОРОСТСТIРIР
МарМарiяiя ГудГудимаимаМарМарiя iя ГудГудимаима

ФотФото:о: ОООлеООООООлеОООО г Вг Владладимиимирсьрськийкий
рр уу

ДЛЯ СУЧАСНОГО ДЛЯ СУЧАСНОГО 
МИСТЕЦТВАМИСТЕЦТВА

ФотФото: о: ООООлеОООООлеООО г Вг Владладимиимирсьрськийкий

НОВИЙ 
ДІМ
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Дмитро ДУЛЬФАН (9 черв-
ня 1971 – 16 травня 2024) – 
графiк, автор свiтлових скульптур, 
об’єктiв, iнсталяцiй, перформансiв. 
Син вiдомого живописця Люсьєна 
Дульфана, вiн обрав власний шлях 
у сучасному мистецтвi; вчився 
в Грековцi, але робив першi кроки 
в колi художникiв Олександра Ройт-
бурда та Сергiя Ануфрiєва. Стиль його 
творiв визначають як панк-гламур, 
проте це далеко не вичерпний термiн. 
Для такої iндивiдуальностi межi 
(в тому числi стильовi та жанровi) 
завжди тiснi.

У 1992 роцi Дмитро став учас-
ником руху «Українська хвиля», брав 
участь у роботi групи «Медгерме-
невтика» та об’єднання «Паризь-
ка комуна». А в 1994-му заснував 
психоделiчний простiр «Лабораторiя 
Свiтла та Сенсу». В гучному проєктi 
«4 rooms» Дмитру належала кiмната, 
в якiй вiн »вирощував» фантастичну 
флору, що свiтилася. Перiодично тема 
свiтильничкiв-темнильничкiв, що су-
перечили природi, знову виникала 
в його творчостi.

Головним куратором проєкту у 
МСМО «Мiражi Калiпсо: Полонений 
глибинами Дмитро Дульфан» став 
Андрiй Сiгунцов, спiвкураторами – 
Анна Мороховська та Сергiй Поляков. 
На першому поверсi зiбранi унiкальнi 
об’єкти, що свiтяться, багато з них 
поєднують «трансфлору» iз готовими 
фаянсовими фiгурками. Символiчно: 
нове проростає з традицiйного, стаю-
чи гармонiйним сплавом.

«Дульфан шукав вiдповiдi у край-

СВIТЛО
та
ГЛИБИНА
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нощах людського буття, у мiсцях, де мистецтво розчиняється 
у безоднi тiлесного й мiстичного, де межа мiж життям i смер-
тю, мiж творенням та руйнуванням стирається, – пишеться в 
кураторському текстi. – Його найвiдомiшi роботи, так званi 
«свiтильники», стають символами порожнечi, тiл та iдей, що 
розпадаються, не знаходять форми, але продовжують пульсу-
вати в просторi, вiбруючи в такт iз тими, хто на них дивиться. 
Це не просто об’єкти, а слiди невидимого, що пробивається з 
iншого боку реальностi. Вiн створює вимiр, де час зупиняється, 
а кожна спроба знайти себе стає актом безжального саморуй-
нування».

«Вiн руйнувався – але прикрашений квiтами», – писав 
Вiктор Гюго про одного зi своїх персонажiв. Дiма Дульфан до-
зволяв розквiтати своїм роботам, у яких би жанрах та технiках 
вони не створювалися. Чи руйнував художник iснуючi поза 
його особистiстю стереотипи? Подивiться на «мироточивого» 
iконоподiбного Гоголя, видно ж, що великому письменниковi бо-
ляче за рiдну Україну.

«Для Дульфана мистецтво стає катастрофою – колапсом, 
розривом мiж тим, що могло б бути, i тим, що є. Вiн перетворює 
своє падiння в безодню на головну рушiйну силу своєї 
творчостi, де розчинена в часi катастрофа стає єдиним спосо-
бом наблизитися до мрiї. Його роботи – це мiражi або улам-
ки того, що могло б стати чимось бiльшим, але зупинилося на 
порозi незавершеностi. Тут немає завершених iсторiй – лише 
нескiнченнi вiзiї, загубленi в глибинах», – також написано в ку-
раторському тексті.

Звiсно, Дiма, будучи сам глибокою людиною, не був байдужим 
i до морських глибин, його вабили таємниця, недомовленiсть, 
естетика античностi.

«Мистецтво Дмитра Дульфана – це занурення в безодню, 
подорож, що не має кiнцевого порту, – дозволяємо собi остан-
ню цитату вiд кураторiв. – Це ритуал, який не веде до свiтла, а 
залишає в полонi темряви, де свiтло тiней поглинає реальнiсть. 
У його творах звучить поклик Калiпсо – пiдводної богинi, що 
спокушає i водночас замикає у просторах нездiйсненного. Ви-
ставковий простiр постає, як води океану, а твори – уламки роз-
битого мiфу, фрагменти життя, що розчинилося у хвилях».

Дiминим дiтищем була оригiнальна галерея «Вiкно», що спо-
лучила сучасне мистецтво з авторськими винами, i на виставцi 
знайшлося мiсце творам митцiв, яких вiн там представляв. Ви-
явилося, що Дульфан-молодший, як дехто його називав в Одесi 
(вiдомий художник Люсьєн Дульфан, його батько, давно живе й 
працює за кордоном i пережив сина), був центром своєрiдної 
мистецької «сонячної системи», до Дiминого свiтла тягнулися, 
ним надихалися.

МУЗЕЙНИЙ ПРОСТIР

(вiдомий художник Люсьєн Дульфан, його батько, давно живе й 
працює за кордоном i пережив сина), був центром своєрiдної 
мистецької «сонячної системи», до Дiминого свiтла тягнулися, 
ним надихалися.
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Нагадаємо, що заснований у 2008 роцi 
бiзнесменом i меценатом Вадимом Моро-
ховським Музей сучасного мистецтва Оде-
си вирiс iз колекцiї Михайла Кнобеля та став 
платформою для дослiдження й збереження 
одеської мистецької традицiї.

Першою адресою була така: Сабанський 
провулок, 5а. 2008-2012 – першi вистав-
ки, формування експозицiї. Майже вiдразу 
пiсля вiдкриття музею вiдбулася вистав-
ка «Одеса 2008», яку музейники неофiцiйно 
наважилися назвати Першою Одеською 
бiєнале сучасного мистецтва. Вже наступна, 
Друга бiєнале, пройшла тут офiцiйно. 2012-
2013 – переїзд на Французький бульвар, 8.

2013-2021 – переїзд до iсторичної 
будiвлi на Леонтовича, 5, яку музей рестав-
рував, i вiдкриття нової локацiї Третьою 
Одеською бiєнале сучасного мистецтва. 
Саме тут згодом вiдбулися Четверта та П’ята 
мiжнароднi бiєнале.

Ця адреса стала домiвкою не тiльки для 
МСМО, а й для двох молодiжних центрiв му-
зею – «Артерiї» пiд кураторством Романа Гро-
мова та «Музеону», який курував Володимир 
Чигринець. Тут була збудована та працювала 
велика сучасна виставкова зала, яка прий-
мала українських i мiжнародних художникiв.

У 2021-му музей отримує простiр на 
Французькому бульварi, 36, але не встигає 
вiдкритися через повномасштабне втор-
гнення рф в Україну. 2022-2024 – попри 
вiдсутнiсть власного простору, музей прово-
дить сiм виставок у партнерських локацiях: 
це Одеський музей захiдного i схiдного ми-
стецтва, Нацiональний музей iменi Андрея 
Шептицького у Львовi, Міжнародний куль-

турний центр «УНИОН». За цей час МСМО та-
кож представив сучасне українське мистецт-
во за кордоном: у Нiмеччинi, Францiї, Литвi, 
Польщi, Iталiї. А скiльки ще попереду... 

ЗМIНА ЛОКАЦIЙ –
НЕ ЗАВАДА ДIЯЛЬНОСТI

турний центр «УНИОН». За цей час МСМО та
кож представив сучасне українське мистецт-
во за кордоном: у Нiмеччинi, Францiї, Литвi, 
Польщi, Iталiї. А скiльки ще попереду...
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ВIДКРИТТЯ 1 БЕРЕЗНЯ МУЗЕЮ СУЧАСНОГО МИСТЕЦТВА ОДЕСИ У НОВIЙ ЛОКАЦIЇ 
СТАЛО ПРИВОДОМ ДЛЯ РОЗМОВИ З ЙОГО ПЕРШИМ I НЕЗМIННИМ ДИРЕКТОРОМ 
СЕМЕНОМ КАНТОРОМ. АДЖЕ ХТО, ЯК НЕ ВIН, МОЖЕ ДОКЛАДНО РОЗПОВIСТИ ПРО 
IСТОРIЮ ТА ЦIЛI СТВОРЕННЯ МУЗЕЮ, ЯКИЙ ПОСIВ УНIКАЛЬНЕ І ДУЖЕ ЗНАЧУЩЕ 
МIСЦЕ У КУЛЬТУРНОМУ ЖИТТI НЕ ЛИШЕ ОДЕСИ, А Й УКРАЇНИ.

МИСТЕЦЬКИЙ ПРОСТIР 
Валерiй Романов

Фото: Алеся Карелiна-Романова, 
архiв МСМО

Семен
КАНТОР:

Директор МСМО

МАЙБУТНЄ 
ТРЕБА 
СТВОРЮВАТИ, 
А НЕ ЧЕКАТИ, 
КОЛИ ВОНО 
НАСТАНЕ

– Семене Борисовичу, як виникла iдея створення МСМО i 

кому це було потрiбно?

– Певно, не вiдкрию великої таємницi, якщо скажу, що цей 
музей – сiмейний. Вадим Мороховський, засновник МСМО, 
банкiр та меценат, – мiй зять. Вiн не лише рухає фiнансами, 
а й генерує iдеї. Саме йому ми завдячуємо фактом створення 
музею. Я по життю скептик – не лише вдома, а й на роботi, але 
у цьому випадку я його пiдтримав. Ще з початку 2000-х рокiв, 
коли Вадим вiдчув свої фiнансовi здiбностi «збирати камiння», 
у нього виникло бажання створити в Одесi музей. Бажання 
«збирати камiння» виникає у кожної нормальної людини, яка 
живе у мiстi кiлька поколiнь. А наша родина мешкає в Одесi 
вже багато поколiнь. У мене, крiм технiчної, є ще й незакiнчена 
художня освiта. Свого часу я керував пiдприємством з худож-
нього лиття та сувенiрки. Тому коли Вадим запропонував менi 
подумати про музей, то я тут же сказав, що треба робити му-
зей «шiстдесятникiв». Я думав, що це найкраще з того, що на 
той момент було в Одесi. Визнаю, що тодi це був не зовсiм 
правильний погляд, але я так вважав. Ми переконалися, що 
швидко створити музейну колекцiю «шiстдесятникiв» нереаль-
но. I вiдклали цю тему. 2008 року, на початку березня, Моро-
ховському запропонували подумати про покупку колекцiї Кно-

беля. Сьогоднi я розумiю, що це була не найкраща колекцiя 
неофiцiйного одеського мистецтва. Але Михайло Кнобель пер-
шим серед багатьох колекцiонерiв зрозумiв, що колекцiя має 
бути розкручена. Вiн провiв сiм виставок своєї колекцiї у най-
кращих просторах, у тому числi у Нацiональному художньому 
музеї у Києвi. I вперше в Одесi за останнi сто рокiв видав ката-
лог приватної колекцiї. То був бренд. У нас є iншi колекцiонери, 
якi мають цiкавiшi колекцiї, але вони звикли бути «радянсь-
кими колекцiонерами» i нiде не свiтитися. А вiн свiтився. Це 
було правильно зроблено. Якби ми тодi знали, що це не най-
краща колекцiя, то, можливо, ми її не купили б, але зараз я 
розумiю, що нам таки пощастило, тому ми з гордiстю пишемо, 
що наша колекцiя заснована на колекцiї Михайла Кнобеля. 
Наразi експонати з колекцiї Кнобеля становлять близько 10-
15 вiдсоткiв нашої музейної колекцiї, i вони не найголовнiшi. 
Тодi цей хiд допомiг нам позицiонувати себе на самому почат-
ку. Тепер пiсля багатьох рокiв кропiткої роботи ми дiзналися 
багато цiкавого. Зараз у нас є експонат – робота Олега Соко-
лова 1951 року, яка називається «Любитель абстракцiї»: лю-
дина у капелюсi з пiднятим комiром пальто – не наша люди-
на! Ось iз цього часу в нашiй експозицiї ми й розпочали вiдлiк 
одеському неофiцiйному мистецтву.

68 #142’2025



69

– А навiщо знадобився вiдразу такий великий формат – му-

зей? У той час в Одесi було чимало художнiх галерей. Вони є i 

нинi.

– Почну з кiнця. По-друге, це був маркетинговий хiд, а по-
перше, на жаль, слово «галерея» у радянськiй транскрипцiї 
пов’язане насамперед iз комерцiйною структурою. Звичайно, 
є Третьяковська, Тейт та ще якiсь музеї з такою назвою. Але у 
90-тi роки галереї були насамперед комерцiйними об’єктами. А 
ми – саме музей, i дуже важливо зрозумiти, що й навiщо так на-
звано та створено. Музей не повинен займатися комерцiйною 
дiяльнiстю. Коли ми купили колекцiю Кнобеля i, почавши її че-
рез кiлька рокiв аналiзувати, зрозумiли, що приблизно полови-
на експонатiв з цiєї колекцiї не пiдходять для концепцiї нашого 
музею (не той рiвень чи не той напрям), ми почали замислюва-
тися над тим, як їх позбутися i замiнити iншими роботами. Про-
дати i на цi грошi щось купити – найпростiший варiант, але музей 
не продає! Ми маємо громадську раду музею, тож колегiально 
вирiшили, якi експонати нам не потрiбнi. Тому весь час шукаємо 
варiанти, як їх перетворити на те, що нам потрiбно. А треба нам 
набагато бiльше, нiж не потрiбно, тому реалiзувати це було не 
так уже й складно.      

– Сучасне одеське мистецтво – про що воно i в чому його 

родзинка?

– Про родзинку не скажу – iз цим дуже складно. Вiдповiм, 
як в Одесi заведено, запитанням на запитання: «А в чому род-
зинка одеського менталiтету»? I чи є вона взагалi? Вiдмiннiсть є! 
Це дуже суперечлива рiч... Свого часу ми робили у музеї вистав-
ку «Лихi дев’яностi». Так от, смiливiсть, зухвалiсть i ґрунтовнiсть, 
а ще й iронiя, якась загальна культура притаманнi «одеському 
менталiтету», а не лише гумор та лексика, як багато хто вважає. 
Ранiше я це вiдчував у вiдрядженнях – повертаюся додому i по-
трапляю до iншого культурного середовища. Досi не можу дати 
визначення цьому. Сьогоднi я знаю, що якщо ми говоримо про 
одеське неофiцiйне мистецтво, одеський нон-конформiзм, то в 
нашому варiантi – це зовсiм не дисидентство. У Москвi худож-
ники намагалися хоч якось записуватись у дисиденти та влашту-
вати виставку в Iзмайлово. Вони там усi знали, що їм треба було 
виконувати цю роль. В Одесi було все м’якше, хоча «Парканна 
виставка» була набагато ранiше. Одеський нон-конформiзм, 
а потiм одеський концептуалiзм дуже довго оголошували 
варiантами московських. Справдi, у нас багато i того, й iншого в 
розвитку було пов’язано з московською культурою. Але їх можна 
вiдрiзнити. Одеський нон-конформiзм добрiший (м’якший). Я бу-
вав на Малiй Грузинськiй, починаючи з другої, на всiх виставках 
до 1984 року. Мистецтво московське завжди вiдрiзнялося яко-
юсь темнiстю, якоюсь жорсткiстю, не було легкостi. А в одеських 
художникiв все яскравiше та легше.

– З чого сьогоднi складається колекцiя музею?

– До великої вiйни у   нас була будiвля, якою ми були 
задоволенi, поки вона не стала тiсною, як кажуть кравцi, «у 
всiх мiсцях». Тодi ми експонували те, чим пишаємось насам-
перед. Насамперед – це одеське неофiцiйне мистецтво. При-
чому неофiцiйнiсть одеського мистецтва була завжди. Нiхто з 
чиновникiв нiколи (i зараз також) не цiкавився навiть нашими 
одеськими лiдерами. Через сiм рокiв пiсля створення нашого 
музею ми робили у Києвi, у Нацiональному художньому музеї ве-
личезну виставку Еnfant Terrible про одеський концептуалiзм. 
Видали каталог i показали витоки, а саме – Олега Соколова 
як попередника. Тодi ж ми змогли систематизувати його твор-
чу спадщину. Виявилося, що насамперед – це листочки формату 
А4, трохи бiльшi, трохи меншi. Щось на них намальовано чи на-

писано. Написане взагалi нiхто не сприймав як витвiр мистецт-
ва. Тим часом Джозеф Кошут, визнаний пiонер концептуалiзму, 
теж вiдомий своїми текстовими творами. Олег Соколов почав 
творити у такому напрямку набагато ранiше. I нам вдалося там 
вперше продемонструвати цi його роботи.

Нiкого з представникiв влади у нашiй країнi не цiкавить 
розвиток сучасного мистецтва. I якщо ми вперше отримали 
мiнiмальну пiдтримку вiд чиновникiв, то лише завдяки особи-
стим зв’язкам. Тому, говорячи про термiни, я називаю все це ми-
стецтво неофiцiйним. Ось цi твори ми й збираємо. Найголовнiше 
у нас – твори одеського неофiцiйного мистецтва 60-70-х, гру-
пи концептуалiстiв початку 80-х, трансавангард кiнця 80-х, лихi 
90-тi... Ми єдинi в Українi, хто колекцiонує вiдеоарт, причому 
наша колекцiя – еталонна. Ми маємо всi експонати одесько-
го вiдеоарту ХХ столiття. Зараз, мабуть, її демонструватимемо в 
Українському музеї в Нью-Йорку. I, звiсно,   нове мистецтво ХХI 
столiття. Виявилося, що чим менше членiв Спiлки художникiв, 
тим цiкавiше глядачам.

– Де зараз ваша колекцiя, коли бiльша частина зiбрань 

одеських художнiх музеїв вивезена за кордон?

– Вона зараз у захiднiй частинi України. На вiдмiну вiд дер-
жавних музеїв, яких зобов’язали все термiново вивезти, нашi 
спiвробiтники органiзували ретельну упаковку з повними опи-
сами, i протягом мiсяця три величезнi трейлери вивезли всю 
колекцiю. Сьогоднi ми працюємо у режимi виставкового центру.

– Якими мають бути якостi роботи, щоб вона потрапила до 

музейної колекции?

– Це не передбачувано. Можу сказати про формальнi 
якостi. Декiлька людей, якi за це вiдповiдають, вирiшують, що 
це представляє для нас iнтерес. А ось що саме є критерiями? 
Iсторiя, провенанс (походження, джерело). Я свiдомо не гово-
рю про мистецтвознавчу оцiнку. Важливо – чiпляє робота чи 
нi. Можу навести приклад створення цiкавого твору. Ми прово-
дили виставку у серединi 2022 року у примiщеннi колишнього 
спортзалу, i там була вивiска «SPORT LIFE». Наша художниця, те-
пер вона кураторка, Анна Мороховська переставила кiлька цих 
неонових трубок, прибрала букву «О» i зi старої вивiски вийш-
ло «PTSR LIFE» (PTSR – посттравматичний синдром), а це вже 
справжнiй витвiр сучасного мистецтва з цiкавою iсторiєю його 
виникнення.

– Наскiльки ви орiєнтованi на потреби глядачiв?

– До нас приходять далеко не всi, навiть iз тих, хто взагалi хо-
дить у музеї. Справа музею, з одного боку, показувати експона-
ти своїм глядачам, але є також iнша сторона. Чим вiдрiзняється 
музей сучасного мистецтва вiд звичайного? Звичайний музей 
демонструє те, що вже конвенцiйно визнане витвором мистецт-
ва та пiдлягає збереженню. Моїм колегам у класичних музеях 
простiше. Вони чiтко знають, що їм потрiбне. А ми не знаємо, що 
нам потрiбне! Музей сучасного мистецтва насамперед говорить 
про те, що «ось ця рiч (причому, ця рiч може бути вiдеоартом чи 
саундартом, або ще чимось) є твором мистецтва». Цей камiнь – 
так, а цей камiнь – нi! Завдання музею сучасного мистецт-
ва – показувати людям i говорити: це витвiр мистецтва! Факт 
музеїфiкацiї сьогоднi є пiдтвердженням, що «це» є витвором ми-
стецтва. У цьому ми й маємо переконувати своїх глядачiв. Тим, 
хто до нас постiйно ходить, ми просто розповiдаємо, їх не тре-
ба переконувати, вони вже думають так само, як ми. Є та ча-
стина людей, якi до нас або взагалi не приходять, або потрапля-
ють вперше. Пiд їхнi погляди ми не пiдлаштовуємося, а, навпаки, 
намагаємося їх переконати.
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– У роботi з художниками вам вдається уникати 

протекцiонiзму?

– Факт музеїфiкацiї – визнання, що це є витвором мистецт-
ва, та визнання рiвня митця. Тому iнтерес до митцiв, чиї ро-
боти вже є в колекцiї, чиї виставки ми робили – бiльший, i ми 
поповнюємо їхнi колекцiї. З iншого боку, нове, яскраве та цiкаве 
ми беремо у кожного.

– На вашу думку, яким є одеський слiд в європейськiй 

культурi?

– Я вважаю, що вiн суттєвий. Але, з огляду на те, що розумiти 
пiд «одеським слiдом». У нас експонати лише одеситiв. Це дуже 
делiкатна тема, i щоразу на радi музею ми обговорюємо, чи 
цей художник є одеситом. Наприклад, Ваган Ананян: вiн пра-
цював в Одесi, чи цього достатньо? Якщо вважати одеситом 
Кандинського (прожив в Одесi понад 14 рокiв, закiнчив 3-тю 
гiмназiю, здобув тут художню та музичну освiту), то одеський 
слiд дуже великий. Якщо наважитись називати одеситкою 
Олександру Екстер, яка жила з 1908 по 1914 рiк серед iнших 
мiст i в Одесi, то слiд уже буде просто величезний. Якщо звузи-
ти дiапазон, але залишити Баранова-Россiнi, який у 1902-1908 
роках навчався в Одеському художньому училищi i є одним iз 
засновникiв авангарду початку столiття (до того ж, сконстру-
ював «оптофонiчне» пiанiно i створив плямистий вiйськовий 
камуфляж), то слiд теж буде очевидним! Якби не 1917 рiк i у 
Теофiла Борисовича Фраєрмана не захворiла в Одесi мама, а 
вiн, як хороший єврейський син, не повернувся б до неї з Пари-
жа i потiм, як дуже обережна людина, не був змушений затихну-
ти пiсля 20-х рокiв. то цiлком iмовiрно засновником французь-
кого експресiонiзму називали б не Жоржа Руо, а його вчителя 
Теофiла Фраєрмана...

– Розкажiть про спiвпрацю iз зарубiжними партнерами.

– Ми дружимо iз Литовським нацiональним музеєм. Добрi 
стосунки були з бiлоруськими неофiцiйними художниками, 
котрi живуть за кордоном. Коли Центр Помпiду в Парижi 2017 
року почав створювати роздiл українського мистецтва, кура-
тор Нiколя Гутнiкоф, вивчаючи одеське мистецтво, насампе-
ред одеський концептуалiзм, зацiкавився творчiстю Соколова, 
особливо невеликою роботою 1955 року зi словами «Сам не 
знаю». У вiддiлi Українського мистецтва, вiдкритому у 2022 роцi, 
є кiлька творiв Олега Соколова, Володимира Наумця та одесь-
ких концептуалiстiв, якi подарували нашi колекцiонери (зокрема 
Вадим Мороховський). А «папірець» iз визнанням «Сам не знаю» 
ми, звiсно,   залишили собi! Нинi це перлина нашої колекцiї. Ми 
зробили чудову виставку вiдеоарту у римском MAXXI. Гарнi сто-
сунки з виставковим центром у Краковi. Починаючи з 3-ї бiєнале 
до нас приїжджали автори з рiзних країн, а в 5-iй брали участь 
художники з 31 країни!

– На вашiй виставцi написано «NO FUTURE NOW». Який змiст 

ви вкладаєте у цей вислiв?

– «NO FUTURE – FUTURE NOW». Вигадав це Дiма Дульфан. Ми 
реконструювали за фотографiями його твiр i набули авторських 
прав. Думаю, що ми залишимо це нашим слоганом. Сприймаю 
це як «Не треба годувати завтрашнiм! Треба сьогоднi!». Майбутнє 
нам потрiбне сьогоднi. Ми хочемо майбутнього сьогоднi. Дiма 
сприймав це як свiтле майбутнє, яке нам потрiбне сьогоднi. Я це 
сприймаю трохи iнакше: Майбутнє треба створювати, а не чека-
ти, коли воно настане. Є ще й iншi тлумачення.

– Що чекає на художникiв i вiдвiдувачiв цього року?

– Найбiльший план цього року – провести «Рiк Сонi Делоне»! 

Їй виповнюється 140 рокiв. Картина, яка в мене за спиною, – це 
масштабований офорт Сонi Делоне з нашої колекцiї. Живопису 
її взагалi в Українi немає, а офортiв лише кiлька. Буде проєкт не 
зовсiм виставковий, творiв її обмаль, а ось що ми показувати-
мемо, я поки що залишу «за кадром». Ми готуємось дуже серйоз-
но, i це буде великий проєкт. 

МИСТЕЦЬКИЙ ПРОСТIР 
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 Одесити добре знають, 
що вiдомий український 
полiтик, громадський дiяч i 
меценат Михайло Пожива-
нов є засновником однiєї з 
найбiльших київських гале-
рей сучасного українського 
мистецтва «АВС-арт», а також 
сам з успiхом захоплюється 
художньою творчiстю, є чле-
ном Нацiональної спiлки 
художникiв України. Отож 
має дружнi стосунки з ба-
гатьма сучасними художни-
ками. Серед них – i видатний, 
всесвiтньо вiдомий майстер 
Iван Марчук.

Про зустрiч з Iваном Мар-
чуком Михайло Поживанов 
розповiдає на своїй сторiнцi 
у «Фейсбуцi». I ця розповiдь 
цiкава для усiх шанувальникiв 
мистецтва.

– Цими вихiдними 

провiдав свого доброго друга, 

народного художника України 

Iвана Марчука, почесного 

академiка НАМУ, який зараз 

проживає у Вiднi. Ми душев-

но поспiлкувалися, адже ба-

гато рокiв знаємо один одно-

го. Iван Степанович показав 

менi свiй новий шедевр, який 

вiн завершив того ж ранку. Я 

вражений працьовитiстю май-

стра, його життєствердною 

енергiйнiстю, зацiкавленiстю 

людьми, мистецтвом та без-

межною вiдданiстю Українi.

Ми говорили, зокрема, 

про лютневу виставку худож-

ника «Епiчна реальнiсть» у 

Римi, у ватиканському Палацi 

МИХАЙЛО
ПОЖИВАНОВ:

«ЗУСТРIЧ 
З IВАНОМ 

МАРЧУКОМ – 
ЦЕ ЗАВЖДИ 

НАСОЛОДА!»

Канцелярiї. Iван Степанович 

розповiв про свою приватну 

аудiєнцiю у Папи Франциска 

та непублiчнi деталi зустрiчi. 

Художник Марчук вважає 

своїм покликанням дарува-

ти людям радiсть i насолоду 

своєю творчiстю, оспiвуючи 

красу чарiвної української 

землi, яка зараз нещадно 

руйнується ворогом. Свої ви-

ставки художник вважає по-

сланням всьому свiтовi – зу-

пинити трагедiю! Вiн прагнув 

цi свої думки передати й 

понтифiку.

З Iваном Степановичем 

говорили також про його май-

бутню монографiчну ретро-

спективну виставку «Скажи 

менi правду», яка вiдбудеться з 

2 по 12 травня в центрi Вiдня, 

у виставковому просторi Aula 

der Wissenschaften. Мину-

лого разу його вiденська ви-

ставка була надзвичайною, 

i менi пощастило побачити її 

на власнi очi. Але цього разу 

планується ще бiльш масштаб-

на подiя – понад 400 картин 

рiзних перiодiв творчостi, якi 

розмiстяться на двох поверхах 

монументальної iсторичної 

будiвлi; роботи будуть 

доповненi вiдеоiнсталяцiєю 

з ефектом занурення у 

вiртуальну реальнiсть.

Зустрiч з Iваном Мар-

чуком – це завжди тепле 

спiлкування, насолода вiд його 

гострого розуму, тонкого по-

чуття гумору та моє щире захо-

плення його працездатнiстю i 

сучаснiстю. 
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МИТЕЦЬМИТЕЦЬ
Марія ГудимаМарія Гудима

Фото: Тимофій МельниковФото: Тимофій Мельников

МИХАЙЛО

РЕВА:
«ВТІЛЮЮ 
В ПЛАСТИЧНИХ 
МЕТАФОРАХ 
ПАРАДОКС 
МІЖ ЖИТТЯМ 
ТА СМЕРТЮ»
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ВИСТАВКА «ЩОДЕННИКИ 
ЧАСІВ» ОДНОГО 
З НАЙВІДОМІШИХ 
НИНІ УКРАЇНСЬКИХ 
МИТЦІВ МИХАЙЛА 
РЕВИ РОЗМІСТИЛАСЯ 
У МІЖНАРОДНОМУ 
КУЛЬТУРНОМУ ЦЕНТРІ UNION 
(ТРОЇЦЬКА, 43). ВЕЛИКА 
ЧАСТКА ЕКСПОНОВАНИХ 
РОБІТ НАРОДИЛАСЯ 
ВНАСЛІДОК ГЛИБИННОГО 
БОЛЮ ТА РОЗДУМІВ МАЙСТРА 
ПРО СТРАШНІ ПОДІЇ, ЯКІ 
СЬОГОДНІ ПЕРЕЖИВАЄ 
НАША КРАЇНА І КОЖЕН 
УКРАЇНЕЦЬ. НА ВИСТАВЦІ 
ЕМОЦІЇ ТА ВІДЧУТТЯ АВТОРА 
ПРЕДСТАВЛЕНІ В ГРАФІЦІ, 
ЖИВОПИСІ ТА СКУЛЬПТУРІ.

7373
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Багато хто з колег Реви від початку 
війни намагається використати воєнні 
артефакти, а «вистрілює», за великим ра-
хунком, лише у нього. Адже особливе ав-
торське ставлення до матеріалу давно 
стало однією з виразних ознак його робіт. 
Відтоді, як Михайло почав займатися ми-
стецтвом, його завжди вражали саме ті 
композиції, які справляли таке вражен-
ня, що над ними після рук митця «труди-
лися» повітря, вода тощо; тобто, особливу 
привабливість їм надавали «сліди часу».

– З перших робіт було прагнення не 

акцентувати інструментарій, – зізнається 
майстер. – Хотілося створити вражен-

ня, що в них є дещо від природи: камінь 

вимито водою – його форма гладка, 

обтічна, або навпаки, дірчаста, як від 

вивітрювання, а бронза вкрита патиною.

Особливо яскраво своє абсолютне 
відчуття матеріалу, стилю і форми Михай-
ло Рева виявив тоді, коли життя стало в 
буквальному сенсі слова підкидати міни, 
кулі, ракети, спотворені вибухами. Все 
це перетворюється ним на метафоричні 
образи. Матеріали йому привозили 
військові, їздив за уламками і сам.

–У Бучі мене вразила машина «Побе-

да», що пережила Другу світову війну, а тут 

її переїхав російський танк, – згадує Ми-
хайло. – Красномовнішного образного 

рішення знайти неможливо, готовий ек-

спонат, створений реальністю. Але вийш-

ло так, що коли я повертався з Бучі, раке-

та прилетіла на Кароліно-Бугаз, де стоїть 

моя дача. Ракета велика, дорога, за 

мільйони доларів, залишила вирву. Мої 

сусіди, знаючи мене, зібрали скалки цієї 

ракети, з них вийшла «Квітка». Ці форми 

неможливо зробити руками, дуже силь-

на енергія запускає процес, коли все це 

летить, здатне перерізати будь-яку плоть. 

Разом з тим, я помітив дивовижну річ: че-

рез ось цей метал природа нам все одно 

показує гармонію. Цей парадокс між жит-

тям та смертю я втілюю в пластичних ме-

тафорах.

Корінням догори розлігся «Дух 
України», майорить ранами від метале-
вих смуг «Серце війни»...

З приводу «золотого», гламурно-
го «Сніданку третього тисячоліття» Рева 
зазначає, що це «страва спокуси», адже 
людська природа віками незмінна щодо 
жадібності, заздрощів, марнославства.

...Напросившись у гості до майстерні, 
що знаходиться зовсім поруч, ми бачимо 
моделі вже знайомих як за експозиціями 
виставок, так і за міським простором 
скульптур.

– Навіть зранена, Одеса для мене все 

одно залишається усмішкою Бога, – гово-
рить Михайло. – Мрію у травні продовжи-

ти роботу в Грецькому парку. Я зробив 

кілька скульптур для нього ще до війни. 

Нещодавно повернувся з Барселони, де 

вкотре був у захваті від уміння європейців 

берегти свою архітектуру. Нові покоління 

додають своє, не руйнуючи старе. Цьому 

треба вчитися.

Залишається додати, що деякі експо-
нати цієї одеської виставки вже побу-
вали в Парижі та Берліні, а незабаром 
відправляться до Рима. 

«ЧЕРЕЗ ОСЬ ЦЕЙ «ЧЕРЕЗ ОСЬ ЦЕЙ 
МЕТАЛ ПРИРОДА МЕТАЛ ПРИРОДА 
НАМ ВСЕ ОДНО НАМ ВСЕ ОДНО 
ПОКАЗУЄ ПОКАЗУЄ 
ГАРМОНІЮ».ГАРМОНІЮ».



76 #142’2025

 Спiльнота багатонацiонального мiста, 
в якому живуть представники понад 100 
нацiональностей, не залишилась байду-
жою i до ромської дiаспори: 8 квiтня в Одесi 
вiдзначили Мiжнародний день ромiв. Саме 
цього дня 1971 року в Лондонi вiдбувся 
Перший всесвiтнiй конгрес ромiв. Тодi упер-
ше представники ромських дiаспор з рiзних 
країн зiбралися разом, аби сказати свiтовi: 
ми є, ми рiвнi i ми маємо право на повагу.

Цей день – не лише про святкування. 
Адже формат заходу – круглий стiл, хакатон – 
уже визначив характер заходу та коло пи-
тань, якi пiдiймались на ньому. Запрошенi 
гостi – керiвники молодiжних ромських 
органiзацiй, нацiонально-культурних това-
риств та представники органiв державної 
влади України, регiональний координатор 
Уповноваженого Верховної Ради України 
з прав людини з питань захисту прав 
нацiональних меншин Олексiй Жук – прове-
ли продуктивну зустрiч. Протягом двох годин 
обговорювались дуже важливi питання – вiд 
особливостей виховання дитини в ромськiй 
родинi, освiти та етнiчної самобутностi ромiв 
до правових аспектiв доступу до медичних 
послуг та iнших державних сервiсiв України.

Колоритна експозицiя фрагменту побуту 
ромського народу, з нацiональним вбран-
ням, гармонiйно доповнила атмосферу 
зустрiчi.

Iнiцiатором проведення заходу висту-
пив благодiйний фонд «Вiтри змiн» спiльно з 
Правозахисним Ромським Центром.

– Збереження нацiональної 

самобутностi, ромської мови разом з пи-

таннями дотримання прав на освiту, гiдний 

соцiальний захист – цi та багато iнших пи-

тань ми пiдiймали сьогоднi, – зауважив 
Валерiй Гальченко, голова громадської 
органiзацiї «Бахталэ Таврiчане». – Ми 

щиро вдячнi благодiйному фонду «Вiтри 

змiн» за iнiцiативу у проведеннi святкуван-

ня Мiжнародного дня ромiв саме у форматi 

круглого столу, в рамках якого ми змог-

ли подiлитися досвiдом з нашими колега-

ми – громадськими дiячами, правозахис-

никами, поспiлкуватися з представниками 

органiв державної влади, Уповноваженого 

Верховної Ради України з прав людини.

Багаторiчним досвiдом роботи з ромсь-
кою громадою Одещини подiлилась панi 
Ярослава Рiзникова – заступниця директо-
ра департаменту культури, нацiональностей, 
релiгiй та охорони об’єктiв культурної спад-
щини Одеської облдержадмiнiстрацiї.

Слiд зауважити, що святкова атмос-
фера заходу була доповнена гостиннiстю 
органiзаторiв, а жвава дискусiя на 
соцiально важливi теми вiдбувалась пара-
лельно з емоцiйно забарвленою вiкториною 
та розiграшем подарункiв вiд 
органiзаторiв свята. 

ФОТОФАКТ
Вiкторiя Брухаль
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Виступ представниці ромської 
діаспори Жужуни Дудучави

Представниця_ГО «Вітри 
змін» Юлія Гладка

Виступає регіональний координатор 
уповноваженого ВРУ з прав людини Олексій Жук

Учасники заходу, 
ромські активісти, 
радник міського 
голови, співробітники

Під час заходу
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ГАЛИНА СКОРОДУМОВА ВПЕРШЕ ЗАЯВИЛА 
ПРО СЕБЕ ЯК ПРО МИСТКИНЮ ВИСТАВКАМИ 
В ОДЕСЬКОМУ ТВОРЧОМУ ПРОСТОРI 
«ДIАЛОГИ». НЕЛЕГКИЙ 2022 РIК ПОЧИНАВСЯ 
ТУТ ЇЇ ЕКСПОЗИЦIЄЮ «СТИГЛА МУДРIСТЬ», А 
ЗАВЕРШИВСЯ ВИСТАВКОЮ «КОХАННЯ ВРЯТУЄ 
СВIТ». ДАЛI ТУТ-ТАКИ БУЛА ВИСТАВКА «ДИВО 
ВIДРОДЖЕННЯ», МАЙСТЕРКЛАСИ, ТВОРЧИЙ 
ВЕЧIР... ПРАЦЮЄ МИСТКИНЯ У НАПРЯМI 
«НЕЙРО-АРТ». ВСУПЕРЕЧ ПIДОЗРАМ ДЕЯКИХ 
ГЛЯДАЧIВ, ШТУЧНИЙ IНТЕЛЕКТ У РОБОТI ВОНА 
НЕ ВИКОРИСТОВУЄ. А ОСЬ ЕКСПЕРИМЕНТИ 
З ВЛАСНИМИ ОБРАЗАМИ ЗА ДОПОМОГОЮ 
ШI ДIЙСНО ПРОВОДИТЬ, ЦЕ СВОЄРIДНА 
АРТ-ТЕРАПIЯ, СПРОБА ПОБУВАТИ В РIЗНИХ 
ЕПОХАХ. ВІДІЙШЛИ ТI ЧАСИ, КОЛИ СВIТЛИНУ 
МОЖНА БУЛО ХIБА ЩО ПIДРЕТУШУВАТИ...

МАЙСТЕРНЯ
Марiя Гудима
Фото: Свiтлана Корольова

Добра фея
НЕЙРОГРАФIКИНЕЙРОГРАФIКИ
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«ТИ ПОЧИНАЄШ У МОМЕНТ МАЛЮВАННЯ РУХАТИ СВОЇМИ НЕЙРОНАМИ, I СИСТЕМА «ТИ ПОЧИНАЄШ У МОМЕНТ МАЛЮВАННЯ РУХАТИ СВОЇМИ НЕЙРОНАМИ, I СИСТЕМА 
НЕЙРОНIВ СТАЄ ТВОЄЮ НОВОЮ СТРУКТУРОЮ, ЯКА СЛУГУЄ ПРОСУВАННЮ В ЖИТТI». НЕЙРОНIВ СТАЄ ТВОЄЮ НОВОЮ СТРУКТУРОЮ, ЯКА СЛУГУЄ ПРОСУВАННЮ В ЖИТТI». 

7878 #142’2025

МАЙСТЕРНЯМАЙСТЕРНЯ
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Насправдi у нейрографiцi ШI взагалi нема що робити. Тут 
вiн безсилий – у нього ж немає мозку, немає нейронiв! Гали-
на Юрiївна все робить руками й серцем, а керує процесом на-
самперед людський мозок. Результат – аж очi вбирає, малюнки 
яскравi, декоративнi, але цим усе не вичерпується.

– Звiсно, в дитинствi менi давали фарби, як i будь-якiй дитинi, i я 

малювала якiсь картинки, – розповiдає художниця. – Нейрографiка 

– це зовсiм iнше, викладанння нейронної мережi на папiр. Мої ро-

боти енергетичнi; в них проявляється все, що в менi є на даний мо-

мент, потiм енергiєю кольору додаю барви, вiдчуття, емоцiї. А пiсля 

цього починаю все проживати. Тому в кожного твору є своя мiнi-

iсторiя. Я малюю пiд звуки мантр. Раджа-йога сприяє вивiльненню 

розуму вiд наносного. У нас в головi, як у телевiзорi, весь час пере-

микаються канали. «Раджа» означає цар, ти стаєш царем, а не твiй 

розум, ти спокiйний, i з цього стану перетворюєшся на спостерiгача, 

можешь споглядати й отримувати задоволення вiд кожної митi жит-

тя. Ми можемо сприймати нейрон як кружальце, воно є основою 

нейрографiки, як i лiнiя, трикутник та квадрат.

Роботи яскравi, химернi, деякi нагадують схiднi мандали, 
iншi – золоте мереживо. Все це трiшечки є чаклунством, а мист-
киня подiбна до доброї феї.

– Я iнструктор нейрографiки, вiльний митець, – пiдкреслює 
Скородумова. –  Нi, я не художник у класичному розумiннi, 

скорiше – естетичний коуч, який показує людям, що в життi мож-

на вирiшувати свої завдання, малюючи їх, отримуючи вiд цього 

спочатку задоволення, а потiм i результати. Кожна моя робота – 

реалiзацiя певної мрiї. Нейрографiка – це сенси, лiнiї – процеси. 

Коло – це гармонiя, а трикутник задає вектор напряму.

Малювати суцiльними трикутниками Скородумова не ра-
дить: це надто вибухова енергiя! Можна й свiдомiсть втратити. 
Кола сприятливiшi. Зiрки в її системi символiзують сукупність 
багатьох завдань, i цiлком можна промалювати свiй успiх, який 
обов’язково прийде в реальностi. Поступово вона насмiлилася 
малювати людськi фiгури, почало виходити.

Пiсля дуже складного життєвого перiоду вiдновитися Галинi 
допомогли саме духовнi практики та творчiсть. Робота «Коридор 
часу» манiфестувала її прагнення взяти на себе вiдповiдальнiсть 
за своє здоров’я. Спрацювало! Їй вдалося згармонiзувати своє 
фiзичне iснування, забути про лiки, що притлумлюють бiль.

– Ти починаєш у момент малювання рухати своїми нейрона-

ми, – усмiхається авторка. – I система нейронiв стає твоєю но-

вою структурою, яка слугує просуванню в життi. Ось така алхiмiя 

душi. Всерединi нас закладенi потужнi знання. Залишається зро-

бити так, щоб вони спрацювали на досягнення заповiтної мрiї. 

Для цього й потрiбна нейрографiка. На той свiт ми можемо за-

брати хiба що власний досвiд, усе решта залишаємо. З кожною 

намальованою пелюсткою твоя душа розквiтає...

Цiкаво, що Галина довгий час працювала в сферi 
IT-технологiй.

– Теж, здавалося б, мережi, проте iншi, – говорить художни-
ця. – Кабельнi лiнiї, прокладенi вiд будинку до будинку, тягнуться 

прямо та пiд кутом у 45 градусiв. А коли я малюю нейрографiку, 

то маю справу з живою лiнiєю, що нiде не повторюється. Ви-

користовую олiвцi, лiнери, маркери та текстовiдокремлювачi. 

Коли менi хочеться продовжити роботу в просторi, я пiдбираю 

фантазiйну раму, що на нiй малюнок нiби продовжує зображен-

ня, аби показати, що лiнiя життя, як i душа, вiчнi та безкiнечнi у 

просторi.

На заняттях з учнями мисткиня грає на глюкофонi, 
занурюється у медитацiю. До малювання кожен пiдходить iз пев-
ним задумом, i як вiдрадно, коли люди розповiдають, що бажан-
ня здiйснилися, або... змiнилися, бо в процесi малювання вда-
лося проникнути у суть питання. Людський мозок є системою, 
сповненою загадок, i дуже добре, що вiн веде таємним шля-
хом до добра та процвiтання тих, хто пробує себе в нейроартi. 
Сьогоднi Галина Скородумова робить листiвки й календарi (не 
на продаж – на подарунок друзям) зi своїми фантастично краси-
вими малюнками, веде курс «Розкриття генiальностi» (за всiма 
сiмома чакрами, стверджує художниця).

Малюнки можна практично безкiнечно доробляти, добира-
ючись до нових сенсiв, нових вiдтiнкiв. На дотик вони немов 
шовк, з чого професiйнi митцi дивуються.

– Я провiдник генiальностi, – резюмує Галина Юрiївна. – Ма-

люючи, ми реалiзуємо свiй проєкт на тонкому планi, а реальнiсть 

уже пiдтягується! Вчу iнших i сама навчаюся в процесi. Зрiлий вiк 

гарний тим, що вже точно знаєш, чого хочеш, i знаєш, як цього 

досягти. Нейрографiка стала для мене, так би мовити, чимось на 

кшталт чарiвної палички. 
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УЯВІТЬ, ЩО У ВАС Є 100 ДОЛАРІВ. 
ЗДАЄТЬСЯ, ЩО ЦЕ НАДТО МАЛА СУМА, 
ЩОБ ІНВЕСТУВАТИ АБО ЗАПУСТИТИ ВЛАСНУ 
СПРАВУ. МОЖНА ПРОСТО ВІДКЛАСТИ ЇХ, 
ЗАМОРОЗИВШИ БЕЗ РУХУ, І З ЧАСОМ 
ВОНИ ЗАЛИШАТЬСЯ НЕЗМІННОЮ 
СУМОЮ БЕЗ ЗРОСТАННЯ. ОДНАК 
ІСНУЮТЬ СПОСОБИ ЗМУСИТИ ЦІ 
ГРОШІ ПРАЦЮВАТИ НА ВАС. 
ПИТАННЯ В ТОМУ, ЧИ ГОТОВІ 
ВИ СКОРИСТАТИСЯ ЦИМИ 
МОЖЛИВОСТЯМИ?

АКТУАЛЬНО
Даніїл Аполлонов

у 2025 році:

ЯК ЗАРОБЛЯТИ В УМОВАХ 
ЗРОСТАННЯ РИНКУ 
ТА ФІНАНСОВИХ РИЗИКІВ

КРИПТОВАЛЮТА

КРИПТА – 
ЦЕ ПОЛЕ МОЖЛИВОСТЕЙ, ЦЕ ПОЛЕ МОЖЛИВОСТЕЙ, 

АЛЕ ТІЛЬКИ ДЛЯ ТИХ, ХТО ГОТОВИЙ АЛЕ ТІЛЬКИ ДЛЯ ТИХ, ХТО ГОТОВИЙ 
ВЧИТИСЯ І АНАЛІЗУВАТИ.ВЧИТИСЯ І АНАЛІЗУВАТИ.

80 #142’2025
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БЛОКЧЕЙН 
(Blockchain або Block Chain) — (Blockchain або Block Chain) — 
ВИБУДУВАНИЙ ЗА ПЕВНИМИ ПРАВИЛАМИ БЕЗПЕРЕРВНИЙ ВИБУДУВАНИЙ ЗА ПЕВНИМИ ПРАВИЛАМИ БЕЗПЕРЕРВНИЙ 
ПОСЛІДОВНИЙ ЛАНЦЮЖОК БЛОКІВ, ЩО МІСТЯТЬ ІНФОРМАЦІЮ. НАЙЧАСТІШЕ ПОСЛІДОВНИЙ ЛАНЦЮЖОК БЛОКІВ, ЩО МІСТЯТЬ ІНФОРМАЦІЮ. НАЙЧАСТІШЕ 
КОПІЇ ЛАНЦЮЖКІВ БЛОКІВ ЗБЕРІГАЮТЬСЯ НА БЕЗЛІЧІ РІЗНИХ КОМП’ЮТЕРІВ КОПІЇ ЛАНЦЮЖКІВ БЛОКІВ ЗБЕРІГАЮТЬСЯ НА БЕЗЛІЧІ РІЗНИХ КОМП’ЮТЕРІВ 
НЕЗАЛЕЖНО ОДИН ВІД ОДНОГО.НЕЗАЛЕЖНО ОДИН ВІД ОДНОГО.

Криптовалюта вже дав-
но перестала бути чимось 
невідомим і загадковим. Сьогодні 
це повноцінний фінансовий ринок, 
де можна як заробити, так і втрати-
ти. Технології розвиваються, мем-
коїни злітають, а тисячі людей все 
ще намагаються зрозуміти, як увійти 
в криптовалюту і не втратити гроші. 
Вони вважають, що це обман або 
гра. Часто можна почути: «все вже 
пізно», «заробляють тільки творці» 
або «це чергова фінансова піраміда». 
Але реальність така: крипторинок 
продовжує зростати, великі компанії 
інвестують у блокчейн-технології, а 
тисячі людей знаходять способи за-
робляти. Питання не в тому, чи є тут 
гроші, а в тому, чи зможете ви їх пра-
вильно інвестувати.

Але які способи заробітку дійсно 
працюють сьогодні? Де можна 
знайти свій прибутковий проєкт, а 
від чого краще триматися подалі? 
Розбираємось.

ТРЕЙДИНГ ТА ІНВЕСТИЦІЇ: 
ЧИ МОЖНА СТАБІЛЬНО 
ЗАРОБЛЯТИ?

Торгівля криптовалютою залишається 
одним із найпопулярніших способів 
заробітку на даний момент.

Якщо говорити про заробіток з 
мінімальними ризиками, варто роз-
глянути спотову торгівлю. Цей спосіб 
підходить як новачкам, так і досвідченим 
інвесторам. Принцип простий: трейдер 
купує криптовалюту і чекає її зростання, 
заробляючи на різниці в ціні. Головне – 
не купувати на піках і не панікувати, коли 
ціна падає.

Основна перевага спотової торгівлі – 
відсутність ризику втрати коштів, як 
на ф’ючерсному ринку. Ви повністю 
володієте купленою криптовалютою 
і можете зберігати її стільки, скільки 
вважаєте за потрібне.

Давайте розглянемо приклад. У 
листопаді 2024 року ціна Біткоїна стано-

вила 70 000 доларів. Якби 

інвестор 
вклав 100 
доларів, він 
став би власни-
ком 0.00143 BTC.

Наприкінці січня 
2025 року вартість однієї 
монети перевищила 100 000 
доларів, що означає зростання 
більш ніж на 42.86%. Таким чином, 
початкові 100 доларів принесли б прибу-
ток у 42.86 долара, збільшивши загальну 
суму інвестицій до 142.86 долара.

Однак важливо враховувати, що ри-
нок криптовалют дуже волатильний. Ціна 
може не тільки зростати, а й знижуватися, 
тому стратегія спотової торгівлі потребує 
терпіння і грамотного вибору момен-
ту для входу. Спотова торгівля – один 
із найзрозуміліших способів заробітку 
на криптовалюті, але і тут важливо не 
піддаватися емоціям та заздалегідь виз-
начати стратегію виходу з угоди.

МЕМ-КОЇНИ 
ТА ТРЕНДОВІ ПРОЄКТИ: 
ШАНС РОЗБАГАТІТИ 
ЧИ КВИТОК В НІКУДИ?

Мем-коїни – це коли токен 
створюється не заради технології, а за-
ради ажіотажу. Dogecoin, Shiba Inu, PEPE 
– усі вони колись починалися як жарт, а 
тепер приносять мільйони.

Як знаходити перспективні мем-
коїни?

 • Слідкувати за запусками но-
вих токенів на DEX-платформах 
(PancakeSwap, Uniswap).

 • Дивитися, які монети набирають 
популярність у соціальних мережах.

 • Звертати увагу на команди – якщо 
за проєктом стоять відомі розробники 
або інфлюенсери, шанс на успіх вищий.

Але тут теж є ризики: 99% мем-коїнів – 
це тимчасові сплески, які 

швид-
ко втра-
ч а ю т ь 
інтерес у лю-
дей. Тому важли-
во не жадібничати 
і фіксувати прибуток 
вчасно.

ОСНОВНІ РИЗИКИ 
ТА ПОМИЛКИ НОВАЧКІВ

Криптовалюта – це можливості, але 
й величезні ризики. Багато хто втрачає 
гроші, тому що:

 • Купують на ажіотажі, коли монета 
вже виросла.

 • Входять у проєкти без аналізу, про-
сто тому що «всі кажуть, що це новий бум».

 • Довіряють гроші псевдоекспертам і 
сигналам із закритих чатів.

 • Намагаються вгадати хід ціни мо-
нети на ф’ючерсах без досвіду і втрача-
ють депозити.

Головне правило: інвестувати не 
останні кошти і не вірити в легкі гроші.

ВИСНОВКИ
Заробити на криптовалюті у 2025 

році реально, але це потребує знань 
і розуміння ринку. Трейдинг, мем-
коїни – усе це робочі стратегії, якщо 
підходити до них з розумом. Головне – 
не гнатися за швидкими грошима і не 
забувати про ризики. 
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ФОТО РIЗНИХ ФОТО РIЗНИХ 
ЖАНРIВ ЖАНРIВ 
ВIД 70 ВIД 70 
ФОТОГРАФIВФОТОГРАФIВ

ЗНIМОК   
  РОКУ �   
2024

ПОГЛЯД

ОДЕСЬКА ФОТОГРАФIЧНА АСОЦIАЦIЯ ТА 
МIСЬКИЙ КЛУБ ФОТОГРАФIВ «ФОТОН-2» 
ПРОВЕЛИ ЧЕРГОВИЙ КОНКУРС «ЗНIМОК 
РОКУ» I ЗА ЙОГО ПIДСУМКАМИ 
ПРЕДСТАВИЛИ ВИСТАВКУ КРАЩИХ 
КОНКУРСНИХ РОБIТ У ПРИМIЩЕННI 
ВСЕУКРАЇНСЬКОГО ЦЕНТРУ БОЛГАРСЬКОЇ 
КУЛЬТУРИ. ЦЕ ТРАДИЦIЙНЕ ТВОРЧЕ 
ЗМАГАННЯ ВIДБУЛОСЯ ВЖЕ ДВАДЦЯТЬ 
ДРУГИЙ РIК ПОСПIЛЬ.

Органiзатори виставки-конкурсу запросили до участi не 
тiльки тих фотографiв, якi постiйно проживають на Одещинi, а й 
одеситiв, якi через вiйну опинилися за кордоном, i тих майстрiв, 
якi були змушенi залишити свої домiвки на окупованiй територiї 
чи в зруйнованих мiстах нашої країни i нинi долучилися до 
одеської фотографiчної спiльноти.

У конкурсi беруть участь як автори-професiонали, так i 
фотографи-початкiвцi. «Знiмок року» – це можливiсть уже 
вiдомим фотографам представити глядачам свої новi роботи, а 
для початкiвцiв може стати стартом i стимулом для подальшого 
розвитку у свiтi фотомистецтва. Рiзноманiтнiсть iндивiдуальних 
стилiв та напрямів дозволить кожному фотографу знайти своїх 
шанувальникiв.
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Загалом для участi у виставцi-конкурсi «Знiмок року – 2024» 
надiйшло 259 фотографiй вiд 70 авторiв. До експозицiї журi 
вiдiбрало 90 робiт рiзних жанрiв; кожен з учасникiв представ-
лений однiєю або ж двома роботами.

Призи переможцям надав багаторiчний партнер конкурсу 
«Знiмок року» – магазин фототехнiки «Paparazzi».

РIШЕННЯМ ЖУРI БУЛИ ВИЗНАЧЕНI 
ТАКI ПЕРЕМОЖЦI:

ГРАН-ПРI – Лiщинський Зорян за фото «Ноша»
1-ше МIСЦЕ – Ковач Андрiй за фото «Не сезон»
2-ге МIСЦЕ – Гергая Георгiй за фото «Думи мої»
3-тє МIСЦЕ – Журавель Дмитро за фото «Автопортрет-5»

ДИПЛОМИ КОНКУРСУ:
КАВЄРIНА Лариса – «Нiчнi страхи»
КОРОЛЬОВА Свiтлана – «Одеський дворик»
ЛАНДIН Володимир – «Норд»
МЕЛЬНИК Катерина – «Ромашкова тиша»
САЛЛО Олексiй – «Вiрнiсть»

ЖУРI КОНКУРСУ:
САМУЧЕНКО Євген – член EFIAP, GPA, UAPP, 
БУХМАН Борис – член НСФХУ, ОФА, ФК «Фотон-2», 
АЛЕКЯН Степан – член НСФХУ, ОФА, 
КОМ Євген – член НСФХУ, ФК «Фотон-2», 
ВЛАДИМИРСЬКА Галина – головний редактор журналу 

«Фаворит удачi», член ФК «Фотон-2».
Виставка конкурсу «Знiмок року – 2024» проходить за 

партнерської пiдтримки фотомагазину «Paparazzi», журналу «Фа-

ворит удачi», Всеукраїнського центру болгарської культури та 

фотоцентру «ОКСАР».
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Журі і оргкомітет готові вручати нагороди

Пам’ятний диплом – для директора Центру 
болгарської культури Дмитра Терзі

Диплом переможця Зоряна Ліщинського 
отримала його дружина Тетяна

Незмінному куратору конкурсу фотомискині 
Ангеліні Тарасенко теж вручили пам’ятний диплом

Дмитро Журавель посів почесне третє місце
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ПОГЛЯД

МЕДАЛІ 
КОНКУРСУ

ЛІЩИНСЬКИЙ Зорян.
«НОША»

 ГРАН-
ПРІ

ЖУРАВЕЛЬ Дмитро.
«АВТОПОРТРЕТ»

III
місце

ГЕРГАЯ Георгій.
«ДУМИ МОЇ»

II
місце

КОВАЧ Андрій.
«НЕ СЕЗОН»

I
місце
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ДИПЛОМИ
КОНКУРСУ

МЕЛЬНИК Катерина. 
«Ромашкова тиша»

ЛАНДІН Володимир. 
«Норд»

САЛЛО Олексій. 
«Вірність»

КАВЄРІНА Лариса.
«Нічні страхи»

КОРОЛЬОВА Світлана.
«Одеський дворик»
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УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

ПОГЛЯД

86 #142’2025

АЛЬОШИНА Катерина. «Жива тиша»

БЄЛЯЄВА Надія. «Відлига»

БЄЛЯЄВА Надія. «Жовтень»

БЕРЕЗОВСЬКА Світлана. «Джерело Мирне. Водоспад» 

БЕЗВЕРХНЯ Галина. «Венера»

АЛЕКСАНДРОВА Діана. «Людина-невидимка»
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БІЛОДІД Анжела. «Рибалочки»

БІЛОДІД Анжела. «Бугайчик» БОГАТИРЬОВ Володимир. «Чарівними звуками в Одеській кірсі під час війни лікує 
слухачів відомий французький органіст Бернар Струбер»

БОГОМОЛЕНКО Iрина. «Атланти на варті»

БОНДАТІЙ Анна. «Ілай у лісі»

БОГАЧЕНКО Власт. «Осінній сум»
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УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

ПОГЛЯД
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ВІЗІРОВ Олександр. «Майстер» ВІЗІРОВ Олександр. «Весілля, день другий»

ВЛАДИМИРСЬКИЙ Олег. «В очікуванні»

ВДОВЕНКО Миколай. «Сонячне вітрило»

ВОРОПАЄВ Олександр. «Пляжний сезон» ГЕРГАЯ Георгій. «Чорні річки»



8989

ГЕРЖИК Ігор. «Обіймаючи весну»

ГОНОПОЛЬСЬКИЙ Натан. 
«Тіні віків стародавнього Єрусалиму»

ГОНОПОЛЬСЬКИЙ Натан. «Снiгова королева гарячого Тель-Авiва»

ГЕРМАНЧУК Вікторія. «Геометрія»

ГАМАРНІК Тетяна. «Марево»

ГАМАРНІК Тетяна. «Життя триває»
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УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

ПОГЛЯД

2’22025025

ДЕМ’ЯНИШИНА Катерина.
«Хранителі»

ДОКОВА Алла. «Світанок у горах»

ГІЛОДО Олександр. «Снігопад»

ДМИТРЮК Вікторія. «В очікуванні»

ДОДОНОВА Тетяна. «Тримай себе у руках»

ДОДОНОВА Тетяна. «Рефлексія»
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ЖУРАВЕЛЬ Дмитро. «Автопортрет 2»

КАРЕЛІНА-РОМАНОВА Алеся. «Відображення»

КОВАЧ Андрій. «Мрії біля моря»

КОВАЛЬ Мірра. «Вишка»

ІВАНОВ Костянтин. «Спокій»

ЗАХАРЧЕНКО Юлія. «Надія»
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УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

ПОГЛЯД
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КОСТІНА Світлана. «Дощова»

КОСТІНА Світлана. «Майже леді»

КСЕНОФОНТОВА Олена.
«Вишневе серденько»

КОРЕНЄВА Ганна. «Incognito»

КСЕНОФОНТОВА Олена. «У відображенні ночі»
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МАКСИМЕНКО Оксана. «Життя»

ЛІЩИНСЬКИЙ Зорян. «Зимова корова»

КУБАЙ Катерина. «Охристий настрій»

ЛІСОВИЙ Леонід. «Сила роду»

МАРУЩЕНКО Даніїл. «Light»
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УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

ПОГЛЯД

МИХАЙЛЕНКО Наталія. «Море парує»

ОМЕЛЬЧЕНКО Ірина. «Зефірний ранок»

ОНИШКО Сергій. «Кинуті, але живі»

НІКОЛЕНКО Андрій. «Комета року – 2024»

ОНИЩЕНКО В’ячеслав. «Сонячне карате»



9595

ПIНЧУК Лариса. «Вечеря»

ПАВЛОВА Олена. «Устричний бог» ПАВЛОВА Олена. «Відображення»

РОМАНОВ
Валерій.
«Будинок 
Рубенса, 
реставрація. 
Антверпен»

ПАДАЛКО Юлія.
«Ранок 
починається 
не з кави»

ПОГОРІЛИЙ Вадим. «Хронос». РАКУЛ Світлана. «Намисто осені» РАКУЛ Світлана. «Ніжність»
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ПОГЛЯД

УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ
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РУСНАЧЕНКО Тетяна. «Омаж»

СIГIДОВА Iрина. «Любить – не любить»

СIГIДОВА Iрина. «Дорога в осiнь»

САЛЛО Олексій. «Затамувавши подих»СЕВЕРЧУК Анна. «Символічно»
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СЬОМОВА Лариса. «Зв’язківці»САМБУРСЬКИЙ Валерій. «Спогади»

СIНЕЛЬНIКОВ Олександр. «На одній висоті»

СIНЕЛЬНIКОВ Олександр. «Перехід»

СТЕЦЮК Андрій. «Пейзаж»

СТРАХОВ Іван. «Хмаринка»
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ПОГЛЯД
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УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

ФІЛІПЕНКО Наталія. «Будь собою, 
інші ролі вже зайняті»

ФАТЬКО Юрій. «Ранкові тіні»

ЦЕРКОВНА Оксана. «Загибель ескадри, або три тараньки з Привозу»

ФІЛІПЕНКО Наталія. «Єдність протиріч»

ЧАЛА Лідія. «Сільські будні»



9999ШЕЛЕСТЮК Вiталiй. «Вiддам у добрi руки»

ЮХИМОВ Валерій. «Маскувальна сітка»

ЮХИМОВ Валерій. «Погляд»

ЧОРНИЙ Володимир. «Пробіжка»

ЧОРНОМОРЕЦЬ Катерина. «Життя проходить повз»

ЧОРНОМОРЕЦЬ Катерина. «Перехрестя світів»
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ПОГЛЯД
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ЖУРІ  
І ОРГКОМІТЕТ

БУХМАН Борис. «Мисливці за шахедами»

АЛЕКЯН Степан

КОМ Євген. «Коло друге»

САМУЧЕНКО Євген. «Winter-Drawings»
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ГУМЕНЮК Сергій

ФРАНЦ Сергій. «Наввипередки»

ТАРАСЕНКО Ангеліна

Гуменюк Сергій
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ВИБIР ФАВОРИТА

DENT-
HOUSE: 

КЛIНIКА 
СIМЕЙНОЇ 
СТОМАТОЛОГIЇ 
В ОДЕСI

А ВИ ЗНАЛИ, ЩО ЗА СТАТИСТИКОЮ 
КОЖНА ТРЕТЯ ЛЮДИНА У СВIТI 
БОЇТЬСЯ СТОМАТОЛОГIВ? ДЕНТОФОБIЯ 
ВИНИКАЄ ЧЕРЕЗ БАГАТО ФАКТОРIВ. 
ХТОСЬ БОЇТЬСЯ БОЛЮ, А ХТОСЬ 
СОРОМИТЬСЯ ПОГАНОГО СТАНУ 
ЗУБIВ ТА ПОБОЮЄТЬСЯ КРИТИКИ 
ВIД ЛIКАРЯ. ОДНАК СТЕЖИТИ ЗА 
РОТОВОЮ ПОРОЖНИНОЮ НЕОБХIДНО 
РЕГУЛЯРНО. ТИМ БIЛЬШЕ СЬОГОДНI, 
КОЛИ БУДЬ-ЯКI МАНIПУЛЯЦIЇ IЗ ЗУБАМИ 
ПРОВОДЯТЬСЯ ШВИДКО ТА БЕЗ 
БОЛЮ, – ЛИШЕ ВАЖЛИВО ОБРАТИ 
ВIДПОВIДНИЙ ЦЕНТР. ЗВЕРНУВШИСЬ 
ДО КЛIНIКИ СIМЕЙНОЇ СТОМАТОЛОГIЇ 
«DENT-HOUSE» 
В ОДЕСI, ВИ ЗАБУДЕТЕ ПРО 
СВОЇ ФОБIЇ, А КОЖЕН 
ВIЗИТ ДО ДАНТИСТА 
СПРИЙМАТИМЕТЬСЯ 
ПОЗИТИВНО.

1. Сiмейно-орiєнтований пiдхiд 
надає змогу ефективно використати час 

на лiкування всiєї вашої родини.

2. Мiждисциплiнарний пiдхiд iз залученням 
фахiвцiв сумiжних спецiальностей.

3. Стерильнiсть i безпека – нашi прiоритети.

4. Програма лояльностi.

5. Вишуканий iнтер’єр та зона вiдпочинку.

6. Власна зуботехнiчна лабораторiя.

ПЕРЕВАГИ 
РОБОТИ 
З НАМИ:

Детальне Детальне 
планування планування 
лікування. лікування. 
У центрі – керівник У центрі – керівник 
і засновник клініки і засновник клініки 
Віктор Віктор БАЛИКОВБАЛИКОВ

ПЕ
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ЛИШЕ 
ПОЗИТИВНI 
ВРАЖЕННЯ!
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МИ ПРОПОНУЄМО ПОВНИЙ СПЕКТР 
СТОМАТОЛОГIЧНИХ ПОСЛУГ:

1. ТЕРАПЕВТИЧНУ СТОМАТОЛОГIЮ та лiкування зубiв пiд загальним 
наркозом увi снi дитинi й дорослому.

2. ХIРУРГIЧНУ СТОМАТОЛОГIЮ.

3. ВИРIШЕННЯ ПРОБЛЕМИ БРУКСИЗМУ – захворювання, при якому 
людина скрипить зубами увi снi. Воно призводить до стирання зубної 
емалi, чутливостi зубiв, болю у м’язах щелепи.

4. ПРОТЕЗУВАННЯ БУДЬ-ЯКОЇ СКЛАДНОСТI.

5. ОРТОДОНТIЯ. Сучаснi брекет-системи дозволяють виправити при-
кус або зробити рiвним ряд зубiв у будь-якому вiцi.

6. IМПЛАНТАЦIЯ – довговiчний та надiйний спосiб зберегти усмiшку, 
якщо зуб неможливо вiдновити за допомогою коронки.

7. ЕСТЕТИЧНА СТОМАТОЛОГIЯ: професiйне чищення зубiв на су-
часному та безпечному апаратi Cavitron Air Flow, найефективнiше 
вiдбiлювання холодним свiтлом Beyond Polus, реставрацiя та 
встановлення вiнiрiв.

8. ПОСЛУГИ ДЛЯ МОРЯКIВ.  Аби зберiгати зуби здо-
ровими пiд час далекого плавання, пропонуємо 
спецiальну програму для морякiв – 
профiлактичне чищення, лiкування карiєсу 
перед рейсом, а також спецiальнi 
капи для розслаблення м’язiв пiд 
час сну, що зменшують сти-
рання зубiв та головнi 
болi, за потреби – 
в и п р а в л я ю т ь 
прикус.

Вiдвiдайте  наш сайт dent-house.od.ua, 
щоб ознайомитися з прайсом  та вiдгуками, 
заочно познайомитись iз лiкарями.

Запис на прийом проводиться онлайн або за телефонами

048-777-66-55 та 050-564-07-50 (VIBER/TG).
Ми розташованi в центрi м. Одеси за адресою: вул. Нiжинська, 41. 

Також у нашому центрi ми 
проводимо повну дiагностику 
ротової порожнини, вклю-
чаючи мiографiю. Ця про-
цедура призначена для виз-
начення iндивiдуальних 
особливостей оклюзiйного ба-
лансу та функцiонування м’язiв 
зубощелепної системи. Це 
допомагає у лiкуваннi черепно-
щелепних травм та вроджених 
деформацiй, запалень в областi 
щелепи, у пiдготовцi до дентальної 
реставрацiї та iмплантацiї, при де-
фектах зубних рядiв та аномалiї 
прикусу, при деяких пародон-
тозних патологiях, при парезах i 
паралiчах лицевого нерва та задля 
набуття естетичної симетрiї облич-
чя i повернення об’ємiв молодостi. 
Також мiографiю використовують 
як метод перевiрки якостi викона-
ного стоматологiчного лiкування.

Серед найсучаснiшого об-
ладнання клiнiки сiмейної 
стоматологiї Dent-House – 
найбезпечнiший стоматологiчний 
томограф Gendex, який дозволяє 
робити високоякiснi 3D-знiмки 
щелепи, суглобiв та гайморо-
вих пазух iз мiнiмальною дозою 
опромiнення, та новий денталь-
ний мiкроскоп, що дозволяє ефек-
тивно i з гарантованою якiстю 
лiкувати канали зуба. 

Клiнiка сiмейної стома-
тологiї Dent-House в Одесi ство-
рена для людей, якi цiнують 
затишок, комфорт та безпе-
ку. Будь-яке лiкування про-
ходить без болю. Уважнi 
лiкарi, привiтний персонал, 
професiйнi послуги – це дозво-
лило нам стати однiєю з най-
кращих клiнiк в Українi.

Новітня Новітня 
технологія технологія 

відбілюваннявідбілювання
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ У ЦЕНТРI ОДЕСИ 

та МАГАЗИН-АПТЕКА 
«SOFI-NA» НА КИЇВСЬКОМУ РИНКУ:

ДОПОМОГА У ФIЗИЧНОМУ
ТА ДУХОВНОМУ ОЗДОРОВЛЕННI

СОФIЯ НАГОРНЯК 
запроошууєє в МММЕДДИИЧНННИЙЙ ЦЕЕННТР i МАААГГААЗИИИН-ААППТТТЕКККУ

МЕЕДДДИИЧЧНННИЙЙЙ ЦЦЦЕЕЕНТТР НННАААТТУУРРРООППААААТТIЇ
«SOFI-NA»

М

МММАГГААЗЗЗИИИН--АПППТТЕККААА 
«SOFI-NA PRODUCTION»

«SOFI-NA»
Вiдома цiлителька, 

б i о е н е р г о т е р а п е в т, 
фiтотерапевт, психо-
лог, член Мiжнародної 
асоцiацiї народної ме-
дицини Софiя НАГОР-
НЯК знає, як допомог-
ти вiдновити та зберегти 
здоров’я, використовую-
чи природнi дари та ме-
тоди нетрадицiйної ме-
дицини.

Одеситам та гостям 
мiста вже добре вiдомий 
Медичний центр
«SOFI-NA» на вулицi 
Софiївськiй, де Софiя 
Михайлiвна веде прийом 
та проводить лiкувальнi 
процедури. А в сiчнi цьо-
го року на Київському 
ринку Одеси вiдкрився 
магазин-аптека з 
фiрмовою назвою 
«SOFI-NA Production», де 

представлено найшир-
ший спектр авторської 
фiтопродукцiї.

Торгiвельна мар-
ка «SOFI-NА» – це ве-
ликий спектр оздо-
ровчих чаїв, трав’яних 
зборiв, бальзамiв, ви-
тяжок, мацератiв, ма-
зей, кремiв, паст, 
сиропiв, джемiв та iншої 
цiлющої фiтопродукцiї. 
Цi органiчнi продук-
ти створюються з до-
триманням усiх перед-
бачених технологiчних 
норм, зареєстрованi у 
МОЗ України та мають 
вiдповiднi сертифiкати. 
А в їхнiй основi – си-
ровина, вирощена в 
господарствi самої 
цiлительки або зiбрана 
в екологiчно чистих 
мiсцях.

м. Одеса, Київський ринок, проспект Князя 
Ярослава Мудрого (колишнiй  проспект Академiка 

Глушка), 9, центральний ряд, корпус В-5

м. Одеса, 
вул. Софiївська, 19

+380681819865 
+380934029288
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